
 

 

 

                              

Protokół nr XXII/16 

sesji Rady Miasta Działdowo  

odbytej w dniu 10 listopada 2016 roku, w sali konferencyjnej Urzędu Miasta, w zamku, 

pod przewodnictwem pana Romualda REMISZEWSKIEGO - Przewodniczącego Rady.  

 

 Sesja trwała w godz. 10:00:- 15:10. 

 
 Ustawowy skład Rady wynosi 21 osób, w sesji - zgodnie z załączoną listą obecności - 

uczestniczyło 21 radnych.  

 
Spoza Rady w sesji uczestniczyli:  

Pani Teresa NOWAKOWSKA - Radna Sejmiku 

Pan Grzegorz MROWIŃSKI - Burmistrz Miasta  

Pan Andrzej WIŚNIEWSKI - Zastępca Burmistrza Miasta  

Pan Tadeusz MARCHLEWICZ - Sekretarz Miasta  

Pani Beata SZYDŁOWSKA-ANACZKOWSKA - Skarbnik Miasta   

Pani Magdalena RZĄP - Radca prawny Urzędu Miasta 

Pan Wiesław SMERECZYŃSKI - Wiceprzewodniczący Rady Powiatu Działdowskiego  

Pan Jan FLOREK - zastępca Komendanta Powiatowego Państwowej Straży Pożarnej  

Pan Krzysztof IWAN - naczelnik Wydziału Prewencji i Ruchu Drogowego Komendy 

Powiatowej Policji  

Pan Jerzy GIEZEK - Przewodniczący Rady Seniorów Miasta Działdowo 

Pan Jerzy BRZOZOWSKI - członek Rady Powiatowej Warmińsko-Mazurskiej Izby Rolniczej 

Dyrektorzy i kierownicy jednostek organizacyjnych miasta 

Prezesi spółek miejskich  

Naczelnicy Wydziałów Urzędu Miasta  

Przewodniczący zarządów osiedli  

Przedstawiciele lokalnych mediów   

Kilku mieszkańców miasta 

 

 

 

 

 



 

 

Przebieg sesji 

Pkt 1 

 Pan Romuald REMISZEWSKI - Przewodniczący Rady otworzył sesję, stwierdził jej 

prawomocność i powitał uczestników obrad oraz tych wszystkich, którzy oglądają sesję             

za pośrednictwem elektronicznych środków masowego przekazu. 

 Proszę Państwa, kontynuował Przewodniczący: 

Jesteśmy w przededniu 11 listopada, Narodowego Święta Niepodległości. Bardzo ważnego dnia 

dla wszystkich Polaków. Jest to Święto, które upamiętnia odzyskanie przez Polskę 

niepodległości w 1918 roku, po 123 latach zaborów. 

 98 lata temu, z narażeniem życia, z wzniosłymi hasłami na ustach, nasi przodkowie 

walczyli o niepodległość, byśmy dziś z dumą mogli nazywać się Polakami. 

Bóg, Honor i Ojczyzna stanowiły dla nich wartości cenniejsze od własnego życia. 

Minutą ciszy uczcijmy pamięć tych, którzy walczyli za naszą wolność i niepodległość naszej 

Ojczyzny. 

 Proszę o powstanie.   

 Dziękuję bardzo, proszę usiąść.     

 
Ad pkt 2 

Zmiany w porządku obrad: 

Pan Romuald REMISZEWSKI - Przewodniczący Rady:  

Dnia 7 listopada 2016 roku do Przewodniczącego Rady wpłynęło pismo Burmistrza Miasta        

w sprawie wycofania z porządku obrad dzisiejszej sesji projektu w sprawie uchylenia uchwały 

Ogólnego Zebrania Mieszkańców Osiedla nr 6 w Działdowie, tj. punktu 19 w brzmieniu:  

„Wobec negatywnej opinii projektu uchwały Rady Miasta Działdowo w sprawie uchylenia 

uchwały Ogólnego Zebrania Mieszkańców Osiedla nr 6 w Działdowie w sprawie ustanowienia 

strefy ciszy w obrębie Osiedla, z dnia 22 września 2016 roku, wyrażonej na posiedzeniu Komisji 

Gospodarki i Ochrony Środowiska w dniu 7 listopada 2016 roku oraz jednocześnie 

sformułowanej na tym posiedzeniu rekomendacji pod adresem Burmistrza Miasta Działdowo,   

że wystarczającym w tej sprawie byłoby pisemne poinformowanie Przewodniczącej Zarządu 

Osiedla nr 6 w Działdowie, iż właściwym w przedmiocie uchwały Ogólnego Zebrania 

Mieszkańców z dnia 22 września 2016 roku są rady powiatu - wycofuję projekt uchwały              

z porządku obrad sesji Rady Miasta Działdowo wyznaczonej na dzień 10 listopada 2016 roku”. 

 Proszę państwa, w porządku obrad zaistniała także oczywista pomyłka drukarska,           

tj. w punkcie 18 - informacja o stanie realizacji zadań oświatowych Gminy-Miasto Działdowo    

za rok szkolny 2014/2015-powinno być 2015/2016. 
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Czy są inne wnioski w sprawie zmiany porządku obrad?  

 
Radny pan Zbigniew KOCIELA: 

W zasadzie nie tyle zmiany, co: panie Przewodniczący, panie Burmistrzu, czy nie byłoby 

stosowne, aby ten punkt 19, który zostanie wycofany - przedstawić opinię Komisji, która zajęła 

w tej kwestii stanowisko? Myślę, że to by było zasadne, aby osobom zainteresowanym 

przedstawić. Bo, jeżeli ten punkt wycofamy to na ten temat nie będzie już dyskusji. Zresztą 

dyskusja wydaje się być zbędna, natomiast razem z panem Przewodniczącym i członkami 

Komisji jednomyślnie przedstawiliśmy nasze uzasadnienie w tej kwestii. Myślę, że byłoby         

to istotne, aby to osobom zainteresowanym przedstawić. Dziękuję    

 
Pan Grzegorz MROWIŃSKI - Burmistrz Miasta:  

Myślę, że w punkcie sprawozdania z prac Komisji w okresie międzysesyjnym Przewodniczący 

Komisji może przedstawić opinię. Dziękuję. 

 
Pani Magdalena RZĄP - Radca prawny Urzędu:  

Panie Przewodniczący! 

Ja tylko chciałam tutaj zwrócić uwagę, że wycofanie tego punktu zmieni numerację, tak?   

 
Pan Romuald REMISZEWSKI - Przewodniczący Rady:  

Tak, pani uprzedziła mnie troszeczkę. 

Czy są jeszcze inne wnioski odnośnie porządku?  

Nie widzę. 

 
 21 głosami „za”, tj. jednomyślnie Rada zdjęła z porządku obrad punkt 19 - podjęcie 

uchwały w sprawie uchylenia uchwały Ogólnego Zebrania Mieszkańców Osiedla nr 6                 

w Działdowie. 

 Powyższa zmiana spowodowała przesunięcie numeracji pozostałych punktów porządku 

obrad o jeden punkt niżej - powiedział Przewodniczący. Po czym stwierdził, że Rada Miasta 

będzie obradowała zgodnie z zaproponowanym porządkiem sesji uwzględniającym 

przegłosowaną zmianę i oczywistą pomyłkę drukarską.  

 
Porządek obrad po zmianach:  

1. Otwarcie sesji i stwierdzenie jej prawomocności. 

2. Zmiany w porządku dziennym sesji. 

3.  Przyjęcie protokołu poprzedniej sesji. 
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4. Sprawozdanie Przewodniczącego Rady o działaniach podejmowanych w okresie 

międzysesyjnym. 

5. Sprawozdanie z działalności Burmistrza w okresie międzysesyjnym, zwłaszcza                 

z wykonania uchwał Rady.  

6. Sprawozdanie przedstawicieli Gminy z działalności związków międzygminnych                       

i stowarzyszenia gmin.  

7.  Sprawozdania z prac komisji w okresie międzysesyjnym. 

8.  Interpelacje i zapytania.  

9. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały nr VII/41/15 Rady Miasta Działdowo          

z dnia 26 marca 2015 r. w sprawie zasad wynajmowania lokali wchodzących w skład 

mieszkaniowego zasobu Gminy-Miasto Działdowo. 

10. Podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia do opracowania zmiany miejscowego planu 

zagospodarowania przestrzennego miasta Działdowo.  

11. Informacje w sprawie podatków rolnego i leśnego na 2017 rok.  

12.  Podjęcie uchwały w sprawie określenia wysokości stawek podatku od nieruchomości.  

13. Podjęcie uchwały w sprawie podatku od środków transportowych.  

14. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy-Miasto 

Działdowo na lata 2016-2025. 

15.  Podjęcie uchwały w sprawie zmian w budżecie Gminy-Miasto Działdowo na rok 2016.  

16. Informacje o: 

- kształtowaniu się wieloletniej prognozy finansowej za I półrocze 2016 roku;  

- przebiegu wykonania budżetu oraz wykonania planów finansowych instytucji kultury              

za I półrocze 2016 roku. 

17. Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia rocznego programu współpracy z organizacjami 

pozarządowymi. 

18. Informacja o stanie realizacji zadań oświatowych Gminy-Miasto Działdowo                    

za rok szkolny 2015/2016. 

19. Podjęcie oświadczenia w sprawie udzielenia poparcia dla Stanowiska Związku Gmin 

Śląska Opolskiego przyjętego przez Zgromadzenie Związku Gmin Śląska Opolskiego     

w dniu 4 października 2016 roku wobec Rozporządzenia Rady Ministrów z dnia 19 lipca 

2016 r. dotyczącego przyłączenia do miasta Opola części terenów gmin Dobrzeń Wielki, 

Dąbrowa, Komprachcice i Prószków.  

20. Informacje z dokonanych analiz oświadczeń majątkowych, składanych przez osoby 

obowiązane do ich złożenia na podstawie art. 24 h ust. 3 ustawy z dnia 8 marca 1990 

roku o samorządzie gminnym.  
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21. Odpowiedzi na zapytania.  

22. Wolne wnioski i informacje.  

23. Zamknięcie sesji. 

 
Ad pkt 3 

 Bez uwag, 21 głosami „za”, tj. jednomyślnie Rada przyjęła protokół poprzedniej sesji bez 

odczytywania.                                                                                                        

                                                                                                        
Ad pkt 4 

 Sprawozdanie Przewodniczącego Rady o działaniach podejmowanych w okresie 

międzysesyjnym: 
 
Pan Romuald REMISZEWSKI - Przewodniczący Rady:  

W okresie od XXI do dzisiejszej sesji podejmowałem następujące działania: 

- dnia 30 sierpnia 2016 r. Burmistrz Miasta przedłożył Przewodniczącemu Rady 

Zarządzenie nr 94/2016 w sprawie przyjęcia informacji o kształtowaniu się Wieloletniej 

Prognozy Finansowej za I półrocze 2016 roku oraz Zarządzenie nr 95/2016 w sprawie 

przyjęcia informacji o przebiegu wykonania budżetu oraz wykonania planów 

finansowych instytucji kultury za I półrocze 2016 roku. Zarządzenia te przekazałem 

państwu radnym, otrzymaliście je przed posiedzeniami Komisji, które odbyły się 12 i 13 

września 2016 roku. Ponadto otrzymaliście państwo radni uchwałę RIO.VIII.0120-

426/16 Regionalnej Izby Obrachunkowej w Olsztynie w sprawie wydania opinii                  

o przedłożonej przez Burmistrza Miasta Działdowa informacji o przebiegu wykonania 

budżetu za I półrocze 2016 roku; 

- dnia 12 września 2016 roku pan radny Roman Łukaszewski zwrócił się                          

do Przewodniczącego Rady z zapytaniem dotyczącym pawilonu gastronomicznego         

w parku Jana Pawła II. Zapytanie te skierowałem do pana Burmistrza, który 22 września 

2016 roku udzielił panu radnemu odpowiedzi. Pisma te państwo radni otrzymaliście        

w materiałach sesyjnych; 

- 19 września 2016 roku wpłynęło do biura Rady pismo Państwowej Komisji Wyborczej 

szeroko wyjaśniające kwestię łączenia funkcji wójta z zatrudnieniem w administracji 

rządowej. Jak wynika z tego pisma, wójt nie może jednocześnie pracować                       

na jakimkolwiek stanowisku w jednostce przynależnej do administracji rządowej. 

Zainteresowani mogą zapoznać się z tym pismem w biurze Rady; 
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- do biura Rady wpłynęły 23 września 2016 roku podstawowe założenia do przygotowania 

projektu planu dochodów i wydatków na 2017 rok przez jednostki i komórki 

organizacyjne. Z założeniami można zapoznać się w biurze Rady; 

- dnia 28 września 2016 roku  do wiadomości Przewodniczącego Rady wpłynął wniosek 

Zarządu Osiedla nr 2, skierowany do Przewodniczącej Rady Powiatu Działdowskiego,                   

za pośrednictwem Burmistrza Miasta, o pilne wykonanie redukcji koron drzew rosnących 

po obu stronach ul. Księżodworskiej; 

- dnia 26 października 2016 roku do Urzędu Miasta wpłynęła odpowiedź z Powiatowego 

Zarządu Dróg, że przycięcie koron drzew zostanie wykonane do końca I kwartału       

2017 roku. Z tymi pismami można także zapoznać się w biurze Rady; 

- dnia 5 października 2016 roku wpłynęła do Rady Miasta prośba Związku Gmin Śląska 

Opolskiego o poparcie stanowiska Związku wobec Rozporządzenia Rady Ministrów         

z dnia 19 lipca 2016 roku o przyłączeniu do miasta Opola części terenów gmin Dobrzyń 

Wielki, Dąbrowa, Kąprachcice i Prószków. Na dzisiejszą sesję przedłożyłem Szanownej 

Radzie projekt oświadczenia popierającego to stanowisko, nad którym będziemy 

procedować w punkcie 19 naszych obrad. Stosowne pisma w tej sprawie otrzymaliście 

państwo w materiałach sesyjnych; 

- do biura Rady wpłynęło także 6 października 2016 roku stanowisko Związku Gmin 

Śląska Opolskiego wobec rządowego projektu ustawy dotyczącej likwidacji gimnazjów. 

Stosowne pisma znajdują się w biurze Rady i można się z tymi pismami zapoznać; 

- dnia 7 października 2016 roku wpłynął do Przewodniczącego Rady Miasta protokół                   

z przeprowadzonych konsultacji dotyczących wyboru zadań inwestycyjnych do projektu 

budżetu na 2017 rok. Proszę państwa, ja tylko króciuteńko z tego protokołu przypomnę - 

bo to jest wszystkim wiadome już w tej chwili - że z 7 zadań, które były zgłoszone, 

rekomendowanych jest do projektu budżetu na rok 2017 sześć wniosków. Jeden wniosek: 

budowa drogi od ronda Niepodległości do parkingu przy ul. Nidzickiej za pawilonami 

handlowymi, został odrzucony. Można się z tym protokołem zapoznać w biurze Rady; 

- dnia 6 października 2016 roku do pana Burmistrza i Rady Miasta wpłynął wniosek, 

propozycja do budżetu miasta na 2017 rok od Stowarzyszenia Działdowska Kuźnia 

Słowa, który dotyczy dofinansowania opracowania i wydania VIII Działdowskiego 

Almanachu Poezji. Z wnioskiem oczywiście można zapoznać się w biurze Rady.           

Na pewno pan Burmistrz odniesie się także do tego wniosku; 

- dnia 17 października 2016 roku wpłynął do Przewodniczącego Rady Miasta protokół 

kontroli Burmistrza w zakresie wydatkowania środków przeznaczonych dla organizacji 

pozarządowych, stowarzyszeń oraz innych podmiotów prowadzących działalność 
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pożytku publicznego, sporządzony przez zespół kontrolny Komisji Rewizyjnej. Protokół 

przekazałem Przewodniczącym Klubów Radnych. Państwo radni zostaną z nim 

zapoznani w sprawozdaniu Komisji Rewizyjnej w punkcie 7 naszego porządku obrad; 

- dnia 16 sierpnia 2016 roku wpłynęło do Przewodniczącego Rady Miasta pismo                         

ze Stowarzyszenia Odnowy Chrześcijańskiej „Pamięć i Tożsamość” w brzmieniu: 

Występując w imieniu Odnowy Chrześcijańskiej „Pamięć i Tożsamość” w Działdowie 

zwracam się z zapytaniem o tablicę upamiętniającą ofiary niemieckiego obozu zagłady 

Soldau, która znajduje się w lasku Zwierskiego. Treść tablicy brzmi następująco 

„Przechodniu, uszanuj to miejsce, zachowaj pamięć o więźniach działdowskiego obozu 

(tutaj jest zaznaczone „działdowskiego obozu”) pomordowanych i pochowanych                 

w zbiorowych mogiłach w lasku Zwierskiego w latach 1940-1944. Stwierdzenie 

„więźniowie działdowskiego obozu” jest stwierdzeniem nieprawdziwym, kłamliwym, 

które narusza dobre imię Rzeczypospolitej Polskiej i Narodu Polskiego. Mówiąc 

„działdowski obóz zagłady” mieszkaniec miasta, a tym bardziej młodzież szkolna może 

sobie pomyśleć, że mamy do czynienia z polskim obozem zagłady, gdyż - jak wiemy- 

Działdowo leży w granicach Najjaśniejszej Rzeczypospolitej Polskiej. Zwracam się        

do pana Przewodniczącego i do pana Burmistrza Miasta o zajęcie stanowiska w tej 

sprawie. Jedynym i słusznym rozwiązaniem jest zmiana treści tablicy znajdującej się       

w lasku Zwierskiego”. Proszę państwa, jestem po rozmowie z panem Burmistrzem. 

Oczywiście, pan Burmistrz wystąpił do IPN-u w Olsztynie o zajęcie stanowiska w tej 

sprawie, ale także w sprawie innych napisów, chociażby na zlokalizowanym przy           

ul. Nidzickiej pomniku, na którym został umieszczony napis „Pamięci ofiarom obozu 

działdowskiego zamordowanym przez okupanta niemieckiego w latach 1939 -1944”. 

Albo napis na tablicy: „Tu spoczywają ofiary obozu działdowskiego”. Chyba do tej pory 

nie otrzymaliśmy odpowiedzi. Natomiast zostało mi udostępnione pismo dotyczące 

odpowiedzi na ten temat udzielonej przez Ministerstwa Kultury i Dziedzictwa 

Narodowego. To pismo też państwo posiadacie. Fragment odczytam:  „Wstępnie mogę 

zadeklarować, że ministerstwo uważa idę zmiany określenia „działdowski obóz”             

za zasadną. Z inskrypcji powinno, zgodnie z prawdą  historyczną, wynikać w sposób 

niedwuznaczny, że obóz był niemiecki”. I tutaj ostatni wniosek jest skierowany do pana 

Burmistrza, który jest następujący: „Otrzymaliśmy w dniu 6 października 2016 roku 

odpowiedź z Departamentu Dziedzictwa Kulturowego dotyczącą treści na tablicy w lasku 

Zwierskiego. Ministerstwo przychyla się do opinii Stowarzyszenia, jak i pana 

Burmistrza, że wyrażenie „działdowski obóz ” jest dwuznaczne i niezgodne z prawdą 
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historyczną. Jako Stowarzyszenie chcielibyśmy wstawić naszą propozycję zmiany 

obecnego tekstu, zmieniając wyrażenie „działdowski obóz ”na niemiecki obóz”; 

- dnia 8 listopada 2016 roku wpłynęło do Rady Miasta pismo Burmistrza Miasta 

skierowane do Zarządu Dróg Wojewódzkich w Olsztynie o rozważenie możliwości 

wykonania dodatkowego oświetlenia przejść dla pieszych w ciągach dróg wojewódzkich, 

tj. na ul. Lidzbarskiej i ul. Olsztyńskiej w Działdowie. Jest to realizacja wniosku Komisji 

Spraw Społecznych i Porządku Publicznego z dnia 7 listopada 2016 roku;  

- w okresie miedzysesesyjnym przesłałem wszystkim radnym zaproszenia na VII Marsz 

Życia organizowany przez Działdowskie Stowarzyszenie Amazonki oraz zaproszenie      

na uroczystość konsekracji w świątyni parafialnej pod wezwaniem św. Katarzyny 

Aleksandryjskiej i błogosławionych arcybiskupa Antoniego Juliana Nowowiejskiego       

i biskupa Leona Wetmańskiego. 

 
Ad pkt 5 

Sprawozdanie z działalności Burmistrza w okresie międzysesyjnym, zwłaszcza                   

z wykonania uchwał Rady: 
 

Pan Grzegorz MROWIŃSKI - Burmistrz Miasta: 

Panie Przewodniczący! Wysoka Rado! Szanowni Państwo! 

Zanim przedstawię sprawozdanie z działalności w okresie międzysesyjnym, ustosunkuję się        

do dwóch punktów sprawozdania pana Przewodniczącego. 

Pierwszy punkt to wniosek złożony do budżetu na rok 2017 dotyczący wydania 

publikacji. Szanowni państwo, takich wniosków dotyczących publikacji zostało złożonych kilka                    

i ja przyjąłem taką zasadę, że na wszystkie publikacje, za wyjątkiem jednej, nie będą pieniądze 

zlecane w ramach otwartych konkursów dla organizacji pozarządowych. Tylko przyjąłem 

zasadę, że po przygotowaniu publikacji do druku ona trafia do Urzędu, jest oceniana przez nas, 

jej poziom, jakość edytorska i jeżeli spełnia nasze oczekiwania my współfinansujemy bądź 

finansujemy wydanie tej publikacji. Jedyny wyjątek i odstępstwo, to jest „Rocznik 

Działdowski”, który jest wydawany przez Towarzystwo Miłośników Ziemi Działdowskiej.   

Tutaj postanowiliśmy, w drodze otwartego konkursu, czy nawet uproszczonego - decyzję 

podejmiemy - zlecić to Towarzystwu,  dlatego że rocznik jest już ugruntowaną pozycją              

na naszym rynku wydawniczym, ma bardzo wysoki poziom i merytoryczny, i edytorski.           

W związku z powyższym nie widzimy tutaj zagrożeń, że ta publikacja mogłaby nie spełniać 

naszych oczekiwań. 

 Druga sprawa, do której chciałbym się odnieść, to jest sprawa tablic z napisem 

„działdowski obóz”. Takich tablic mamy kilka. Jedna to jest obelisk, kamień pamiątkowy, który 
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znajduje się w lasku Zwierskiego. Chcę zwrócić uwagę państwa radnych, że las Zwierskiego jest 

własnością Lasów Państwowych, a nie własnością samorządu Gminy-Miasto Działdowo.           

W związku z powyższym, tak naprawdę, my możemy tylko opiniować napis na tym kamieniu,      

a koszty wymiany, usunięcia, zmiany powinien ponosić właściciel gruntu. 

Kolejną tablicą, jaką znamy w Działdowie, to jest tablica przy kwaterze poległych żołnierzy, 

nieznanych żołnierzy i ofiar obozu działdowskiego na Cmentarzu Parafialnym. Ta tablica jest 

zamocowana na dwóch mieczach posadowionych w ziemi i tu jest napis „Tu spoczywają ofiary 

obozu działdowskiego”. 

Kolejnym miejscem, gdzie taki napis się pojawia, to jest pomnik - jeśli dobrze pamiętam - dłuta 

pana Wachowskiego, który został wyremontowany w ostatnich latach za kilkadziesiąt tysięcy 

złotych. Bardzo pięknie został wyremontowany i został tam zamieniony napis, który obecnie 

brzmi: „Pamięci ofiar obozu działdowskiego zamordowanych przez okupanta niemieckiego         

w latach 1939-1944”. 

O ile wymiana napisu na obelisku w lasku Zwierskiego nie rodzi dużych kosztów finansowych; 

wymiana tablicy przy tej kwaterze poległych żołnierzy, nieznanych żołnierzy i ofiar obozu 

działdowskiego też nie jest dużym kosztem. O tyle remont pomnika czy wymiana piaskowca,    

na którym wyryty jest ten napis, wiąże się z dosyć dużymi kosztami. Ja chciałbym państwu 

powiedzieć również, że zanim doszło do tego remontu, to ten napis był opiniowany przez Radę 

Ochrony Pamięci Walk i Męczeństwa. To nie była decyzja urzędnika, to nie była decyzja 

Burmistrza, tylko zostało to zaopiniowane. Dzisiaj mamy taką sytuację, że widzimy pewną 

niespójność tego napisu - może on być źle interpretowany. Czekamy na opinię Instytutu Pamięci 

Narodowej i będziemy występowali do Wojewody, żeby przekazał nam środki. Jeżeli będzie 

taka wola, żeby ten napis zmienić, to oczywiście my to wykonamy. Będziemy prosili o to, żeby 

nam przekazano na ten cel jakieś pieniążki. Także nasza wola jest, jak najbardziej. Natomiast 

uzyskanie opinii jest troszeczkę czasochłonne. 

Po czym Burmistrz złożył sprawozdanie ze swojej działalności w okresie 

międzysesyjnym, tj. od 16 sierpnia 2016 r. do 9 listopada 2016 r. (stanowi ono załącznik            

do protokołu). 

 
Ad pkt 6 

Sprawozdanie przedstawicieli Gminy z działalności związków międzygminnych                  

i stowarzyszenia gmin:  
 
Pan Grzegorz MROWIŃSKI - Burmistrz Miasta: 

Panie Przewodniczący! Wysoka Rado! Szanowni Państwo! 
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Część okresu sprawozdawczego, to był okres urlopowy, w związku z powyższym 

niewiele się działo. Związek Gmin Warmińsko-Mazurskich nie obradował w okresie 

sprawozdawczym, w okresie międzysesyjnym nie spotykaliśmy się. 

 Natomiast wczoraj odbyło się Walne Zebranie członków Stowarzyszenia Polskie Miasta 

Cittaslow i, proszę państwa, została przyjęta jedna uchwała Była to główna uchwała i powód 

tego zebrania, a konkretnie: zmiany ponadlokalnego programu rewitalizacji Sieci Miast 

Cittaslow Województwa Warmińsko-Mazurskiego. Byłem na tym spotkaniu pomimo tego,        

że pięć gmin członkowskich Stowarzyszenia Polskie Miasta Cittaslow nie bierze udziału            

w podziale środków z ponadlokalnego programu rewitalizacji sieci miast Cittaslow, to jest: 

Gmina-Miasto Działdowo, Gmina Lidzbark, Gmina Orneta, Gmina Jeziorany i Gmina 

Bartoszyce. Pomimo tego uczestniczyłem w tym spotkaniu, chociażby z racji tego, że są duże 

problemy z realizacją tego programu i jest światełko w tunelu, że być może w bliżej 

nieokreślonej przyszłości Gmina-Miasto Działdowo będzie mogła część tych pieniędzy również 

skonsumować.  

Natomiast z działalności Ekologicznego Związku Gmin „Działdowszczyna” sprawozdanie 

przedstawi mój zastępca, pan Andrzej Wiśniewski. 

 
Pan Andrzej WIŚNIEWSKI - Zastępca Burmistrza:  

Panie Przewodniczący! Wysoka Rado! Szanowni Goście! 

W okresie międzysesyjnym, tj. od 12 sierpnia 2016 roku do dnia dzisiejszego, odbyły się 

cztery posiedzenia Zarządu Ekologicznego Związku Gmin ”Działdowszczyzna”.  

Pierwsze posiedzenie 23 sierpnia. Na posiedzeniu przedstawiona była informacja              

z wykonania budżetu za I półrocze 2016 roku. Omawiany był również wniosek Gminy Rybno 

dotyczący zakupu cysterny do transportu i dystrybucji wody przeznaczonej do spożycia przez 

ludzi, na potrzeby gmin będących członkami Związku. Ewentualny zakup miał być dokonany 

przez Związek, a cysterna byłaby dostępna dla wszystkich gmin Związku w razie wystąpienia 

awarii wodociągowej. W trakcie dyskusji ustalono, że Związek nie będzie realizował tego 

zadania, a Gmina Rybno porozumie się z innymi samorządami w celu udostępnienia jej cysterny. 

Na tym spotkaniu również Przewodniczący Zarządu, pan Kazimierz Kordecki poinformował,                 

że postępowanie na odbiór odpadów z nieruchomości na lata 2017-2019 będzie prowadzone 

zgodnie ze znowelizowaną ustawą - Prawo zamówień publicznych. 

 Na następnym posiedzeniu Zarządu, w dniu 9 września 2016 roku omawiany był 

„Wojewódzki plan gospodarki odpadami na lata 2016-2022”. Zgodnie z projektem 

rozporządzenia Ministra Środowiska z dniem 1 stycznia 2017 roku obowiązującym systemem 

zbiórki odpadów w całym województwie będzie segregacja u źródła. Czyli taki system, jaki 
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funkcjonuje u nas od 2002 roku. W Wojewódzkim planie gospodarki odpadami wpisana została 

inwestycja naszego Związku - modernizacja sortowni odpadów, która polegać będzie                 

na zwiększonym wyodrębnieniu, ze strumienia odpadów komunalnych, odpadów 

segregowanych, co będzie związane z większym poziomem odzysku. Na tym spotkaniu pan 

Przewodniczący wrócił do tematu wyjęcia z systemu gospodarki odpadami nieruchomości 

niezamieszkałych, aby mogły być obsługiwane w ramach umów komercyjnych. Po burzliwej 

dyskusji większość członków Zarządu nie wyraziła zgody na proponowane zmiany. 

 Na posiedzeniu Zarządu w dniu 12 października 2016 roku omawiany był projekt 

uchwały dotyczący zmian w budżecie Związku na 2016 rok, jak również były przedstawione 

informacje z prowadzonych postępowań przetargowych na terenie działania Związku. Na teren 

miasta Działdowo został ogłoszony przetarg tylko na jeden rok. Wiąże się to z szukaniem 

sposobu, aby móc, w sposób zgodny z prawem, wywóz odpadów komunalnych przekazać naszej 

spółce, tj. Przedsiębiorstwu Gospodarki Komunalnej i Mieszkaniowej w Działdowie.  

W dniu 8 listopada 2016 roku odbyło się czwarte posiedzenie Zarządu. Omawiany był 

między innymi projekt uchwały w sprawie składki członkowskiej na 2017 rok. Opłata 

członkowska nie ulegnie zmianie. I omawiany był projekt budżetu Związku na 2017 rok.            

Planowane inwestycje w 2017 roku przez Związek to: modernizacja kompostowni w Zakrzewie, 

koszt tej modernizacji to 8,5 mln zł, z tego około 6 mln zł Związek chce pozyskać z Unii 

Europejskiej ze środków pomocowych. Również w 2017 roku jest planowane wykonanie 

dokumentacji na modernizację sortowni i tutaj koszt tej dokumentacji planowany jest na prawie 

106 tys. zł. 

Dzisiaj o godzinie 10.00 było otwarcie ofert na odbiór odpadów komunalnych                    

i prawdopodobnie za chwilę będziemy wiedzieli, pan prezes jest, czy się nie udało 

Przedsiębiorstwu Gospodarki Komunalnej i Mieszkaniowej. Jeżeli pan prezes chce coś 

ciekawego przekazać, to proszę bardzo: ile było ofert i która była najkorzystniejsza, bo trudno 

powiedzieć kto wygrał, gdyż trzeba jeszcze dokumenty sprawdzić.  

 
Pan Grzegorz MROWIŃSKI - Burmistrz Miasta: 

Wysoka Rado! 

Jeśli można w tym punkcie udzielić głosu panu prezesowi, ponieważ jest to bardzo ważna 

wiadomość, dlatego że nasza spółka PGKiM bardzo stara się, żeby ten przetarg wygrać. Czy się 

udało? Panie prezesie, bardzo prosimy o przedstawienie informacji. 

 
Pan Romuald REMISZEWSKI - Przewodniczący Rady: 

Myślę, że państwo radni nic nie będziecie mieli przeciwko, żeby pan prezes zabrał głos w tym 

punkcie. Proszę bardzo. 
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Pan Ireneusz FALBA - prezes PGKiM sp. z o.o.:  

Szanowni Państwo! 

Nic nie jest pocieszającego, ponieważ pan Przewodniczący, Związek Gmin obniżył jeszcze 

kwotę pieniędzy przeznaczoną na realizację zadań. Dwa lata temu było to 1.100 tys. zł rocznie, 

jako całość zadania, natomiast obniżona została kwota do 900 tys. zł. Czyli Związek dalej będzie 

się jeszcze bardziej tuczył, że tak powiem, z tych posiadanych pieniędzy, natomiast… (zapis 

nieczytelny, pan Falba mówił poza mikrofonem).  

 
Pan Grzegorz MROWIŃSKI - Burmistrz Miasta: 

Jest jeszcze za wcześnie, żeby tutaj mówić o jakichś decyzjach. Myślę, że przemyślimy                     

to z radcami i będziemy robili wszystko, żeby to jednak PGKiM było tą firmą, która będzie 

obsługiwała nasze miasto. Dziękuję. 

 

Ad pkt 7 
 

Sprawozdania z prac komisji w okresie międzysesyjnym:  

 
Pani Stanisława ŻYWICKA - Przewodnicząca Komisji Spraw Społecznych i Porządku 

Publicznego: 

Panie Przewodniczący! Panie Burmistrzu! Wysoka Rado! 

Komisja Spraw Społecznych i Porządku Publicznego: 

- na posiedzeniu w dniu 13 września 2016 roku przyjęła informację Komendy Powiatowej 

Państwowej Straży Pożarnej w Działdowie za I półrocze 2016 roku dotyczącą 

zabezpieczenia przeciwpożarowego oraz przyjęła informację Komendy Powiatowej 

Policji w Działdowie dotyczącą porządku publicznego i bezpieczeństwa mieszkańców    

za I półrocze 2016 roku  z uwzględnieniem informacji dotyczącej zabezpieczenia 

ogrodów działkowych przed kradzieżą, 

- natomiast na posiedzeniu w dniu 7 listopada 2016 roku Komisja przyjęła informację, 

naczelnika Wydziału pana Wojciecha Fabińskiego, dotyczącą przygotowań do zimowego 

utrzymania dróg i chodników. 

Dziękuję bardzo. 

 
Pan Jerzy CYBULSKI - Przewodniczący Komisji Gospodarki i Ochrony Środowiska: 

Panie Przewodniczący! Wysoka Rado! 

Komisja Gospodarki i Ochrony Środowiska obradowała w dniu 7 listopada 2016 roku.               

Na posiedzeniu tym: 
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- przyjęła informację o realizacji Planu gospodarki niskoemisyjnej za II i III kwartał 2016 

roku oraz wysłuchała informacji na temat stanu przygotowań służb miejskich do zimy; 

Ponadto Komisja pozytywnie zaopiniowała projekty uchwały Rady Miasta w sprawach: 

- przystąpienia do opracowania zmiany miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego miasta Działdowo; 

- zmiany uchwały nr VII/41/15 Rady Miasta Działdowo z dnia 26 marca 2015 r. w sprawie 

zasad wynajmowania lokali wchodzących w skład mieszkaniowego zasobu Gminy-

Miasto Działdowo. 

- Komisja negatywnie zaopiniowała projekt uchwały w sprawie uchylenia uchwały 

Ogólnego Zebrania Mieszkańców Osiedla nr 6 w Działdowie. Komisja stwierdziła,         

iż Rada Miasta nie jest organem kompetentnym do rozpatrywania przedmiotowej sprawy. 

Wnioskując do Burmistrza o wskazanie Przewodniczącej Osiedla nr 6 organu 

właściwego do rozpatrzenia przedmiotowej sprawy. Dziękuję bardzo. 

 
Pan Paweł ŚWIĄTEK - Przewodniczący Komisji Oświaty, Kultury, Sportu i Turystyki: 

Panie Przewodniczący! Panie Burmistrzu! Wysoka Rado! 

9 listopada 2016 roku odbyło się posiedzenie Komisji Oświaty, Kultury, Sportu i Turystyki,      

na którym Komisja:  

- zapoznała się z funkcjonowaniem klubów sportowych zainteresowanych pozyskaniem 

środków z budżetu Gminy-Miasto Działdowo. Informacji tej udzielili prezesi 

działdowskich klubów sportowych; 

- dokonała analizy wykonania budżetu za I półrocze 2016 roku w zakresie działania 

Komisji; 

- pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały Rady Miasta w sprawie uchwalenia rocznego 

programu współpracy z organizacjami pozarządowymi; 

- zapoznała się z informacją o stanie realizacji zadań oświatowych Gminy-Miasto 

Działdowo za rok szkolny 2015/2016. 

Dziękuję bardzo. 

 
Pan Sławomir PSZENNY - Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów: 

Panie Przewodniczący! Szanowni Państwo! 

W dniu 8 listopada br. odbyło się posiedzenie Komisji Budżetu i Finansów. Na posiedzeniu 

Komisja: 

- zapoznała się z informacją w sprawie podatku rolnego i leśnego na rok 2017; 

- zaopiniowała  pozytywnie jednogłośnie następujące projekty uchwał Rady Miasta:   

1) w sprawie określenia wysokości stawek podatku od nieruchomości; 
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2) w sprawie podatku od środków transportowych; 

3) w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy-Miasto Działdowo 
na lata 2016 -2025; 

4) w sprawie zmian w budżecie Gminy-Miasto Działdowo na rok 2016. 

Komisja zapoznała się również z informacją: 

- o kształtowaniu się wieloletniej prognozy finansowej za I półrocze 2016 roku;  

- o przebiegiem wykonania budżetu oraz wykonania planów finansowych instytucji 
kultury za I półrocze 2016 roku; 

 
 Ponadto Komisja analizowała wnioski zgłoszone przez Ogólne Zebrania Mieszkańców osiedli 

do projektu budżetu na 2017 rok.   

Na tym obrady komisji zakończono. Dziękuję. 

 
Pan Wojciech ŚLIWA - Przewodniczący Komisji Rewizyjnej: 

Panie Przewodniczący! Szanowna Rado! 

W okresie międzysesyjnym Komisja Rewizyjna obradowała dwukrotnie, to znaczy 12 sierpnia     

i 13 października. Zgodnie z planem pracy Komisji zostały powołane trzy zespoły                         

do skontrolowania przede wszystkim Burmistrza Miasta w zakresie: 

- kontroli efektywności wydatkowania środków przyznanych dla organizacji pozarządowych, 

stowarzyszeń oraz innych podmiotów prowadzących działalność pożytku publicznego, 

- oceny realizacji zadań związanych z przebudową ulicy Norwida na podstawie dokumentacji 

projektowej 

oraz 

- w zakresie załatwiania skarg i wniosków mieszkańców kierowanych do Burmistrz Miasta          

w roku 2015. 

Na kolejnej sesji zapoznam radnych z wynikami prac tych Zespołów.  

Dziękuję.  

 
Ad pkt 8 

 
Interpelacje i zapytania: 

 
Radny pan Sławomir PSZENNY: 

Panie Przewodniczący! Szanowna Rado! 

Coraz więcej mamy informacji, już teraz również medialnych, w sprawie budowy ponad                

58 kurników w gminie, która nie bezpośrednio z nami sąsiaduje, czyli w Gminie Kozłowo. 

Chciałbym w tym punkcie prosić pana Burmistrza, ale również i zaproponować, żeby może        

na kolejnej sesji - bo na tej sesji pewnie nam się to nie uda - przyjąć oświadczenie w tej sprawie. 
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Budowa takiej ilości kurników na terenie Gminy Kozłowo i to w dwóch lokalizacjach - jednej 

zdaje się troszkę oddalonej od nas, gdzieś w okolicy wsi Zaborowo, a drugiej zdecydowanie 

bliższej na terenie wsi Sarnowo - może sprawiać znaczące dolegliwości również dla 

mieszkańców miasta Działdowo. W związku z powyższym prosiłbym pana Burmistrza, jeśli     

ma jakieś informacje, żeby je przekazał w ramach odpowiedzi na zapytania. Jeśli nie, to również      

o to, żeby we współpracy - nie wiem - z panem Starostą, z panem wójtem Gminy Działdowo 

wspólnie podjęli działania. Nie mamy takiej możliwości, oczywiście, żeby inwestorowi 

czegokolwiek zabronić, ale możemy zgłaszać również nasze opinie i nasze uwagi, czy nasze 

postulaty do radnych z Gminy Kozłowo. Tam również są protesty mieszkańców obecnie. Wiem, 

że również i radni Gminy Kozłowo są raczej ustosunkowani negatywnie do tych inwestycji, ale 

są to inwestycje bardzo rozległe, bardzo duże i ich uciążliwość dla mieszkańców, tak Gminy 

Kozłowo, jak i gmin ościennych, może być naprawdę bardzo wysoka. Dziękuję. 

 
Radny pan Bogdan KASZUBSKI: 

Panie Przewodniczący! Panie Burmistrzu! 

W miesiącu kwietniu i maju pomalowano przejścia podziemne na ul. Księżodworskiej                 

i na ul. Lidzbarskiej. Ja od tygodnia zauważyłem, że w przejściu na ul. Księżodworskiej 

ponownie pojawiły się napisy na ścianach. Czy jest możliwość ustalenia, za pośrednictwem 

monitoringu, kto dopuścił się tych malunków? Jeśli jest taka możliwość, to bardzo bym prosił        

o podanie do publicznej wiadomości. Dziękuję.  

  
Radny pan Jerzy CYBULSKI: 

Panie Przewodniczący! 

Pytanie do pana Burmistrza: na jednej z sesji omawialiśmy temat ulicy Poprzecznej. To jest        

ta rampa, podjazd przy byłym MOPS. Czy ten temat jest już wyjaśniony? Czy jesteśmy w stanie 

to zlikwidować, czy nie?  

Druga sprawa: nowa ul. Skłodowskiej i łuk z ul. Poprzeczną, zaraz przy przejściu dla pieszych, 

przy pasach - w czasie deszczu stoi woda. Jest to nowa inwestycja, trzeba na to zwrócić uwagę. 

Dziękuję bardzo. 

 
Radny pan Waldemar JURKOWSKI:  

Panie Przewodniczący! Panie Burmistrzu! 

Ja mam pytanie odnośnie ul. 11 Listopada: czy istnieje możliwość przebudowy odcinka             

od  Lidzbarskiej do Lotników na dwukierunkową? Dziękuję bardzo. 
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Radny pan Wojciech ŚLIWA:  

Ja mam pytanie również do pana Burmistrza.  

Od kilkunastu tygodni trwają prace nad wymianą oświetlenia przy ulicy Jagiełły i - mówiąc 

delikatnie - jest tam bałagan. Proszę powiedzieć, kiedy zostaną zakończone prace? Dziękuję. 

 
Radny pan Roman ŁUKASZEWSKI: 

Panie Burmistrzu, ja tym razem nie mam pytań, ale za to mam do pana trzy pochwały. 

Pierwsza pochwała za imprezę zorganizowaną pod koniec września, związaną                   

z przynależnością Działdowa do miast Cittaslow. Byłem tam z wnukiem, była to bardzo udana 

impreza. Uważam, że powinna ona być kontynuowana i rozpowszechniona, i z każdym rokiem 

powinno być tam większe zainteresowanie.  

Druga pochwała i zarazem podziękowanie za dotrzymanie słowa wybudowania chodnika 

na Cmentarzu Parafialnym do pomnika pomordowanych w czasie II wojny światowej. Mówili    

o tym radni, między innymi ja. Pan Burmistrz obiecał na 1 listopada wykonanie - chodnik jest 

piękny. dziękuję. 

Trzecia - za wykonanie chodnika do schodów i do zjazdu, do ulicy Olsztyńskiej, na ulicy 

Norwida, naprzeciw bloku Norwida 9. Ludzie teraz chodzą, jak ludzie. Nie ma problemów, nie 

haczą się o różne przeszkody.  

Jednocześnie już raz mówiłem i polecałem się pamięci, żeby nie zapomnieć o drugiej części tego 

protokołu - który został napisany przez radnych zarówno opozycyjnych, jak i koalicyjnych, m.in. 

przez panią Konarzewską, Piotra Demskiego, pana Kocielę i przeze mnie - o kilka; 11, 12 

stanowisk postojowych przed blokiem Norwida 7 i 9. Myślę, że w tym roku tego się nie uda 

zrobić, bo jest późno, ale na przyszły rok.  

W tym protokole była mowa jeszcze o utwardzeniu terenu przed garażami na ulicy Norwida, 

gdzie mieszkańcy parkują samochody, gdy przyjeżdżają do lekarza, i wówczas te dwie prace 

uważam, że powinny być wykonane, i szczęście byłoby już wtedy pełne. Dziękuję. 

 
Pan Romuald REMISZEWSKI - Przewodniczący Rady: 

Dziękuję, panie radny, i przyłączam się do pochwał. Jeżeli to są pochwały, to się bardzo miło    

tego słucha i także dziękuję panu Burmistrzowi. Natomiast chciałbym prosić, aby - zgodnie        

z procedurą - pochwały, wszelkiego rodzaju informacje oraz wolne wnioski składać punkcie 

wolne wnioski i informacje - teraz są pytania. Rozumiem, że ostatnia część pana wypowiedzi      

to jest pytanie dotyczące dwóch spraw. Jednak bardzo proszę, żeby stosować się do tej 

procedury. 
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Radny pan Andrzej TESSAR: 

Ja mam pytania do pana Burmistrza. Otóż te pytania, które chcę skierować do pana, są poprzez 

śledzenie mediów społecznościowych, na których uzyskałem bardzo wiele ważnych informacji, 

które są ciekawe również dla mieszkańców naszego miasta.  

Sprawa pierwsza dotyczy kompromisu zawartego pomiędzy stronami, a sprawa dotyczy 

inwestycji budynków, bloków na ul. Raginisa. Chciałem zapytać pana Burmistrza: na czym ten 

kompromis polega? Bardzo dobrze, że on został zawarty, to jest taka moja opinia. Natomiast 

swego czasu ta sprawa przybrała dość szeroki zakres i dość taki wielki charakterem. 

Sprawa druga jest też z tym powiązana, to jest kontrola nieprawidłowości przy 

uchwalaniu planu zagospodarowania przestrzennego miasta Działdowo. Miała być w tej sprawie 

dokonana kontrola przez CBA. Czy w tej sprawie coś można by się więcej dowiedzieć? Tam  

chodzi o wskaźnik intensywności zabudowy. Też sprawa dość głośna swego czasu i jeżeli media 

społecznościowe o tym podają informacje, dobrze byłoby, aby pan Burmistrz się do nich 

ustosunkował.  

I kolejna sprawa - która też za pośrednictwem mediów społecznościowych - chciałbym 

pana Burmistrza zapytać: to dotyczy huty słoweńsko-polskiej, konkretnie jest to Spółka 

Steklarna-Hrastnik Polska S.A., która ma powstać przy ulicy Przemysłowej. Nakłady na tą hutę 

mają wynieść ok. 160 mln zł i może być zatrudnionych ok. 200 pracowników. Co pan Burmistrz 

mógłby na ten temat powiedzieć, ponieważ pan Burmistrz w mediach społecznościowych 

informuje o tej sprawie.  

I na koniec jeszcze jedno pytanie związane ze sprawami gospodarczymi. Swego czasu, 

wiosną, zdaje się w kwietniu 2016 roku, wpłynął wniosek Spółki Heinz-Glas Działdowo 

odnośnie rozszerzenia obszaru Warmińsko-Mazurskiej Strefy Ekonomicznej o nieruchomości 

stanowiące własność Heinz-Glas, dotyczy to około 3 ha. W tej sprawie została podjęta uchwała 

przez Radę Miasta, pozytywna uchwała. Spółka planowała tam realizację inwestycji oraz 

utworzenie nowych miejsc pracy. Czy pan Burmistrz posiada jakieś dodatkowe informacje, jak 

te plany rozwoju zakładu funkcjonują ? Czy realizacja następuje i czy jakieś miejsca pracy          

w związku z tym powstały? Dziękuję bardzo. 

 
Radny pan Marek DWÓRZNIK: 

Jedno pytanie mam do pana Burmistrza.  

Panie Burmistrzu, czy prowadzi pan rozmowy, a jeżeli nie, czy zamierza pan prowadzić 

rozmowy z Zarządem Dróg Wojewódzkich w sprawie budowy dalszej części ulicy 

Grunwaldzkiej, tej części przemysłowej? Bo przecież wiemy wszyscy, jak ważna jest ta ulica dla 
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naszego miasta i, by stworzyć tam normalne warunki dojazdu i dojścia. Bo w poprzedniej 

kadencji, jak pamiętam, takie rozmowy były zapoczątkowane. Dziękuję 

 
Radny pan Andrzej PRZYBYSZEWSKI:  

Panie Burmistrzu, w imieniu mieszkańców mam pytanie do pana: czy może pan zdementować 

krążące wieści, że od nowego roku będzie bardzo wysoka podwyżka nieruchomości, a także 

wysokie podwyżki wody? Dziękuję bardzo. 

 
Radny pan Zbigniew KOCIELA: 

Panie Burmistrzu, sprawa pierwsza to sprawa dosyć istotnych ceremonii w naszym 

mieście, takich jak śluby. Mam na myśli miejsce, w którym się one odbywają, czyli Ratusz. 

Otóż, sygnały mieszkańców i sam miałem okazje uczestniczyć w rodzinnej uroczystości - 

zauważamy brak miejsc siedzących w tejże sali. Często przy tego typu świętach przychodzą 

osoby starsze, czasami mające problemy z takim ciągłym staniem. Czyli miejsca siedzące           

w tymże miejscu byłyby potrzebne. Chciałbym znać pana stanowisko.  

Ponadto muszę zwrócić uwagę, iż ta częstotliwość to z jednej strony cieszy, że ludzie 

pobierają się częściej niż chyba to miało miejsce ostatnio. Natomiast pamiętam, że kiedyś,             

po prawej stronie wchodząc do Ratusza, była salka, w której można było spokojnie po ceremonii 

zaślubin wręczyć prezenty, kwiaty, gratulacje, wypić lampkę szampana. Dzisiaj powstaje taka 

sytuacja, że jest ciasno na korytarzu, jedni wychodzą, drudzy wchodzą. Wiadomo, w okresie 

jesienno-zimowym pada śnieg, deszcz - ta sytuacja jest trudna. Czy ma pan na to jakiś pomysł, 

aby coś z tym zrobić? Wiążę to również z tym, iż w Radio 7 bodajże usłyszeliśmy informację 

jakoby, oczywiście będzie to pewnie w odległym okresie czasu, ale Interaktywne Muzeum 

Państwa Krzyżackiego miałoby być przeniesione na zamek. 

Nie wiem czy te dwie sprawy można połączyć, czy też nie, ale głównie pytam o miejsca siedzące 

i ewentualnie udostępnienie pomieszczenia, aby rodzina, znajomi mogli uroczyście wręczyć         

i pogratulować młodym parom po zakończeniu ceremonii.  

Drugie pytanie - budynek Urzędu Skarbowego. Z przykrością zauważyłem ostatnio,        

że często się zdarza, iż tam nie ma gospodarza. Jest trochę zabrudzone, liście - bałagan tam się 

znajdują. Ale najistotniejsza rzecz taka, co z tym budynkiem? Mija trochę czasu, czy już coś 

wiadomo, co będzie? Czy to będzie to, o czym pan mówił w swoim programie wyborczym?       

Ta sprawa również się łączy z tym, co z budynkiem po byłej bibliotece, co po żłobku?                    

I jednocześnie, jeżeli ten pana plan przeniesienia IMPK na zamek, czy już pan analizuje 

ewentualnie, co z tym miejscem w Ratuszu?  

Kolejna rzecz: sprawa zatrudnienia pani Barbary Cybulskiej, która na ostatniej sesji, 

niestety nie została w pełni wyjaśniona. Moje pytanie brzmi: na jakiej podstawie zatwierdził pan 
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dokument, plan, arkusz organizacyjny zatrudnienia w tymże Gimnazjum? Czy sprawdzał pan 

stan zatrudnienia w pozostałych placówkach szkolnych podległych pod Urząd Miasta, oceniając 

zatrudnienie tam osób, które mogłyby pracować w Gimnazjum nr 2, czy mają pełen wymiar 

godzin, czy tam brakuje tych godzin? 

I trzecia część tego pytanie: czy zasięgnął pan informacji o bezrobotnych mających uprawnienia 

do pracy w zawodzie nauczyciela historii w szkołach?  

Kolejna rzecz: zostałem poproszony przez przedstawicieli zarządów osiedli do zapytania, 

wręczenia panu, traktuje to jako zapytanie: czy znajdzie pan czas, aby na zaproszenie - które 

panu wręczę i pozostałym radnym - uczestniczyć w wizji lokalnej, która miałaby się odbyć       

15 listopada o godz.1400 przy wiadukcie kolejowym, przy ul. Jana Kochanowskiego                    

w Działdowie? 

Ja sobie pozwolę odczytać, to jest krótka treść: „Wizja lokalna organizowana jest w związku      

z możliwością pozyskania od Agencji Nieruchomości Rolnych w Olsztynie terenu                       

z przeznaczeniem na rekreacje i sport, w tym: ścieżka rowerowa, teren piknikowy, boiska do gier 

rekreacyjnych itp., itd. Wizja lokalna obejmuje działkę nr 2882/2 - myślę, że miejsce panu 

powinno być znane, jest to takie dzikie boisko, położone przy nasypie kolejowym na ulicy Jana 

Kochanowskiego - którą można pozyskać od Agencji Nieruchomości Rolnej w Olsztynie, oraz 

teren zaplanowanego do budowy placu zabaw dla dzieci przy ulicy Zielonej”. Tu są trzy podpisy 

przedstawicieli Osiedli nr 3, 6 i 7: pana Wojciecha Zielińskiego, pani Teresy Olszewskiej i pana 

Świątkowskiego. Ja sobie pozwolę to panu wręczyć, w przerwie przekażę również tą informację 

dla wszystkich pozostałych radnych. 

 
Pan Grzegorz MROWIŃSKI - Burmistrz Miasta: 

Dziękuję za zaproszenie. Ja zdjęcie zrobiłem, bo widziałem na drzewach i na słupach, co prawda 

bez zgody miasta, zostały ogłoszenia powieszone, do tego zostały zniszczone jeszcze ogłoszenia 

firm prywatnych, które były opłacone.  Chciałbym pouczyć przewodniczących osiedli, żeby 

ogłoszenia zostawiać w Urzędzie Miasta i one będą wisiały w miejscach, w których wisieć 

powinny. Proszę nie niszczyć plakatów, które są opłacone, bo z tego tytułu mogą być roszczenia 

w stosunku do miasta - to jest jedna sprawa.  

A druga sprawa: chciałbym uściślić, że nie chodzi o działkę, na której było boisko dzikie, czy nie 

dzikie, bo ta działka jest własnością Parafii Ewangelicko-Augsburskiej w Działdowie, a chodzi   

o inną działkę. Chyba, że państwo chcą pozyskać działkę od Parafii, ale to są inne procedury. 

 
Radny pan Zbigniew KOCIELA: 

Panie Burmistrzu, ja jestem tylko osobą, która została poproszona o przedstawienie sprawy. 

Miałem okazję być w Agencji Nieruchomości Rolnych, byłem w Olsztynie z panem 
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Wojciechem Zielińskim, na jego prośbę. Jako przedstawiciel mieszkańców czuję się 

upoważniony, aby pana poinformować i zaprosić. Myślę, że dalsze czynności i pewne szczegóły 

ustalimy, ustalicie państwo w drodze spotkania, chociażby w tym dniu, jeżeli pan znajdzie czas. 

O ile nie, to tu jest też prośba o oddelegowanie upoważnionego pracownika, który by tą sprawą 

się zajął. 

 
Pan Grzegorz MROWIŃSKI - Burmistrz Miasta: 
Ja oczywiście się ustosunkuje do tego w odpowiedziach, tylko chciałem uściślić, o którą działkę 

chodzi, panie radny. Rozumiem, że chodzi o działkę będącą własnością Agencji Nieruchomości 

Rolnych. 

 
Radny pan Zbigniew KOCIELA: 

Ta. Ja to przeczytałem: którą można pozyskać od Agencji Nieruchomości Rolnych w Olsztynie. 

 
Pan Grzegorz MROWIŃSKI - Burmistrz Miasta: 

Dziękuję, wyjaśnił pan. Była pewna dwuznaczność, więc jest wyjaśnione.  

 
Pan Włodzimierz PRZYBYŁKA - Przewodniczący Zarządu Osiedla nr 1: 

Panie Przewodniczący! Panie Burmistrzu! 

Ja już kiedyś poruszałem sprawę na sesji odnośnie ulicy Traugutta z uwagi na to, że wiadomo 

wszystkim jest, że zawarty został kompromis pomiędzy firmą budującą a Urzędem Miasta. Więc 

mam taką prośbę: ulica Traugutta jest niestety teraz przejezdna dla firmy, która buduje ten 

budynek. Mieszkańcy mówią tak: jeśli chcą jeździć, to niech uczestniczą w tych kosztach.         

Ta ulica jest w makabrycznym stanie. Czy pan próbował kiedyś przejechać się samochodem       

tą ulicą? Naprawdę, jak pan ma niskie podwozie, to pan nie przejedzie, poważnie. Ja już sam 

kiedyś nie mogąc patrzeć - zasypywałem te dziury. Czy nie można wejść w układ jakiś, jeżeli 

oni korzystają z tego ciężkiego sprzętu mogliby te dziury zasypać, chyba nie byłby to wielki 

koszt dla uczestników tej budowy, bo mają sprzęt. 

Druga sprawa, panie Burmistrzu, widzę, że postęp robót na ulicy Sikorskiego rozpoczął 

się. Czy do końca roku będzie tam oświetlenie, pytają mieszkańcy. 

I jeszcze krótko trzecia sprawa do pana zastępcy Burmistrza: czy obiecane drzewa           

na naszym osiedlu będą posadzone? 

 
Pan Andrzej WIŚNIEWSKI - Zastępca Burmistrza: 

Jak drogi będą wykonane. 
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Pan Andrzej OLSZEWSKI - Przewodniczący Zarządu Osiedla nr 2: 

Chodzi o ulicę Krasickiego. Pan Burmistrz był na zebraniu, na którym poruszano sprawę 

chodnika przy Zespole Szkół nr 2 i całej ulicy. I nie mamy informacji czy ta ulica w przyszłym 

roku będzie robiona na 100% łącznie z chodnikiem, czy tylko chodnik. Chciałbym się 

dowiedzieć: jaki jest termin wykonania i czy całej ulicy, czy tylko chodnika przy Zespole Szkół 

nr 2 ? Dziękuję. 

 
 Dziesięciominutowa przerwa w obradach. 

 
Ad pkt 9 

Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały nr VII/41/15 Rady Miasta Działdowo          

z dnia 26 marca 2015 r. w sprawie zasad wynajmowania lokali wchodzących w skład 

mieszkaniowego zasobu Gminy-Miasto Działdowo: 
 
Pan Romuald REMISZEWSKI - Przewodniczący Rady:  

Państwo radni posiadacie ten projekt uchwały. Projekt tej uchwały został zaopiniowany przez 

Radcę prawnego. Proszę pana Wojciecha Fabińskiego naczelnika Wydziału Gospodarki 

Komunalnej, Mieszkaniowej i Nadzoru Właścicielskiego o omówienie projektu uchwały.   

 
Pan Wojciech FABIŃSKI - naczelnik Wydziału GKW odczytał uzasadnienie do projektu 

uchwały. 

 
Pan Romuald REMISZEWSKI - Przewodniczący Rady: 

Dziękuję bardzo panu naczelnikowi. 

Państwa radnych informuję, że Komisja Gospodarki i Ochrony Środowiska wydała pozytywną 

opinię o projekcie tej uchwały. 

Otwieram dyskusję nad projektem uchwały.  

Kto z państwa radnych chciałby zabrać głos?  

 
Pani Magdalena RZĄP - Radca prawny Urzędu: 

Chciałabym wprowadzić małą korektę do tej uchwały w ramach autopoprawki w § 3. Proponuję, 

aby § 3 brzmiał: Uchwała wchodzi w życie po upływie 14 dni od dnia ogłoszenia w Dzienniku 

Urzędowym Województwa Warmińsko-Mazurskiego. Po prostu, wyrzucamy słowo 

„opublikowania”. 

 
Radny pan Zbigniew KOCIELA: 

Ja bym prosił panią mecenas o wskazanie różnicy tych dwóch znaczeń, bo ja - przepraszam ale - 

nie widzę różnicy między opublikowaniem a ogłoszeniem.  
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Pani Magdalena RZĄP - Radca prawny Urzędu: 

Panie radny, ja powiem w ten sposób: moja propozycja wynika z literalnej wykładni,                   

z literalnego zapisu ustawy o publikowaniu i o aktach normatywnych. Być może nie jest             

to na takiej zasadzie, że byłaby to jakaś wielka różnica, natomiast uważam, że bardziej formalnie 

-  mamy tak fachowo, można powiedzieć.  

 
Pan Romuald REMISZEWSKI - Przewodniczący Rady: 

Dziękuję pani mecenas.  

 
Ponieważ nie było więcej chętnych do zabrania głosu Przewodniczący zamknął dyskusję 

i poddał projekt uchwały wraz z autopoprawką pod głosowanie.   

 
Rada jednomyślnie, tj. 20 głosami „za” podjęła  

Uchwałę nr XXII/201/16 

w sprawie zmiany uchwały nr VII/41/15 Rady Miasta Działdowo z dnia 26 marca 2015 r.            
w sprawie zasad wynajmowania lokali wchodzących w skład mieszkaniowego zasobu Gminy-
Miasto Działdowo. 
 

Pan Romuald REMISZEWSKI - Przewodniczący Rady: 

Szanowni Państwo! 

Pan dyrektor Michał Struzik ma dzisiaj w Szkole apel z okazji Narodowego Święta 

Niepodległości i w związku z tym prosił mnie o to, żeby mógł w tym momencie obrad 

odpowiedzieć na pytanie pana Kocieli dotyczące zatrudnienia pani Cybulskiej. Ale wcześniej 

pan Burmistrz, bardzo proszę. 

 
Pan Grzegorz MROWIŃSKI - Burmistrz Miasta: 

Wysoka Rado! 

Chciałbym prosić państwa o pewien wyjątek i odstępstwo od reguły, ponieważ pan Michał 

Struzik dyrektor Gimnazjum nr 2 w Działdowie ma apel z okazji Święta Niepodległości,              

a pytanie dotyczące zatrudnienia pani Cybulskiej nie dotyczy Burmistrza, bo chciałbym państwu 

przypomnieć, że to nie Burmistrz zatrudnia nauczycieli w szkołach i generalnie nie Burmistrz 

zatrudnia pracowników w podległych mu jednostkach - to jest zakres obowiązków dyrektorów, 

w związku z tym poproszę pana dyrektora, żeby odpowiedział na pytanie panu radnemu Kocieli. 

Dziękuję.  

 
Pan Romuald REMISZEWSKI - Przewodniczący Rady:    

Bardzo proszę, panie dyrektorze.  
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Pan Michał STRUZIK - dyrektor Gimnazjum nr 2:  

Panie Przewodniczący! Wysoka Rado! Szanowni Państwo!  

Chciałbym bardzo mocno podkreślić, że przy zatrudnieniu nauczyciela historii kierowałem się 

tylko i wyłącznie analizą merytoryczną. To, co pan Burmistrz powiedział: zgodnie z ustawą        

o systemie oświaty, zgodnie z Kartą Nauczyciela nawiązuje i rozwiązuje stosunek pracy              

z pracownikiem w szkole - dyrektor szkoły. 

Dlaczego podjąłem decyzję o zatrudnieniu historyka w osobie pani Barbary Cybulskiej ?  

Po pierwsze dlatego, że podstawą do takiej analizy jest realizacja podstawy programowej 

kształcenia ogólnego. Przypominam, że na koniec sierpnia mieliśmy bardzo trudną sytuację 

kadrową, jeżeli chodzi o historyków w Gimnazjum nr 2, dlatego że dyrektorem została pani 

Zenona Rosłon i z dniem 30 sierpnia złożyła wniosek o rozwiązanie umowy za porozumieniem 

stron. Wreszcie, w tym samym czasie na zwolnieniu lekarskim przebywał kolejny historyk, który 

otrzymał również urlop uzupełniający, w praktyce do 14 października. W tym momencie            

w Szkole jedynym historykiem byłem ja - dyrektor Szkoły.  

Dlaczego mówię, że podjąłem decyzję merytoryczną? - Ano dlatego, że największym kłopotem   

i największym zmartwieniem z mojej strony było właściwe przygotowanie klas trzecich             

do egzaminu gimnazjalnego. I teraz, jeżeli państwo przeliczycie sobie miesiące, to proszę 

zwrócić uwagę, że de facto, jeżeli by wrócił nawet pan Krajnik po 14 października, to w tym 

momencie ci uczniowie mieli tylko dwa i pół miesiąca przygotowania do egzaminu 

gimnazjalnego. I proszę zwrócić uwagę, zgodnie z moim wnioskiem - uzasadnieniem do pana 

Burmistrza - napisałem, że ta sytuacja jest szczególna i wymaga zatrudnienia nauczyciela, który 

ma duże doświadczenie w realizacji podstawy programowej kształcenia ogólnego w gimnazjum. 

Po drugie, pracowała już z m.in. panią Rosłon, która te klasy prowadziła i bardzo szybko wczyta 

się zarówno w podstawę programową, jak i w plany wynikowe. Proszę również zwrócić uwagę, 

że pani Cybulska nie została zatrudniona na cały etat. Zostało jej przydzielone 8 godzin              

w arkuszu obejmujące właśnie klasy gimnazjalne. Dodatkowo, oprócz godzin dydaktycznych, 

ujętych w arkuszu organizacyjnym, nauczyciel taki prowadzi zajęcia dodatkowe przygotowujące 

do egzaminu gimnazjalnego. 

I teraz, jeżeli nie uczynił bym takiego ruchu, gdzie nauczyciel pracował w danej jednostce, gdzie 

ma doświadczenie w pracy z gimnazjalistami. Mało tego - powinien być dyspozycyjny,               

to w tym momencie, proszę państwa, zarzut do mnie, jako nowego dyrektora, byłby taki: 

dlaczego, panie dyrektorze, nie podjął pan kroków takich, które by utrzymały poziom egzaminu 

gimnazjalnego w 2017 roku?  
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I, proszę mi wierzyć, nie były to łatwe decyzje. I, proszę mi również wierzyć, że nie kierowałem 

się tym, że są jakieś powiązania rodzinne, są jakieś zależności. Bo wątpliwości miał pan 

Burmistrz, ale ja ich w tym momencie, proszę państwa, nie miałem. 

Pytanie o to, czy na liście Urzędu Pracy są nauczyciele historii, czy w innych szkołach...? –           

Ja pragnę zauważyć i podkreślić, że również w mojej placówce w tej chwili są nauczyciele          

z innych szkół miejskich, którzy te etaty uzupełniają, historii też.     

I proszę zwrócić uwagę, że kierowałem się tylko i wyłącznie dobrym przygotowaniem               

do egzaminu gimnazjalnego klas trzecich. Do tej pory była zrealizowana w 2/3 podstawa 

programowa kształcenia ogólnego i to musiał być nauczyciel z doświadczeniem. Dobrze by było 

jakby pracował w tej placówce i ewentualnie bardzo szybko by się wczytał w to, co było 

realizowane do tej pory. Czasu miałem niewiele, bo dosłownie kilka dni na podjecie takiej 

decyzji. I ja dzisiaj chcę podkreślić również, że z takiej decyzji się nie wycofuję. Uważam,         

że ta decyzja była słuszna ze względu na dobro uczniów i proszę mi wierzyć, że nie była            

to z mojej strony ani decyzja polityczna, ani podjęta pod wpływem nacisku. Panią Cybulską 

znam od wielu, wielu lat. Ja osobiście u pani Cybulskiej praktykowałem w SP 3. Bardzo długo 

również współpracowaliśmy wtedy jeszcze w Szkole Podstawowej, później również                    

w Gimnazjum i dzisiaj z całą powaga mogę powiedzieć, że to jest nauczyciel jeden z najlepiej 

przygotowanych metodycznie z terenu powiatu działdowskiego, jeżeli chodzi o historię -            

to mówię z pełną odpowiedzialnością. Jeżeli dzisiaj mi ktoś zarzuca, że kierowałem się innym 

powodem niż przygotowanie gimnazjalistów do egzaminu gimnazjalnego to niestety jest            

w wielkim bardzo błędzie. I za tą decyzję to ja ponoszę odpowiedzialność - nikt inny. I jeżeli     

są wątpliwości w tym względzie to bym bardzo prosił na przyszłość kierować te pytania            

do mnie, a nie do - przepraszam bardzo - radnych czy pana Burmistrza. 

Podkreślam jeszcze raz: dyrektor szkoły odpowiedzialny jest za poziom nauczania          

w szkole, dyrektor szkoły jest odpowiedzialny za właściwe zatrudnianie kadr i nauczycieli,          

a takie kwalifikacje i to w pełni miała również pani Barbara Cybulska. 

Ja tylko mogę przeprosić co niektórych radnych, że wynikła taka niejasna sytuacja            

i również przeprosić pana Burmistrza, że za moje decyzje w tej chwili ponosi odpowiedzialność. 

Ta odpowiedzialność spoczywa na mnie. Uważam, że decyzja była słuszna, bo uczniowie 

płynnie weszli w realizację podstawy programowej. Uczniowie płynnie weszli w przygotowania 

do egzaminu gimnazjalnego i do konkursów przedmiotowych. 

Więcej godzin nie ma, zatrudnienie jest czasowe na ten rok szkolny.  

Także jeszcze raz przepraszam co niektórych za nieprzyjemności i za podjętą przeze mnie 

decyzję. Takie wyjaśnienia, proszę państwa, składałem niejednokrotnie, również                          

w oświadczeniu do prasy. Dziękuję bardzo.  
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Pan Romuald REMISZEWSKI - Przewodniczący Rady:    

Dziękuję bardzo. 

Pan radny Cybulski chciał zabrać głos. 

 
Radny pan Jerzy CYBULSKI: 

Panie Przewodniczący! Wysoka Rado!  

Ja mam nadzieję, że do pana Kocieli dotarła w końcu informacja, że to dyrektor chciał zatrudnić 

fachowca historii i zatrudnił fachowca. Jestem przekonany, święcie przekonany, że gdyby 

potrzebował fachowca od katechezy - na pewno by pana nie zatrudnił. Dziękuję bardzo.  

 
Pan Romuald REMISZEWSKI - Przewodniczący Rady:    

Proszę bardzo, pan Kociela.  

 
Radny pan Zbigniew KOCIELA: 

Szanowni Państwo! 

Słów pana Cybulskiego nie będę komentował. Ostatnio dostałem propozycję, abym uczestniczył 

w tańcu z gwiazdami. Sumując jego wypowiedź powiem krótko: ja panu proponuję występy        

w muppet show. Natomiast jeśli chodzi o kwestię merytoryczną, bo o tym rozmawiamy, panie 

Cybulski, to po pierwsze: trochę się dziwię, że pan występuje jako adwokat swojej małżonki.   

Po drugie - pytanie było skierowane do pana Burmistrza, ale z uwagą słuchałem tego, co mówił 

pan dyrektor i, panie dyrektorze, ja to szanuję. Natomiast muszę zwrócić uwagę na to, że ja nie 

kwestionuję kwalifikacji tej pani, nie jest to zarzut. Tylko zwracam przede wszystkim uwagę     

na etyczną stronę zaistniałej sprawy. Ona mogła nie nabierać takiego tempa, które państwo  

zgotowaliście na poprzedniej sesji Rady Miasta. Natomiast to, co istotą jest tego wszystkiego,      

iż w szkołach podległych panu, panie Burmistrzu, były osoby w tamtym czasie, którym 

brakowało godzin. Później to zostało prawdopodobnie - z tego co mi wiadomo - uzupełnione       

i bardzo dobrze, iż nie ma osób, które nie mają pełnych etatów. Natomiast należy zauważyć,      

że w Powiatowym Urzędzie Pracy są osoby, które mają  kwalifikacje zawodowe do nauczania 

historii, a tej pracy nie mogą podjąć. Dziękuję.     

 
Pan Romuald REMISZEWSKI - Przewodniczący Rady:    

Proszę bardzo, pan Burmistrz. 

 
Pan Grzegorz MROWIŃSKI - Burmistrz Miasta: 

Drodzy Państwo! 

Ja jeszcze uzupełnię zapytanie pana radnego Kocieli, ponieważ on się pytał: na jakiej podstawie 

zatwierdzam arkusze? Więc odpowiadam, że na podstawie ustawy o systemie oświaty. I to jest 
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jedyna moja kompetencja. Jest jeszcze jedna kompetencja, z której korzystam, jeżeli taki 

wniosek od dyrektora wpłynie. A konkretnie, mogę skierować nauczyciela, który ma niepełny 

etat, do uzupełniania tego etatu w innej szkole i z takiej kompetencji skorzystałem w przypadku 

nauczyciela Zespołu Szkół nr 2, również nauczyciela historii, który miał niepełny etat. Ta pani 

została przeze mnie skierowana do Gimnazjum nr 2 i ta pani uzupełnia etat. 

Chcę państwu powiedzieć, że swego czasu samorządy szły w kierunku tym, który 

rozumuje pan radny Kociela, czyli starały się wpływać w jakiś sposób na dyrektorów, żeby         

ci zatrudniali osoby na przykład z Urzędu Pracy, tak? Osoby, które skończyły studia o kierunku 

pedagogicznym, a nie miały zatrudnienia. I, Szanowni państwo, te samorządy wydawały 

zarządzenia, w których nakazywały na przykład: w sytuacji redukcji etatów w pierwszej 

kolejności zwalniamy emeryta. W przypadku wakatu w pierwszej kolejności zatrudniamy 

nauczyciela stażystę, bo ten jest najtańszy. Takie zarządzenie, z tego co wiem, wydawał pan 

Starosta Marian Janicki i wielu samorządowców w Polsce. Są one niezgodne z przepisami              

i te zarządzenia są rażącym naruszeniem prawa i są uchylane przez organy nadzoru. W związku 

z powyższym Burmistrz ma związane ręce. Tak naprawdę ja mogę rozliczyć dyrektora x, 

dyrektora y tylko i wyłącznie, po pierwsze: z poziomu nauczania i mogę go tylko w ten sposób 

rozliczyć, że mogę zabrać mu dodatek motywacyjny nic więcej. Bo, jeżeli dyrektor jest w drodze 

konkursu powołany na 5 lat, to dopóki nie dopuści się przestępstwa i nie zostanie skazany 

prawomocnym wyrokiem – ja dyrektorowi nic nie mogę zrobić. I, proszę państwa, druga rzecz, 

za którą mogę rozliczyć dyrektora, to za ponoszone przez szkołę koszty. I mogę tylko w ten 

sposób na dyrektorów wpływać. Także uważam, że mój udział w tym całym zamieszaniu i próba 

przypisania mi tego jest daleko krzywdząca. Dziękuję.   

 
Pan Romuald REMISZEWSKI - Przewodniczący Rady:    

Dziękuję bardzo. Myślę, że sprawa została do końca wyjaśniona. 

 
Ad pkt 10  

Podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia do opracowania zmiany miejscowego planu 

zagospodarowania przestrzennego miasta Działdowo: 
 
Pan Romuald REMISZEWSKI - Przewodniczący Rady:    

Posiadacie państwo ten projekt uchwały w swoich materiałach sesyjnych. Projekt został 

zaopiniowany przez Radcę prawnego Urzędu Miasta. 

Proszę pana Burmistrza o przedstawienie Radzie Miasta projektu tej uchwały.  

 
Pan Grzegorz MROWIŃSKI - Burmistrz Miasta: 

Panie Przewodniczący! Wysoka Rado! 
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Projekt uchwały jest pewną konsekwencją programu wyborczego, w którym obiecywałem 

zagospodarowanie rzeki Działdówki. Jak państwo wiedzą, żeby ten program zrealizować należy 

przygotować pewne dokumenty planistyczne. Pierwszy etap został zakończony i nie powiem,    

że było łatwo, bo mieliśmy sporą różnicę zdań z Regionalnym Dyrektorem Ochrony 

Środowiska. A, Szanowni państwo, mówię o zamianie Studium zagospodarowania miasta 

Działdowa i, jak państwo wiedzą, te Studium zostało zmienione i już obowiązuje. 

Żeby, Drodzy państwo, w dalszej kolejności podjąć działania zmierzające do tego, aby w tym 

miejscu (Burmistrz pokazał na mapce) powstały tereny zielone, które będą służyły mieszkańcom 

naszego miasta, musimy przystąpić do zmiany miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego miasta Działdowa. 

Zapewne państwo czytali uzasadnienie do tej uchwały. Ja chciałbym zwrócić państwa uwagę      

na załącznik, na którym literą A oznaczony jest teren objęty zmianami. 

Wyprzedzę pytanie, bo państwo zapewne się zapytają: a dlaczego projekt tej uchwały 

obejmuje tylko ten teren, a nie obejmuje innych terenów? - Drodzy państwo, na dzień dzisiejszy 

złożonych jest kilkadziesiąt wniosków mieszkańców naszego miasta o to, żeby w jakiejś części 

dokonać zmiany w planie zagospodarowania przestrzennego miasta Działdowa i my jesteśmy    

na etapie analizy tych wniosków. Przepisy o planowaniu przestrzennym zmieniły się                     

i najbardziej problematyczne są wnioski, gdzie mieszkańcy zwracają się o objęcie ich terenu 

zmianami, które mają wprowadzić tam zabudowę wielorodzinną, czy zabudowę mieszkaniową 

jednorodzinną. 

Dzisiaj, żeby takie zmiany wprowadzić w planie trzeba dokonać analizy zasadności, ponieważ 

ustawodawca doszedł do wniosku, że nasze miasta rozwijają się w sposób niekontrolowany.       

A więc, mając tereny zabezpieczone pod zabudowę wielorodzinną, jednorodzinną wyznaczamy 

nowe tereny, na których pojawiają się niewielkie ilości domków czy bloków, a potem wymusza 

to na samorządach konieczność budowy infrastruktury drogowej, infrastruktury kanalizacyjnej, 

wodociągowej. Miasto ponosi koszty, a urbanizacja tych terenów przesuwa się w czasie 

niejednokrotnie na 30, 40 lat. I dzisiaj chcąc podjąć uchwałę o tym, żeby nowe tereny włączyć 

pod zabudowę jednorodzinną, wielorodzinną trzeba to uzasadnić dogłębną analizą, że wszystkie 

pozostałe tereny zostały już zurbanizowane i miasto nie dysponuje takimi terenami. 

 Drugi powód, dla którego ta uchwała dotyczy tylko jednego terenu to jest to, że bardzo 

nam zależy na czasie, ponieważ w ramach bio-różnorodności moglibyśmy pozyskać pieniądze 

na zagospodarowanie tego terenu, i tutaj kwota dofinansowania mogłaby wynosić nawet               

2 miliony złotych. Warunek jest taki, że musimy te procedury bardzo szybko przeprowadzić         

i to jeszcze nam nie gwarantuje, że będziemy mogli aplikować o te środki, ponieważ - z tego,    

co wiem - kolejny nabór jest przewidziany w połowie roku. My mamy cichą nadzieję, że może 
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ten nabór przesunie się do końca roku, a my w tym czasie uchwalimy zmiany w planie i wtedy 

będziemy mogli złożyć wniosek. Jest to bardzo trudne, ale uważam, że powinniśmy spróbować. 

Gdybyśmy teraz do tej uchwały dorzucili 30, 40, a może 50 innych zmian, to mogłyby one 

zostać oprotestowane przez mieszkańców, a co za tym idzie - procedowanie nad tą uchwałą          

i przyjęcie tej uchwały przesunęłoby nam się w czasie nawet do dwóch lat. Dlatego proszę 

państwa, żeby dzisiaj tą uchwałę przyjąć. Natomiast wszystkie pozostałe wnioski są 

przedmiotem analizy i myślę, że na przełomie tego, czy na początku przyszłego roku będziemy 

przyjmować kolejną uchwałę o przystąpieniu do zmiany miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego miasta Działdowo. Te dwie uchwały się nie wykluczają. Co więcej, koszty wcale 

nie są dużo większe. Tak naprawdę koszty to tylko znaczki pocztowe, ponieważ dwukrotnie 

trzeba powtórzyć procedurę powiadamiania pewnych organów państwowych o podjęciu tej 

uchwały i o przystąpieniu do zmiany planu zagospodarowania. Natomiast za prace planistyczne   

i tak płacimy od powierzchni terenu, a nie od ilości podjętych uchwał. Dziękuję.       

 
Pan Romuald REMISZEWSKI - Przewodniczący Rady:    

Dziękuję bardzo.  

Państwa radnych informuję, że Komisja Gospodarki i Ochrony Środowiska pozytywnie 

zaopiniowała projekt tej uchwały. 

Otwieram dyskusję nad projektem uchwały. 

Kto z państwa radnych chciałby zabrać głos? 

Bardzo proszę, pan radny Odachowski. 

 
Radny pan Marian ODACHOWSKI: 

Panie Przewodniczący! Panie Burmistrzu!  

W istocie pan Burmistrz trochę uprzedził moje zapytanie dotyczące kwestii, dlaczego 

projektowana uchwała nie obejmuje zmian w planie zagospodarowania przestrzennego całego 

miasta i przyjmuje to jakby do wiadomości. Rozumiem tą argumentację, choć nie do końca się 

zgadzam. Bo, panie Burmistrzu, czy będziemy robili wycinkowo ten fragment, ten obszar przy 

ulicy Mławskiej, czy też byśmy dodali pozostałe tereny, które były zmieniane w Studium,          

to czas biegnie tak samo i protesty mogą dotyczyć i tego terenu, i innych , które byłby objęte 

ewentualnie zmianą miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego. Ale jest też drugi 

aspekt, który już w pewnym sensie dzisiaj przywołał pan radny Andrzej Tessar. Ja przypomnę, 

że na XIX sesji Rady Miasta, 28 czerwca pan Przewodniczący informował radnych                     

o wnioskach, które wpłynęły do pana Burmistrza i do Rady: pana Andrzeja Stankiewicza, pana 

Roberta Mendalki i Marcina Kellera oraz państwa Danuty i Zenona Jakubowskich w sprawie 

zmiany wskaźnika intensywności zabudowy dla nieruchomości wskazanych przez 
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wnioskujących. Pan Burmistrz odpowiedział zainteresowanym, jak również do wiadomości 

Rady Miasta, że najpierw przystępujemy do zmiany Studium i, gdy tylko uchwała uprawomocni 

się, natychmiast przystąpimy do prac nad zmianami miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego miasta. Oczywiście, z kontekstu tego sformułowania, tej odpowiedzi wynika 

jednoznacznie, że w tym momencie przystąpimy także do zmiany tego wskaźnika intensywności 

zabudowy. W dalszej części sesji odpowiadając na moje zapytanie pan Burmistrz potwierdził 

jakby: najpierw przyjmujemy Studium i chcemy podjąć kompleksowo jedną uchwałę                   

o przystąpieniu do zmian w planie przestrzennego zagospodarowania miasta. Nie chcemy się 

rozdrabniać, że dzisiaj jedna, później druga, tylko kompleksowo – to są pana słowa, panie 

Burmistrzu. Co się zmieniło w międzyczasie? Co pan powie tym wnioskodawcom -                    

że natychmiast przystąpimy do zmiany wskaźnika.                                                                                                                          

 
Pan Romuald REMISZEWSKI - Przewodniczący Rady:    

Proszę, panie Burmistrzu. 
 
Pan Grzegorz MROWIŃSKI - Burmistrz Miasta: 

Panie radny, powiem im to, co teraz panu powiem: że nie jestem ekspertem jeśli chodzi               

o planowanie przestrzenne. Natomiast to, że postąpiliśmy inaczej niż wtedy mówiłem, wynika      

z konsultacji przeprowadzonych: po pierwsze z Komisją Architektoniczno-Urbanistyczną 

Miasta, a po drugie z fachowcami, przede wszystkim z panem dr Łaguną, który jest ekspertem    

w tej dziedzinie. Przygotował nam zmiany w Studium i to za jego radą podjęliśmy taką, a nie 

inną decyzję. 

Myślę, że nie powinni ci państwo być zaniepokojeni tym, że poczekają miesiąc czy dwa 

miesiące dłużej. Ja rozumiem, że to są osoby, które może na jakieś szczególny szacunek 

zasługują, bo są przedsiębiorcami. Ale, proszę państwa, mamy takich mieszkańców, którzy       

po trzy i cztery lata ze swoimi wnioskami czekają. Więc, ja bym nie chciał tutaj nikogo w jakiś 

szczególny sposób wyróżniać, tylko kompleksowo rozpatrzyć wszystkie wnioski, które zostały 

złożone. Proszę mi wierzyć, pośpiech nie jest tu potrzebny. Sam pan radny wie, że jak się  

człowiek śpieszy, to się diabeł cieszy i można popełnić pewne błędy. Dziękuję.  

 
Pan Romuald REMISZEWSKI - Przewodniczący Rady:    

Dziękuję. 

Czy są jeszcze głosy w dyskusji? 

Pan radny Odachowski, proszę. 
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Radny pan Marian ODACHOWSKI: 

Panie Burmistrzu, proszę nie przesadzać, że mamy wnioski oczekujące od trzech, czterech lat. 

Bo, gdyby takowe wnioski były to byłyby załatwione poprzednią uchwałą o zmianie 

miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego, w październiku 2014. 

 
Pan Romuald REMISZEWSKI - Przewodniczący Rady:    

Proszę bardzo, panie Burmistrzu. 

 
Pan Grzegorz MROWIŃSKI - Burmistrz Miasta: 

Panie Przewodniczący, mamy takie wnioski, które trzy, cztery lata czekają. A czekają dlatego,   

że podczas poprzedniej procedury nie zostały wzięte pod uwagę. Zostały pominięte i one 

wracają jak bumerang. Być może, że teraz też zostaną odrzucone. 

Ja dostałem teczkę od pani Moniki Skrzypek ze wszystkimi wnioskami, które zostały złożone    

w latach 2013, 2014 i 2015. Ale nie wszystkie zostały ujęte, ponieważ w stosunku do części         

z nich była argumentacja, że wpłynęły po czasie - ja nie wnikałem w to. 

Powiem szczerze, że czekamy. Nie jest dla państwa tajemnicą, że cały - powiedzmy - 

mózg tutaj zmian planistycznych jest na  zwolnieniu lekarskim. My mamy otworzoną procedurę 

naboru i będziemy zatrudniali osobę, która przejmie te obowiązki. I to też jest powód, dla 

którego nie chcemy aż tak głęboko wchodzić w te zmiany, żeby - szczerze mówiąc - nie popełnić 

błędu, tak? Dlatego proszę się nie doszukiwać tutaj jakiejś niechęci czy złości. Jak będę 

odpowiadał panu radnemu Tessarowi : naprawdę z panem Mendalką osiągnęliśmy konsensus, 

rozstaliśmy się, uścisnęliśmy rękę - nie ma miłości, nie ma przyjaźni. Ale, proszę państwa, jak 

najbardziej poprawne stosunki są i każdego przedsiębiorcę mierzę tą samą miarką. 

Jeżeli jest, proszę państwa, zgoda mieszkańców, żeby cokolwiek w tym mieście robić, to ja nie 

jestem na pewno przeciwny. Dziękuję.  

 
Pan Romuald REMISZEWSKI - Przewodniczący Rady:    

Pan radny Przybyszewski, bardzo proszę. 

 
Radny pan Andrzej PRZYBYSZEWSKI: 

Panie Burmistrzu, czy te tereny zostały wszystkie już wykupione, czy jeszcze są jakieś? 

Dziękuję.  

 
Pan Romuald REMISZEWSKI - Przewodniczący Rady:    

Proszę, panie Burmistrzu.  
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Pan Grzegorz MROWIŃSKI - Burmistrz Miasta: 

Proszę Państwa! 

Ten największy trójkąt (Burmistrz pokazał na mapce) zaznaczony terenem T2 są to tereny, które 

pozyskaliśmy od Wojewody i to są tereny, na których w 1908 roku został utworzony staw  

komunalny. My ten staw chcemy odtworzyć. Nie chcemy nowego budować, tylko chcemy 

odtworzyć. Co więcej, dotarliśmy do historycznej dokumentacji, znaleźliśmy ją w Archiwum 

Państwowym w Olsztynie - właścicielem tego stawu był właściciel działdowskiego browaru. 

Proszę państwa, ten staw pełnił jeszcze jedną ważną funkcję i będzie pełnił jeszcze jedną ważną 

funkcję - będzie odbierał nadmiar wód deszczowych z osiedla Ogródki. Dla pana radnego Marka 

Dórznika nie jest tajemnicą, że jest tam ulica Dolna, która podczas każdego deszczu jest 

zalewana i są zalewane domy. I dzisiaj to jest ostatni ratunek, proszę państwa, pobudowanie tak 

zwanego kanału ulgi, który będzie odbierał nadmiar wody deszczowej do tego stawu 

komunalnego, a w okolicach tego stawu powstaną piękne tereny rekreacyjne. Bardzo dużo 

gruntów tutaj (Burmistrz pokazał na mapce) jest własnością Agencji Nieruchomości Rolnych i 

do tej kwestii się odniosę, kiedy będę odpowiadał na zapytanie pana radnego Kocieli, kiedy 

państwu przedstawię procedurę pozyskiwania terenów z Agencji Nieruchomości Rolnych 

Skarbu Państwa. Są też tutaj działki, które są własnością Gminy-Miasto Działdowo. 

Żeby uprzedzić państwa kolejne pytania:  wspólnie z Politechniką Warszawską 

ogłosiliśmy wśród studentów konkurs na zagospodarowanie tego terenu. Podobnie, jak               

w zeszłym roku ogłosiliśmy konkurs na zagospodarowanie Zamkowej 6. Myślę, że za chwilę 

będą ciekawe projekty, które będą przedmiotem burzy mózgów. Proszę mi wierzyć - idziemy    

w dobrym kierunku. Dziękuję.  

 
Pan Romuald REMISZEWSKI - Przewodniczący Rady:    

Dziękuję. 

Pan radny Tessar, proszę.  

 
Radny pan Andrzej TESSAR: 

Ja tylko tak gwoli uściślenia chciałem zapytać pana Burmistrza, jeśli chodzi o przedmiotową 

sprawę: w obecnym planie zagospodarowania przestrzennego miasta te tereny oznaczone 

symbolicznie A; w dokumencie jako T2 i T3, są to tereny zieleni naturalnej i zieleni urządzonej. 

Ta zmiana miałaby polegać na - tereny rekreacyjne? 

 
Pan Grzegorz MROWIŃSKI - Burmistrz Miasta: 

Tak. 
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Jesteśmy również po ocenie projektu złożonego nam przez Zarząd Dróg Wojewódzkich               

i, Szanowni państwo, na tym terenie patrząc w kierunku Mławy, po stronie lewej 

zaprojektowany jest ciąg pieszo-rowerowy aż do rzeki Działdówki dla mieszkańców Kisin           

i również dla mieszkańców Działdowa, i on mam się wpisuje w to wszystko, co my chcemy tam 

zrobić. Dziękuję.   

 
Pan Romuald REMISZEWSKI - Przewodniczący Rady:    

Dziękuję bardzo. 

Pan radny Dwórznik, proszę. 

 
Radny pan Marek DWÓRZNIK: 

Panie Burmistrzu, miałbym jedno pytanie: czy może posiadamy już opinię Wojewódzkiego 

Dyrektora Ochrony Środowiska, że można będzie prowadzić inwestycję na tym terenie? Bo, jak 

wiemy, są to tereny torfowe, a torf jest chroniony.  

 
Pan Romuald REMISZEWSKI - Przewodniczący Rady:    

Panie Burmistrzu, bardzo proszę. 

 
Pan Grzegorz MROWIŃSKI - Burmistrz Miasta: 

Proszę Państwa! 

Ja pierwsze słyszę, że torf jest chroniony. Takiej opinii nie posiadamy. Dopiero teraz będziemy 

wysyłali uchwałę, którą podejmiemy m.in. do Regionalnego Dyrektora Ochrony Środowiska        

i on się będzie ustosunkowywał do niej. Dziękuję  

 
 Nie było więcej chętnych do zabrania głosu i Przewodniczący zamknął dyskusję,            

po czym poddał projekt uchwały pod głosowanie.  

 
 20 głosami „za”, tj. jednomyślnie Rada podjęła  

Uchwałę nr XXII/202/16 

w sprawie przystąpienia do opracowania zmiany miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego miasta Działdowo. 
 

Ad pkt 11 
 

W punkcie tym Rada wysłuchała informacji w sprawie podatków rolnego i leśnego         

na 2017 rok (informacje te stanowią załączniki do protokołu).  
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Ad pkt 12 

Podjęcie uchwały w sprawie określenia wysokości stawek podatku od nieruchomości: 
 
Pan Romuald REMISZEWSKI - Przewodniczący Rady:    

Projekt uchwały został zaopiniowany przez Radcę prawnego Urzędu Miasta, został także 

przedłożony państwu radnym w materiałach sesyjnych. 

Proszę panią Annę Wilamowską, kierownik Referatu Podatków o omówienie projektu uchwały. 

 
Pani Anna WILAMOWSKA - kierownik Referatu Podatków: 

Panie Przewodniczący! Szanowni Państwo! 

Przedłożyliśmy państwu projekt uchwały w sprawie określenia wysokości stawek podatku          

od nieruchomości. Propozycją Burmistrza jest pozostawienie stawek podatku na takim poziomie, 

jak w roku poprzednim, oprócz stawek za grunty pod jeziorami i grunty niezabudowane, objęte 

rewitalizacją. Po czym przedstawiła proponowane stawki.  

 
Pan Romuald REMISZEWSKI - Przewodniczący Rady:    

Uprzejmie informuję, że projekt uchwały pozytywnie zaopiniowała Komisja Budżetu                  

i Finansów opowiadając się za stawkami zaproponowanymi przez Burmistrza Miasta,                 

tj. w wielkościach obowiązujących w roku 2016, czyli ujętymi w wersji I.  

Otwieram dyskusję nad projektem uchwały.  

Bardzo proszę pana Burmistrza.  

 
Pan Grzegorz MROWIŃSKI - Burmistrz Miasta: 

Drodzy Państwo! Wysoka Rado! 

Chciałbym tylko państwa prosić, żeby tych podatków nie podnosić. Żeby zostawić                      

je na poziomie z roku obecnego i z lat poprzednich pomimo tego, że mieliśmy przez dwa lata nie  

podnosić - takie było założenie. 

Na dzień dzisiejszy wiemy, że możemy sobie pozwolić na to, żeby tych podatków nie podnosić 

w przyszłym roku, a mam nadzieję, że do końca kadencji również tych podatków podnosić nie 

będziemy. 

Udowodniliśmy już państwu, że potrafimy pozyskiwać pieniądze z innych źródeł, niekoniecznie 

musimy ich szukać w kieszeni naszych podatników. Dlatego jest moja gorąca prośba: zostawmy 

je na obecnym poziomie. Dziękuję.     

 
Pan Romuald REMISZEWSKI - Przewodniczący Rady:    

Dziękuję bardzo. 

Kto z państwa radnych chciałby zabrać głos?  
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Bardzo proszę, pan radny Łukaszewski.  

 
Radny pan Roman ŁUKASZEWSKI: 

Panie Burmistrzu, ja do tych podatków, które teraz procedujemy, nie mam żadnych uwag. Ale 

mam jedno zapytanie do podatku od wieczystego użytkowania. Czy prawdą jest, że rozsyłane     

są pisma do zainteresowanych o podwyżce tego podatku? I czy ten podatek rządzi się jakimiś 

innymi prawami? Słyszałem o wysokiej podwyżce. 

 
Pan Romuald REMISZEWSKI - Przewodniczący Rady:    

Bardzo proszę, panie Burmistrzu, o odpowiedź.   

 
Pan Grzegorz MROWIŃSKI - Burmistrz Miasta: 

Szanowni Państwo! 

Za grunty, które są w wieczystym użytkowaniu, podatek od nieruchomości jest płacony według  

stawek, nad którymi teraz debatujemy. Natomiast właściciele, którzy są wieczystymi 

dzierżawcami tych gruntów, płacą nie podatek, a opłatę. 

Dlaczego ta opłata jest podnoszona? - Swego czasu Najwyższa Izba Kontroli skontrolowała 

samorządy i zarzuciła wielu samorządom w Polsce, że nie dokonują weryfikacji wartości 

gruntów, które są w wieczystym użytkowaniu. Jak państwo wiedzą, po wejściu Polski do Unii  

Europejskiej, wartość niektórych gruntów wzrosła nawet o 300%. I teraz, wyobraźcie sobie 

państwo na przykład osobę, która ma grunt w centrum Warszawy warty dzisiaj miliony złotych, 

a płaci opłatę według wyceny sprzed dziesięciu lat. I tak było również w Działdowie.                

Co prawda, działdowskie grunty nie są warte miliony złotych, ale są miejsca w centrum miasta, 

gdzie wartość tych gruntów to nawet 200 złotych za m2 .W związku z powyższym Najwyższa 

Izba Kontroli dała zalecenia pokontrolne dla samorządów, że należy dokonywać - wycenami 

niezależnych biegłych - wyceny tych gruntów i weryfikować umowy, i co pięć lat trzeba 

podnosić. Jeżeli wartość gruntów spadnie, to również wtedy spadnie ta opłata. 

Żeby, Szanowni państwo, było śmieszniej, kiedy objąłem urząd Burmistrza to pierwsza 

paczka dokumentów, jaka trafiła na moje biurko, to były dwa kartony operatów i pism, które 

musiałem wysłać do mieszkańców. No i przyszedł Mrowiński i pierwsze co robi, to podnosi 

opłatę za wieczystą dzierżawę.   

Proszę państwa, my to musimy robić, bo jeśli tego nie zrobimy, to zostanie nam postawiony 

zarzut niegospodarności. Ale jest wyjście i radnych uczulam, żeby te wyjście podpowiadać 

mieszkańcom, którzy są z tych podwyżek niezadowoleni. Otóż, wystarczy wystąpić                     

o przekształcenie z wieczystego użyłkowania na prawo własności. Jednorazowo można zapłacić, 

a można mieć tę opłatę rozłożoną na raty, na dziesięć lat i zamiast płacić za wieczyste 
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użytkowanie raz w roku - zapłacić ratę. Wówczas stają się właścicielami tego gruntu i opłata już 

ich nie dotyczy. 

Także bardzo proszę państwa, żeby to przekazywać. Albo osoby, które są niezadowolone -          

ja zapraszam do siebie, niech przyjdą. Ja naprawdę wielu osobom tłumaczyłem i wiele osób 

skorzystało z tej podpowiedzi, żeby ten malutki gruncik pod garażem jednak wykupić. Dziękuję 

bardzo.    

 
Pan Romuald REMISZEWSKI - Przewodniczący Rady:    

Jeszcze pan radny Tessar chciałby zabrać głos, proszę.  

 
Radny pan Andrzej TESSAR: 

Ja tylko tak w kwestii informacji praktycznie, bo sprawa dotyczy budynków pozostałych,           

na którą my nie mamy wpływu jako samorząd. Natomiast ta sprawa wynika ze stawek 

Ministerstwa Finansów: 77;62 złote. A wiadomo w praktyce, jak te budynki wyglądają. Jedne      

są na lepszym, inne na mniejszym poziomie, przeznaczenie jest też różne. A stawka jest taka, 

jaka jest. Ale, tak jak mówię, nie mamy na to wpływu. Natomiast ta sprawa troszeczkę stoi       

na głowie, bo co innego, jak jest - powiedzmy - budynek przeznaczony pod działalność 

gospodarczą na wysokim poziomie, a co innego, jak jakiś tam szałerek, w którym rower stoi czy 

ewentualnie opał na zimę, a jednakowo za te sprawy trzeba podatkowo płacić. Dziękuję.        

 
Pan Romuald REMISZEWSKI - Przewodniczący Rady:    

Dziękuję. 

Pan radny Demski, proszę. 

 
Radny pan Piotr DEMSKI: 

Odnośnie wieczystej dzierżawy, to byłem znany z tych spraw, bo już dawno, bardzo dawno 

załatwiłem wszystkie grunty mieszkańcom Spółdzielni Mieszkaniowej. Walczyłem kupę lat -       

i powiem szczerze - większość garaży, które są usytuowane na Norwida, mieszkańcy 

przekształcili na własność. Dostałem 85 % bonifikaty na te grunty, ale pan Wojewoda               

mi zakwestionował, że tylko pod budynki, a części wspólne, takie jak place zabaw, boiska, jakieś 

tam jeszcze inne budynki, po prostu nie otrzymałem takiej bonifikaty. I w Spółdzielni 

Mieszkaniowej większość mieszkańców ma grunty na własność. Nie były to duże pieniądze, 

gdyż Rada Miasta naprawdę zachowała się wspaniale, bo dała 85% bonifikaty i mieszkańcy      

za nieduże kwoty wykupili na własność. Do dzisiaj prowadzę rozmowy z mieszkańcami               

i namawiam, żeby nawet na dziesięć lat, gdyż - jak pan Burmistrz powiedział - to się na pewno 

opłaci. Bo, o ile mi wiadomo, wieczysta dzierżawa będzie bardzo mocno rosła, nawet 1000% 
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może iść do góry. Niestety, bo miasta z czegoś muszą korzystać, a z tego są  pieniądze. Dziękuję 

bardzo. 

 
Nie było więcej chętnych do zabrania głosu i Przewodniczący zamknął dyskusję,           

po czym poddał projekt uchwały ze stawkami zaproponowanymi przez Burmistrza pod 

głosowanie. 

 
20 głosami „za”, tj. jednomyślnie Rada podjęła    

Uchwałę nr XXII/203/16 

którą w określiła wysokości stawek podatku od nieruchomości: 

1) od gruntów: 
 
a) związanych z prowadzeniem działalności gospodarczej bez względu na sposób 
zakwalifikowania w ewidencji gruntów i budynków 0,84 zł od 1 m² powierzchni; 
 
b) pod wodami powierzchniowymi stojącymi lub wodami powierzchniowymi płynącymi jezior    
i zbiorników sztucznych 4,54 zł od 1 ha powierzchni; 
 
c) pozostałych, w tym zajętych na prowadzenie odpłatnej, statutowej działalności pożytku 
publicznego przez organizacje pożytku publicznego 0,35 zł od 1 m² powierzchni; 
 
d) niezabudowanych objętych obszarem rewitalizacji, o którym mowa w ustawie z dnia              
9 października 2015 r. o rewitalizacji (Dz. U. poz. 1777), i położonych na terenach, dla których 
miejscowy plan zagospodarowania przestrzennego przewiduje przeznaczenie pod zabudowę 
mieszkaniową, usługową albo zabudowę o przeznaczeniu mieszanym obejmującym wyłącznie   
te rodzaje zabudowy, jeżeli od dnia wejścia w życie tego planu w odniesieniu do tych gruntów 
upłynął okres 4 lat, a w tym czasie nie zakończono budowy zgodnie z przepisami prawa 
budowlanego - 2,98 zł od 1 m2 powierzchni. 
 
2) od budynków lub ich części: 
 
a) mieszkalnych 0,67 zł od 1 m² powierzchni użytkowej; 
 
b) związanych z prowadzeniem działalności gospodarczej oraz od budynków mieszkalnych lub 
ich części zajętych na prowadzenie działalności gospodarczej 21,30 zł od 1 m² powierzchni 
użytkowej; 
 
c) zajętych na prowadzenie działalności gospodarczej w zakresie obrotu kwalifikowanym 
materiałem siewnym 10,44 zł od 1 m² powierzchni użytkowej; 
d) związanych z udzielaniem świadczeń zdrowotnych w rozumieniu przepisów o działalności 
leczniczej, zajętych przez podmioty udzielające tych świadczeń 4,32 zł od 1 m² powierzchni 
użytkowej; 
 
e) pozostałych, w tym zajętych na prowadzenie odpłatnej, statutowej działalności pożytku 
publicznego przez organizacje pożytku publicznego 5,88 zł od 1 m² powierzchni użytkowej. 
 
3) od budowli 2% ich wartości określonej na podstawie art. 4 ust. 1 pkt. 3 i ust. 3 - 7 ustawy      
o podatkach i opłatach lokalnych. 
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Ad pkt 13 
 

Podjęcie uchwały w sprawie podatku od środków transportowych: 

 
Pan Romuald REMISZEWSKI - Przewodniczący Rady:    

Projekt tej uchwały posiadacie państwo w swoich materiałach sesyjnych. Projekt został 

zaopiniowany przez Radcę prawnego Urzędu Miasta. 

Proszę panią Annę Wilamowską, kierownik Referatu Podatków o omówienie projektu uchwały. 

 
Pani Anna WILAMOWSKA - kierownik Referatu Podatków: 

Panie Przewodniczący! Szanowni Państwo! 

Przedłożyliśmy państwu projekt uchwały w sprawie podatku od środków transportowych           

na 2017 rok. 

Propozycją Burmistrza jest pozostawienie stawek na takim poziomie, jak w latach poprzednich, 

za wyjątkiem sześciu stawek. 

W uchwale jest też literówka, w § 4 powinno być: uchwała podlega ogłoszeniu, a mamy wyraz 

„ogłoszenia”, więc też prosiłabym o naniesienie poprawki. 

 Na Komisji Budżetu i Finansów pan Marek Dwórznik zadał pytanie o podatników 

podatku od środków transportowych. Zwiększyła nam się liczba podatników o pięciu; jedna 

osoba prawna i cztery osoby fizyczne. Dziękuję bardzo. 

      
Pan Romuald REMISZEWSKI - Przewodniczący Rady:    

Dziękuję. 

Uprzejmie informuję, że Komisja Budżetu i Finansów zaopiniowała pozytywnie projekt uchwały 

- opowiadając się za ustaleniem stawek tego podatku w wysokościach zaproponowanych przez 

Burmistrza Miasta w pozycji - „Stawka na 2017 rok”. Stawki te w 6 przypadkach są niższe        

od stawek obowiązujących w roku 2016. 

Otwieram dyskusję nad projektem uchwały.    

 
Nie było chętnych do zabrania głosu, więc Przewodniczący zamknął dyskusję i poddał 

projekt uchwały, ze stawkami zaproponowanymi przez Burmistrza i z autopoprawką, pod 

głosowanie. 

 
20 głosami „za”, tj. jednomyślnie Rada podjęła 

Uchwałę nr XXII/204/16 

w sprawie podatku od środków transportowych. 
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Ad pkt 14 

Podjętą 20 głosami „za”, tj. jednomyślnie  
 

Uchwałą nr XXII/205/16 
 
Rada dokonała zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy-Miasto Działdowo                   
na lata 2016-2025. 
 
 
Ad pkt 15 
 

Podjęcie uchwały w sprawie zmian w budżecie Gminy-Miasto Działdowo na rok 2016: 

 
Pan Romuald REMISZEWSKI - Przewodniczący Rady:  

Projekt uchwały został zaopiniowany przez Radcę prawnego Urzędu Miasta, został także 

państwu przedłożony w materiałach na sesję. 

Proszę panią Beatę Szydłowską-Anaczkowską, Skarbnik Miasta o omówienie projektu uchwały. 

 
Pani Beata SZYDŁOWSKA-ANACZKOWSKA - Skarbnik Miasta 

Przed omówieniem proponowanych zmian do budżetu miasta, zgłosiła autopoprawkę                 

do projektu polegająca na zmianie w załączniku nr 7, w zakresie dotacji dla niepublicznych 

przedszkoli. Wielkość środków dla przedszkoli niepublicznych nie ulega zmianie - przekazała - 

natomiast proponujemy przesunąć o 36 tysięcy złotych środki pomiędzy Przedszkolem „Umisia” 

a „Krasnoludkiem”. Po zmianie te wielkości przedstawiają się następująco: dla Przedszkola 

Niepublicznego „Umisia” planowane są środki 413.410 zł, natomiast dla Przedszkola 

Niepublicznego „Krasnoludek” 145.000 zł. 

 
Pan Romuald REMISZEWSKI - Przewodniczący Rady: 

Państwa radnych informuję, że Komisja Budżetu i Finansów wydała pozytywną opinię                

o projekcie tej uchwały. 

Otwieram dyskusję nad projektem uchwały. Kto z państwa radnych chciałby zabrać głos w tym 

punkcie porządku obrad?  

Pan radny Dwórznik, proszę.   

 
Radny pan Marek DWÓRZNIK: 

Pani Skarbnik, chodzi mi o wykupy nieruchomości na cele publiczne: czy już skorzystaliśmy       

z tego zadania? Czy coś wykupiliśmy na cele publiczne?  
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Pani Beata SZYDŁOWSKA-ANACZKOWSKA - Skarbnik Miasta: 

Na ten moment wiem, że tam jest realizacja na poziomie 7 tysięcy złotych. Nie zdjęliśmy tego, 

ale w przewidywanym wykonaniu oczywiście będziemy uwzględniać. Jeżeli nic się tutaj na tym 

etapie nie pojawi - a na ten moment mam taką wiedzę, że się pojawia - te środki wejdą nam 

również do wolnych środków do zagospodarowania w planie 2017 roku. Dziękuję.  

 
Pan Romuald REMISZEWSKI - Przewodniczący Rady: 

Dziękuję.  

Pan przewodniczący Przybyłka, bardzo proszę.  

 
Pan Włodzimierz PRZYBYŁKA - Przewodniczący Zarządu Osiedla nr 1:  

Ja mam takie zapytanie: czy w przyszłym roku będą przewidziane środki na fundusz 

rehabilitacyjny? Bo w tym roku nie było tej kwoty. 

 
Pan Romuald REMISZEWSKI - Przewodniczący Rady: 

Pani Skarbnik, proszę bardzo. 

 
Pani Beata SZYDŁOWSKA-ANACZKOWSKA - Skarbnik Miasta: 

Szczerze powiem, że nie bardzo rozumiem, o jaki fundusz rehabilitacyjny panu chodzi.                

O funduszu mówiłam tylko w zakresie korzystania ze środków funduszu osób 

niepełnosprawnych w zakresie budowy windy przy Gimnazjum nr 2, natomiast PCPR-y             

to są zadania powiatu, także to nie jest nasze zadanie. 

 
Nie było chętnych do zabrania głosu i Przewodniczący zamknął dyskusję, po czym  

poddał projekt uchwały, z autopoprawką, pod głosowanie. 

 
19 głosami „za”, tj. jednomyślnie Rada podjęła  

Uchwałę nr XXII/206/16 

w sprawie zmian w budżecie Gminy-Miasto Działdowo na rok 2016. 

 
Ad pkt 16 

Informacje o: 

- kształtowaniu się wieloletniej prognozy finansowej za I półrocze 2016 roku;  

- przebiegu wykonania budżetu oraz wykonania planów finansowych instytucji kultury              

za I półrocze 2016 roku. 
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Pan Romuald REMISZEWSKI - Przewodniczący Rady: 

W związku z realizacją tego punktu porządku sesji chciałbym poinformować, że Skład 

Orzekający Regionalnej Izby Obrachunkowej w Olsztynie wydał pozytywną opinię                       

o przedłożonej przez Burmistrza Miasta Działdowo informacji o przebiegu wykonania budżetu  

za I półrocze 2016 roku. Tą uchwałę Regionalnej Izby Obrachunkowej otrzymaliście państwo     

w swoich materiałach sesyjnych. 

Chciałbym także poinformować, że Komisja Budżetu i Finansów nie miała uwag                        

do kształtowania się wieloletniej prognozy finansowej za I półrocze 2016 roku oraz do przebiegu 

wykonania budżetu i wykonania planów finansowych instytucji kultury za I półrocze 2016 roku 

oraz, że Komisja Oświaty, Kultury, Sportu i Turystyki nie zgłosiła uwag do wykonania budżetu 

miasta za I półrocze 2016 roku w zakresie jej działania. 

W związku z powyższym proponuję, by radni kierowali ewentualnie pytania dotyczące 

przedłożonych informacji do pani Beaty Szydłowskiej-Anaczkowskiej Skarbnik Miasta. 

Otwieram dyskusję.    

Czy są pytania? - Nie widzę.  

W związku z tym stwierdzam, że informacja o kształtowaniu się wieloletniej prognozy 

finansowej za I półrocze 2016 roku i informacja o przebiegu wykonania budżetu oraz wykonania 

planów finansowych instytucji kultury za I półrocze 2016 roku zostały przedłożone Radzie 

Miasta przez Burmistrza Miasta Działdowo.  

 
Dziesięciominutowa przerwa w obradach. 

 
Ad pkt 17 

Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia rocznego programu współpracy z organizacjami 

pozarządowymi: 
 
Pan Romuald REMISZEWSKI - Przewodniczący Rady: 

W materiałach sesyjnych posiadacie państwo radni projekt uchwały w tej sprawie, zaopiniowany 

przez Radcę prawnego Urzędu Miasta. 

Bardzo proszę panią Katarzynę Strzeszewską podinspektor w Wydziale Edukacji, Zdrowia, 

Kultury i Sportu o bardzo syntetyczne przedstawienie projektu uchwały. 

 
Pani Katarzyna STRZESZEWSKA - podinspektor w Wydziale EKS przedstawiła uzasadnienie 

do projektu uchwał oraz protokół przeprowadzonych konsultacji projektu uchwały                      

z organizacjami pozarządowymi i innymi podmiotami, o których mowa w art. 3 ust. 3 ustawy      

o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie.  
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Pan Romuald REMISZEWSKI - Przewodniczący Rady: 

Projekt uchwały został pozytywnie zaopiniowany przez Komisję Oświaty, Kultury, Sportu           

i Turystyki. 

Otwieram dyskusję nad projektem uchwały 

Kto z państwa radnych chciałby zabrać głos? 

Proszę bardzo, pani mecenas. 

 
Pani Magdalena RZĄP - Radca prawny Urzędu:  

Panie Przewodniczący! Szanowni Państwo Radni! 

Wczoraj przy dokonywaniu jeszcze ostatniej analizy aktów na sesję okazało się,                         

że w międzyczasie zmieniły się dzienniki ustaw ustawy o działalności pożytku publicznego           

i o wolontariacie. Państwo macie: Dziennik Ustaw z 2016, pod pozycją 239 - teraz aktualny 

dziennik to jest z 2016 roku, poz. 1817.  

 
Pan Romuald REMISZEWSKI - Przewodniczący Rady: 

Czyli jest to autopoprawka? 

Dziękuję bardzo.  

Pan radny Odachowski, bardzo proszę. 

 
Radny pan Marian ODACHOWSKI: 

Panie Przewodniczący! Panie Burmistrzu!  

Akurat byłem przedstawicielem jednej z organizacji pozarządowych, która zgłosiła pewne uwagi 

do tego programu. Jak państwo przeczytacie w protokole z przeprowadzonych konsultacji, to tak 

naprawdę żadna z uwag, które zgłoszone zostały przez organizacje, nie została uwzględniona. 

Ale jedną pan Burmistrz jakby przyjął do realizacji, z tym, że jej realizacja będzie możliwa 

dopiero w roku następnym. To jest to, o czym też mówimy już od dłuższego czasu: żeby              

z organizacjami po prostu rozmawiać. Bo te konsultacje były prowadzone w formie 

elektronicznej, z możliwością jedynie pisemnego wyrażenia swoich opinii. Natomiast uważamy, 

że taka rozmowa twarzą w twarz jest zawsze lepsza; można sobie pewne rzeczy wyjaśnić, nie  

ma wtedy potrzeby tej pisaniny, wniosków bezpodstawnych nie będziemy składali,                   

bo po co. 

Wydaje mi się, że koresponduje też z tym wniosek Zespołu kontrolnego Komisji Rewizyjnej, 

który też sugeruje prowadzenie cyklicznych spotkań z organizacjami pozarządowymi                 

w kontekście co prawda głównie szkoleń w zakresie sporządzania ofert, rozliczania dotacji, 

informacji. Ale ta forma spotkań się tutaj też pojawia i sądzę, że jest to głos ważki.                  
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Pan Burmistrz taką deklarację złożył wczoraj na posiedzeniu Komisji, więc ja przyjmuję, że jest 

to zaakceptowane i będzie w przyszłości tak to realizowane. Dziękuję. 

         
Pan Romuald REMISZEWSKI - Przewodniczący Rady: 

Dziękuję bardzo.  

Pani naczelnik Ewa Ners, bardzo proszę.  

 
Pani Ewa NERS - naczelnik Wydziału EKS:  

Dopowiem w kontekście właśnie tych sugestii pana radnego, że taka wymiana doświadczeń jest 

potrzebna i między innymi ostatnio pani Kasia informowała państwa o szkoleniu bezpłatnym, 

które było przeprowadzane w Mławie. Wiem, że część państwa uczestniczyła w tym szkoleniu         

i była bardzo zadowolona. Dziękuję.    

 
Nie było więcej chętnych do zabrania głosu i Przewodniczący zamknął dyskusję,            

po czym poddał projekt uchwały, z autopoprawką, pod głosowanie. 

 
Podjętą jednomyślnie, tj. 20 głosami „za”  

Uchwałą nr XXII/207/16 

Rada uchwaliła roczny program współpracy z organizacjami pozarządowymi. 

 
Ad pkt 18 

Informacja o stanie realizacji zadań oświatowych Gminy-Miasto Działdowo                    

za rok szkolny 2015/2016: 

 

Pan Romuald REMISZEWSKI - Przewodniczący Rady: 

Państwo radni posiadacie tą informację w swoich materiałach sesyjnych. Informacja 

została przedłożona Komisji Oświaty, Kultury, Sportu i Turystyki, Komisja nie miała uwag       

do realizacji zadań oświatowych Gminy-Miasto Działdowo za rok szkolny 2015/2016.               

W związku z powyższym proponuję, by radni kierowali ewentualne pytania dotyczące 

sprawozdania do obecnej na sesji pani Ewy Ners naczelnik Wydziału Edukacji, Zdrowia, 

Kultury i Sportu. 

Otwieram dyskusję nad przedłożoną informacją.  

Czy ktoś z państwa chciałby zabrać głos?  

Bardzo proszę, pan radny Kociela 

 
Radny pan Zbigniew KOCIELA: 

Panie Przewodniczący, przepraszam, ale do pani naczelnik miałbym pytanie dotyczące punktu 

wcześniejszego. Pani wspominała o jakimś szkoleniu. Ja przepraszam, o jakie szkolenie 
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chodziło, bo my - tutaj tak w rozmowie wspólnej - nie przypominamy sobie zaproszenia, czy 

informacji na ten temat.   

 
Pani Katarzyna STRZESZEWSKA - podinspektor w Wydziale EKS: 

To było szkolenie dotyczące nowych wzorów ofert, umów i sprawozdań. Przepisy te weszły        

w życie od 3 września bieżącego roku   

 
Radny pan Zbigniew KOCIELA: 

My nie przypominamy sobie informacji na ten temat  

 
Pan Grzegorz MROWIŃSKI - Burmistrz Miasta:  

Więc ja przypomnę, że trwała dyskusja, Szanowni radni, nad punktem w sprawie uchwalenia 

rocznego programu współpracy z organizacjami pozarządowymi. W czasie dyskusji nad tym 

punktem bardzo słuszne uwagi wniósł pan radny Marian Odachowski i w odpowiedzi                

na te uwagi pani Katarzyna i pani naczelnik, Ewa Ners zauważyły, że już podejmujemy próby 

zacieśnienia tej współpracy i mówiły o szkoleniu dla organizacji pozarządowych z wypełniania       

i rozliczania wniosków o dotacje w konkursach otwartych na zlecenie zadań własnych,                 

i te zaproszenie nie dotyczyło radnych, tylko dotyczyło organizacji pozarządowych. Dziękuję. 

 
Pan Romuald REMISZEWSKI - Przewodniczący Rady: 

Dziękuję, panie Burmistrzu, za wyjaśnienie. 

 
Nie było więcej chętnych do zabrania głosu i Przewodniczący zamknął dyskusję,            

po czym stwierdził, że Rada Miasta zapoznała się z informacją o stanie realizacji zadań 

oświatowych Gminy-Miasto Działdowo za rok szkolny 2015/2016. 

 
Ad pkt 19 

 
 Podjętym jednomyślnie, tj. 20 głosami „za”  

 
Oświadczeniem 

 
Rada udzieliła poparcia dla Stanowiska Związku Gmin Śląska Opolskiego przyjętego przez 

Zgromadzenie Związku Gmin Śląska Opolskiego w dniu 4 października 2016 roku wobec 

Rozporządzenia Rady Ministrów z dnia 19 lipca 2016 r. dotyczącego przyłączenia do miasta 

Opola części terenów gmin Dobrzeń Wielki, Dąbrowa, Komprachcice i Prószków. 
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Ad pkt 20 

Informacje z dokonanych analiz oświadczeń majątkowych, składanych przez osoby 

obowiązane do ich złożenia na podstawie art. 24 h ust. 3 ustawy z dnia 8 marca 1990 roku          

o samorządzie gminnym: 
 
Pan Romuald REMISZEWSKI - Przewodniczący Rady: 

Państwo radni otrzymaliście:   

- informację Przewodniczącego Rady Miasta z analizy oświadczeń majątkowych 

złożonych przez Radnych według stanu na dzień 31 grudnia 2015 roku; 

- informację Naczelnika Urzędu Skarbowego w Działdowie z dnia 26 października 2016 r. 

w zakresie weryfikacji oświadczeń o stanie majątkowym Radnych, złożonych 

Przewodniczącemu Rady Miasta, według stanu na dzień 31 grudnia 2015 roku;  

- informację Wojewody Warmińsko-Mazurskiego z dnia 22 września 2016 r. z dokonanej 

analizy oświadczeń majątkowych za rok 2015 złożonych przez Przewodniczącego Rady 

Miasta i przez Burmistrza Miasta Działdowo;  

- informację Naczelnika Urzędu Skarbowego w Działdowie z dnia 26 października 2016 r. 

w zakresie weryfikacji oświadczeń o stanie majątkowym złożonych przez 

Przewodniczącego Rady Miasta i przez Burmistrza Miasta Działdowo według stanu         

na dzień 31 grudnia 2015 roku; 

-  informację Burmistrza Miasta z dnia 28 października 2016 r. z dokonanej analizy 

oświadczeń majątkowych składanych Burmistrzowi Miasta Działdowo przez osoby 

obowiązane do ich złożenia na podstawie art. 24 h ust. 3 pkt 3 ustawy o samorządzie 

gminnym; 

- informację Naczelnika Urzędu Skarbowego w Działdowie z dnia 26 października      

2016 r. w zakresie weryfikacji oświadczeń o stanie majątkowym złożonych Burmistrzowi 

Miasta Działdowo; 

- informację Naczelnika Urzędu Skarbowego w Brodnicy z dnia 21 października 2016 r.    

w zakresie weryfikacji oświadczenia o stanie majątkowym dyrektora Interaktywnego 

Muzeum Państwa Krzyżackiego, pana Kazimierza Grążawskiego za 2015 rok, złożonego 

Burmistrzowi Miasta Działdowo.  

Podsumowując informuję, że nie stwierdzono nieprawidłowości w oświadczeniach 

majątkowych złożonych przez osoby obowiązane do ich złożenia na podstawie art. 24 h ust. 3 

ustawy z dnia 8 marca 1990 roku o samorządzie gminnym. Stwierdzono jedynie brak kopii    

PIT-28 za 2015 rok przy oświadczeniu majątkowym pana Dariusza Maćkowiaka.  
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Ad pkt 21 

 Odpowiedzi na zapytania:  

Pan Grzegorz MROWIŃSKI - Burmistrz Miasta: 

Pan radny Sławomir Pszenny pytał o lokalizację kurników na terenie Gminy wiejskiej 

Kozłowo i jakie to są zagrożenia dla Gminy miejskiej Działdowo. 

Informacje, które posiadam, to są informacje od osób trzecich, nie bezpośrednio ze źródła. Ale 

doszło do mnie, że w Malinowie, tuż za Szkotówką jest potężny grunt, który był własnością 

kiedyś Zespołu Szkół Rolniczych w Malinowie. Grunt ten został przez Starostwo Powiatowe        

w Działdowie odebrany Szkole i został sprzedany. Po sprzedaży, grunt ten trafił w ręce jednego 

z potentatów kurnikowych - tak w cudzysłowie powiem - i planuje on tam pobudować potężną 

fermę.  

Problem polega na tym, że Gmina miejska Działdowo nie graniczy bezpośrednio z Gminą 

Kozłowo. Jesteśmy gminą miejską, obarzankiem jest gmina wiejska i jeżeli nawet byłyby 

zmiany w planie zagospodarowania Gminy Kozłowo, to jedyną stroną, która może zgłaszać 

uwagi, jest Gmina wiejska Działdowo. Gmina miejska może tylko jakieś stanowiska 

przyjmować, oczywiście z pomocą radnych, za pomocą których apele możemy kierować            

do wójta Gminy Kozłowo o to, żeby podjął działania wykluczające budowę kurników                

na terenach, które w planie zagospodarowania są terenami rolniczymi. Państwo na pewno 

obserwują - podobna sytuacja jest w Gminie Rybno, w Gminie Płośnica i tam samorządy szybko 

podejmują zmiany w planie zagospodarowania.  

My, jako miasto mamy niewielką inicjatywę, ale liczę na państwa, że państwo pobudzą 

obywateli naszego miasta. Ja myślę, że w okresie poświątecznym udam się do wójta Gminy 

Kozłowo po to, żeby dowiedzieć się więcej szczegółów na ten temat. Jest to temat bardzo 

trudny. Jak państwo wiedzą, w Niemczech te kurniki są likwidowane, natomiast u nas przepisy 

pozwalają na budowę, praktycznie w sąsiedztwie terenów zabudowanych, fabryk. Bo to nie          

są kurniki, to są, proszę państwa, fabryki. 

Drugie pytanie, to było pytanie zadane przez radnego Kaszubskiego. 

Przejścia podziemne zostały odnowione, odmalowane, są one systematycznie sprzątane. Pojawił 

się napis, ten napis musiał się pojawić na przełomie góra 7 dni. Podjęliśmy już działania. Pan 

Komendant Straży Miejskiej udał się do siedziby Straży, przeglądają monitoring i będziemy 

robili wszystko, żeby ustalić sprawcę tego zdarzenia. Swoją drogą, zwrócimy się do kolei, żeby 

to szybciutko zamalować, ponieważ jeżeli tego nie zrobimy, to za chwilę tych napisów będzie 

przybywało.  

Proszę państwa, przynajmniej dwa razy w miesiącu wysyłamy dosyć potężny plik płyt,              

na których mamy różne wykroczenia; mniejszej bądź większej wagi, nie tylko z przejść 
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podziemnych, ale również z innych miejsc objętych monitoringiem w mieście. I, niestety, 

skuteczność policji nie zadawala mnie - tak powiem. Gdyby była możliwość publikowania tych  

nagrań, to na pewno skuteczność byłaby dużo wyższa, natomiast dzisiaj przepisy bardziej 

chronią przestępcę niż ofiarę i to jest paradoks, z którym musimy sobie jakoś radzić. 

Pan radny Cybulski pytał się o ulicę Poprzeczną, podjazd dla osób niepełnosprawnych 

przy dawnym MOPS-ie.  

Mam tutaj taką informację, że zwróciliśmy się do zarządcy tego budynku, czyli do PGKiM-u, 

żeby ten wystąpił do wspólnoty mieszkaniowej o wyrażenie przez tą wspólnotę zgody               

na rozebranie tego - nawet na koszt miasta. Wspólnota odmówiła, sugerując że rozebranie tego 

mogłoby pogorszyć stan techniczny budynku. Ja z dzieciństwa pamiętam, że ten budynek był    

w bardzo złym stanie. On przez wiele, wiele lat był podparty, a potem został odbudowany             

i wydaje mi się, że te obawy są bezpodstawne. Natomiast w takich małych wspólnotach, jaką jest 

ta wspólnota, wymagana jest 100% zgoda i wystarczy, że jedna osoba odmówi, to nie możemy 

nic zrobić. Natomiast rozważamy taką możliwość, że wspólnotę obciążymy kosztami zajęcia 

pasa drogowego, to jest kwota 0,60 zł/m2 za dzień i wtedy myślę, że te rozmowy nabiorą tempa, 

bo nie jest to ani piękne, ani nie jest bezpieczne, ani nie jest to praktyczne. 

Pan radny Jurkowski zwrócił się o rozważenie możliwość wprowadzenia ruchu 

dwukierunkowego na odcinku ulicy 11 Listopada - od ulicy Lidzbarskiej do ulicy Lotników. 

Chcę państwu powiedzieć, że dwukierunkowy pewnie w grę nie wchodzi, ale zmiana kierunku. 

Musimy to rozważyć na specjalnej komisji. Myślę, że pan naczelnik Wojciech Fabiński już 

niebawem przygotuje taki wniosek, który zostanie poddany analizie. 

Pan radny Wojciech Śliwa poruszał problem prac modernizacyjnych oświetlenia przy 

ulicy Jagiełły.  

Proszę państwa, ja powiem tak: tych prac bez bałaganu nie da się przeprowadzić. Prace 

wymagały rozebrania części chodnika, on jest rozebrany na jakiejś szerokości, ziemię trzeba 

było wybrać. Dzisiaj przepisy mówią, że musi być podsypka z piasku, nadsypka z piasku, więc 

część ziemi już jest wywieziona, część została, trzeba było to zagęścić, odtworzyć chodnik.      

To jest rzecz normalna, że jeżeli są inwestycje, to jest bałagan. Tak było na ulicy  Skłodowskiej, 

tak było na ulicy Pocztowej, tak było na wszystkich ulicach, które budowaliśmy.  

I tutaj, proszę państwa, ponaglamy PKP Energetyka, aczkolwiek - w mojej ocenie - ta firma 

troszeczkę tak funkcjonuje... No 

 niby to jest spółka, rządzi się prawami, tak jak każda spółka prawa handlowego, czyli 

nastawiona jest na zysk, ale z drugiej strony tak troszeczkę jeszcze      ci pracownicy są 

traktowani jak w PRL-u. Jednego dnia jadę - trzydziestu pracowników pracuje,        drugiego - 

trzech, a jeszcze innego - jeden.  
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Mam nadzieję, że to, co zobaczymy na koniec będzie cieszyło nasze oko i zapomnimy o tym,     

że tam jest jakiś bałagan, aczkolwiek cały czas zwracamy uwagę, że teren ma być ogrodzony,    

że należy posprzątać, że należy ułożyć. Myślę, że jeszcze nie jest tak najgorzej. 

Proszę państwa, wrócę jeszcze do zapytania pana radnego Cybulskiego odnośnie 

zbierającej się wody na połączeniu ulicy Poprzecznej i ulicy wyremontowanej Marii 

Skłodowskiej-Curii. 

My to sprawdzimy, ale wiem, że jeszcze taki punkt jest przy fryzjerze, to jest ulica 

Dąbrowszczaków i Pocztowa, tam też niecka się zrobiła. Proszę państwa, żeby wszystko 

poprawić i, żeby wszystko było idealnie to musielibyśmy wszystkie ulice wyremontować. 

Wiadomo, te spadki z czegoś wynikają, a stara ulica, która jest źle położona może powodować, 

że gdzieś jeszcze są te zagłębienia, w których zbiera się woda. My będziemy starali się              

te problemy na bieżąco rozwiązywać. 

Kolejna uwaga i zapytanie pana radnego Łukaszewskiego.  

Bardzo dziękuję, to jest naprawdę miło, kiedy słyszy się słowa podziękowania. Ja przypomnę,   

to była niedziela Cittaslow. Na pewno będziemy to kontynuować i z roku na rok będziemy 

starali się podnosić jakość tych imprez.  

Powstało oczywiście przejście łączące ulicę Norwida z ulicą Olsztyńską, ale chciałbym 

zwrócić też uwagę, że kolejne schody w kierunku w Nidzicy są już na terenie Spółdzielni 

Mieszkaniowej, więc tam nic nie pomożemy. Natomiast w przyszłym roku cofniemy się 

troszeczkę i tam, gdzie jest łącznik asfaltowy przy ul. Norwida, będziemy chcieli też wykonać 

połączenie z kostki, żeby mieszkańcy mieli pełny komfort poruszania się.  

Stanowiska postojowe, jeżeli pogoda nam nie spłata figla, będą jeszcze w tym roku 

zrobione. Miejska Służba Drogowa jest przygotowana na to. Jeżeli przyjdą mrozy, to trudno,  

będzie trzeba poczekać, ale widzimy też zasadność i potrzebę. 

Pan radny Andrzej Tessar, powołując się na portale społecznościowe, zadał trzy pytania. 

Jedno z nich dotyczyło ulicy Raginisa. Żeby wyjaśnić państwu to pokażę na mapie, jak   

ta sytuacja wygląda.  

Proszę państwa, tu (Burmistrz pokazywał na mapce) mamy ulicę Traugutta, tu jest ulica 

Reymonta, tu jest ulica Raginisa, a tu pojawiła się ta inwestycja w postaci budowy dwóch 

bloków wielorodzinnych. Problem polegał na tym, że mieszkańcy, głównie ulicy Traugutta,      

ale także osiedla całego obawiali się, że cały ruch komunikacyjny z tych dwóch bloków będzie 

się odbywał poprzez ulicę Traugutta. Dodatkowo obawiali się, że działki, których                       

są właścicielami stracą na wartości, ponieważ osoba, która decyduje się na budowę domku 

jednorodzinnego niekoniecznie chciałaby sąsiadować z budynkami wielorodzinnymi, przykłady 
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tego mamy na ulicy Legionów, gdzie ja pamiętam w 2006 roku potężne protesty mieszkańców 

tego osiedla.  

Oczywiście, pamiętają państwo, plan został zmieniony, wskaźniki źle zostały określone w tym 

planie, mieszkańcy zaczęli protestować, narastał konflikt między inwestorem a miedzy 

mieszkańcami. Doszedłem do wniosku, że najlepszym sposobem rozwiązania tego konfliktu 

będzie dialog prowadzony przy stole. I stąd też pytanie pana radnego, co osiągnęliśmy,              

że mieszkańcy tego osiedla odstąpili od dalszego protestowania? 

A powiem państwu, że sprawa oparła się o Wojewodę, oparła się również o Wojewódzki Sąd 

Administracyjny, została uchylona, cofniętą do ponownego rozpatrzenia. Jest to bardzo złożona 

sprawa, nie czas teraz, żeby to tłumaczyć. 

Proszę państwa, pan Mendalka był u mnie w gabinecie, szukaliśmy rozwiązań.              

On mówił, co jest w stanie zrobić, ja obiecałem, że porozmawiam z mieszkańcami, spróbuję ich 

przekonać do tego, co obiecywał pan Mendalka i prosić ich o pewne ustępstwa. 

Do spotkania osiedlowego doszło - jeśli dobrze pamiętam było tam 40, może 50 osób -                          

i, co postanowiono? Przede wszystkim, proszę państwa, ten odcinek (Burmistrz pokazał             

na mapie) tu jest szerokość przewidziana przepisami prawa, natomiast szerokość tego krótkiego 

odcinka ulicy Traugutta (Burmistrz pokazał na mapie) ma tylko 3 metry. Wspólnie postanowili 

mieszkańcy i inwestor, że w przyszłości ten odcinek (Burmistrz pokazał na mapie) będzie 

ciągiem pieszo-rowerowym. W tym momencie ruch z tych bloków będzie się odbywał ulicą 

Raginisa do projektowanej w przyszłości ulicy Sikorskiego, ewentualnie do ulicy 11 Listopada, 

ale najprawdopodobniej będzie się odbywał do skrzyżowania z drogą 544, gdzie w przyszłości   

tu (Burmistrz pokazał na mapie) jest planowane rondo. I to jest, proszę państwa, najlepsze 

rozwiązanie.  

Dalej, proszę państwa, jest wąska działeczka, (Burmistrz pokazał na mapie) która jest własnością 

miasta. Jest ona za wąska, żeby pobudować domy, ewentualnie można jeden dom pobudować 

tutaj, jeden tutaj (Burmistrz pokazał na mapie). My zgodziliśmy się - na wniosek mieszkańców - 

że tutaj będzie teren zielony, forma jakiegoś parku, zieleń izolacyjna, która nie będzie 

przeszkadzała mieszkańcom bloków, natomiast mieszkańców osiedla domków jednorodzinnych 

nie będzie raził widok tych bloków.  

Trzecia rzecz, którą osiągnęliśmy, ponieważ nie jest dla państwa tajemnicą, że została 

pobudowana kanalizacja deszczowa po to, żeby w niedalekiej przyszłości pobudować te ulice, 

które nie są pobudowane, no i problem polega na tym, że kanalizacja sanitarna w tym miejscu 

się kończy (Burmistrz pokazał na mapie) Te budynki najbliżej położone bloków (pokazał           

na mapie) nie mają dostępu, do kanalizacji sanitarnej. I pan Mendelka powiedział, że wybuduje 

na swój koszt przepompownię, do której włączy bloki z kanalizacją sanitarną, ale również 
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pobuduje dla tych mieszkańców odcinek kanalizacji i oni również będą mogli podłączyć się       

do tej przepompowni. Dzięki temu ci mieszkańcy będą mogli odprowadzać ścieki                      

do oczyszczalni. Z przepompowni zostanie pobudowana rura tłoczna do ostatniej studzienki            

i z tej studzienki już kanalizacja płynie w sposób grawitacyjny. Natomiast docelowo                   

ta przepompownia zostanie zlikwidowana i tędy, (Burmistrz pokazał na mapie) w perspektywie 

kilku lat zostanie pobudowana kanalizacja do ulicy Granicznej - takie są założenia PGKiM-u. 

Proszę państwa, kiedy doszło do spotkania, kiedy te propozycje pana Mendalki zostały 

przedstawione mieszkańcom - pan przewodniczący był na tym spotkaniu - nie było ze strony 

mieszkańców żadnego sprzeciwu, wszyscy się zgodzili, problem został zażegnany. Odeszliśmy 

wszyscy zadowoleni, każdy ustąpił z czegoś i myślę, że to jest ta droga, którą powinniśmy 

wybierać, jeżeli pojawiają się jakieś problemy z mieszkańcami. 

Co do drugiego pytania - CBA.  

Ja już odpowiadałem na te pytanie kilkakrotnie. Odsyłam do mojej odpowiedzi z poprzedniej 

sesji. Nic się w tej kwestii - z tego, co wiem - nie zmieniło od ostatniej odpowiedzi, także nie 

widzę powodu, żeby ten temat poruszać. Dodam tylko, że to, co mieszkańcy chcieli osiągnąć, 

osiągnęli, a konkretnie to, że Wojewódzki Sąd Administracyjny uchylił w planie ten zapis, który 

był kością niezgody między mieszkańcami domków jednorodzinnych i przyszłymi inwestorami. 

Dlatego ja nie widzę dalszego powodu, żeby tutaj nękać czy rzecznika prasowego CBA, czy 

pisać pisma z prośbą o podanie, co się dzieje. Jeżeli państwo są zainteresowani, to mogą 

wystąpić do CBA, aczkolwiek wiem, że działania operacyjne były podejmowane. 

Odnośnie huty przy ulicy Przemysłowej. 

Przygotowałem dla pana radnego - jeżeli pozostali radni też byliby zainteresowani - skróty 

bardzo obszernego dokumentu, które dotyczą Działdowa. Jest to projekt rozporządzenia Rady 

Ministrów zmieniającego rozporządzenie w sprawie Warmińsko-Mazurskiej Specjalnej Strefy 

Ekonomicznej. Projekt ten został przedstawiony i opublikowany przez Rządowe Centrum 

Legislacji 4 października 2016 roku. Zachęcam państwa, żeby zaglądać na stronę Rządowego 

Centrum Legislacji, ponieważ tam wszystkie projekty ustaw, rozporządzeń się pojawiają             

i na dużo wcześniej można pozyskiwać pewne informacje. Nasz Urząd bardzo profesjonalnie się 

zachowuje - że tak powiem - i informacje nas dotyczące bardzo szybko do mnie trafiają. 

Proszę państwa, w tym dokumencie dotyczącym rozszerzenia Warmińsko-Mazurskiej Specjalnej 

Strefy Ekonomicznej po raz pierwszy w historii tej strefy, w historii Polski, pojawia się podstrefa 

Działdowo. Jest to, proszę państwa, wielki sukces, ale większy sukces Gminy Działdowo, a nie 

Gminy miejskiej Działdowo. 

Przypomnę państwu, że Rada Miasta poprzedniej kadencji przyjęła uchwałę o włączeniu 

terenów leżących przy ul. Przemysłowej, czyli dosłownie 20 metrów dalej, po drugiej stronie 
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ulicy. Był to wniosek złożony przez Heinz-Glas Działdowo. Wniosek ten miał obejmować          

12 hektarów i on był procedowany z wnioskami, które zostały złożone przez Gminę Działdowo. 

Jednak - może nie powinienem o tym mówić - Heinz-Glas Działdowo się troszeczkę pośpieszył   

i przed podjęciem decyzji o rozszerzeniu tej strefy wybudował potężne magazyny,                      

co spowodowało, że ten wniosek wypadł. Ale, proszę państwa, nie mamy co płakać: magazyny 

powstały, ludzie zatrudnienie znaleźli. Natomiast, państwo wiedzą, został złożony drugi wniosek 

przez Heinz-Glas Działdowo dotyczących terenów przy ulicy Jagiełły, żeby te tereny zostały 

objęte Warmińsko-Mazurską Specjalną Strefą.  

Natomiast, co tu powstanie? - Pan radny Andrzej Tessar zapewne czytał - nie wiem czy miał     

na myśli mój portal społecznościowy, czy inny - jest tu szczegółowo opisane. Żeby wniosek 

został rozpatrzony, to trzeba wszystko opisać. Proszę państwa, są to trzy działki, łączna 

powierzchnia tych działek to jest ponad 11 hektarów. Jedna działka jest własnością jednego 

przedsiębiorcy z Działdowa, druga działka jest własnością drugiego przedsiębiorcy z Działdowa. 

Jest tam deklaracja przekazania własności tej działki, sprzedania, kupienia itd.  

To, co dla nas jest najważniejsze, to: spółka, która ma tam powstać, zadeklarowała nakłady 

finansowe w wysokości 160 milionów zł i utworzenie 200 nowych miejsc pracy do końca, jeśli 

dobrze pamiętam, 2020 roku. 

I myślę, że każdy z radnych, który tutaj siedzi jest dumny, że drogę, ulicę Przemysłową-            

za którą państwo wszyscy głosowaliście i za co Wam dziękuję - nie pobudowaliśmy na darmo. 

Przy tej drodze niebawem powstanie zakład i w jakiś sposób też dorzuciliśmy swoją cegiełkę.    

Ja podkreślam, że my dzisiaj nie powinniśmy konkurować z Gminą wiejską Działdowo,            

bo my tak naprawdę tworzymy jeden organizm. My nie mamy gruntów - oni mają grunty.           

My mamy infrastrukturę - oni nie mają infrastruktury. Dzisiaj jest obojętne czy ten zakład będzie 

po prawej stronie ulicy Przemysłowej, czy po lewej. Ważne, że będą tam pracować mieszkańcy 

Działdowa. Gmina będzie miała podatek od nieruchomości, w naszych sklepach zostawią 

pieniądze pracownicy, a jak zostawia pieniądze, to właściciele sklepów zapłacą podatek,             

a my mamy udział w tym podatku. 

Także, proszę państwa, jest to dobra wiadomość, z której powinniśmy się cieszyć. Panie 

Andrzeju, mam dla pana szczegóły, wszystko tam podkreśliłem, co dotyczy Działdowa. Myślę, 

że jeśli chodzi o Heinz-Glas, to już wyjaśniłem. 

 
Radny pan Zbigniew KOCIELA: 

Generalnie ten temat mieliśmy przemilczeć, ale jednak się pojawił na dzisiejszej sesji. Natomiast 

ja mam pytanie do pana: czy temat publikacji na łamach prasy i mediów społecznościowych, ale 

głównie na łamach prasy, był konsultowany z potencjalnym inwestorem lub osobą 
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odpowiedzialną za całokształt tego wszystkiego. Bo w tymże artykule występuje głównie pan        

i wójt Gminy wiejskiej Działdowo. Czy pan to konsultował? Bo, do czego zmierzam? -

Oczywiście, ja tutaj mam naprawdę jak najlepsze i pozytywne intencje, nie chcę temu 

zaszkodzić, przeciwnie bardzo nas to wszystkich cieszy. Natomiast kwestia pewnie tajemnicy 

inwestora: czy to nie była zbyt pochopna z państwa strony intencja, aby to opublikować, czy nie 

należałoby się z tym wstrzymać? Przede wszystkim wracam do punktu pierwszego: czy 

konsultował pan z potencjalnym inwestorem lub osobą odpowiedzialną za to, aby przedstawić   

to opinii publicznej? Dziękuję. 

 
Pan Grzegorz MROWIŃSKI - Burmistrz Miasta: 

Rozumiem, że wśród większości mieszkańców Działdowa, którzy się cieszą z tego, że taka 

inwestycja powstanie i że powstaje podstrefa Działdowo, będąca podstrefą Warmińsko-

Mazurskiej Specjalnej Strefy Ekonomicznej, niestety są osoby, które ten artykuł zabolał. Ja panu 

radnemu powiem tak: że w relacjach państwo-przedsiębiorca, czy samorząd-przedsiębiorca nie 

ma tajemnic. Jest pełna transparentność i przejrzystość. Państwo powiększając strefę o jakieś 

tereny, daje możliwość przedsiębiorcy nie płacenia podatków przez jakiś okres i tu nie              

ma tajemnic, panie radny. Ten dokument nie został upubliczniony przez Mrowińskiego, przez 

wójta Cieślińskiego, tylko przez Rządowe Centrum Legislacji. I to, co tam jest opublikowane, 

nie jest tajemnicą, żadną tajemnicą. Bo, żeby być objętym strefą, trzeba zadeklarować liczbę 

miejsc pracy, kwotę nakładów i - wszystko na temat. A, że kogoś to zabolało? - Jest to sukces 

pana wójta Cieślińskiego, jest to państwa sukces, bo pobudowaliśmy drogę i powinniśmy się        

z tego cieszyć, a nie doszukiwać się jakiś tam - nie wiem. Dziękuję. 

 
Radny pan Zbigniew KOCIELA: 

Pan źle odczytał moje intencje. Ja pytałem tylko i wyłącznie o to czy pan to konsultował? -          

Nic więcej. A ponadto podkreśliłem pozytywny charakter pana działań. 

 
Radny pan Leszek GOŁĘBIEWSKI:  

Pytanie w tej kwestii. Ta strefa, z tego rozumiem, już powstała, tak? Bo o co mi chodzi: czy 

może się tak zdarzyć, że ten inwestor jednak nie pobuduje tam tego zakładu? Czy jest taka 

możliwość? 

 
Pan Grzegorz MROWIŃSKI - Burmistrz Miasta: 

Proszę Państwa!  

Oczywiście, że jest taka możliwość. Tu nikt nie mówi o tym, że na 100% zakład powstanie, 

tylko na 100% Warmińsko-Mazurska Specjalna Strefa Ekonomiczna zostanie rozszerzona           
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o tereny w Działdowie. Ja państwu powiem tylko statystycznie, że Warmińsko-Mazurska 

Specjalna Strefa Ekonomiczna zostanie powiększona o 334 hektary i jej powierzchnia będzie 

wynosiła 1.392 hektary. Nie na wszystkich terenach, które są objęte strefą, powstały zakłady. 

Prosty przykład: swego czasu taka strefa powstała w Iłowie i nic później z tego nie wyszło. Ale,  

jeżeli strefa powstaje na gruntach prywatnym, to są pewne warunki i trzeba je spełnić. Jeżeli ich 

się nie spełni, to za 5, 10 lat Rada Ministrów może te tereny wyłączyć ze strefy. 

Wydaje mi się, że tu zostały takie działania poczynione, o których nie mogę mówić, i tak 

naprawdę jest to kwestia czasu, która też wynika z pewnych obserwacji. Ja myślę, że państwo     

są bacznymi obserwatorami nie tylko życia społecznego, ale również życia gospodarczego 

Działdowszczyzny i wiedzą, że to wszystko, co teraz ma swój początek, będzie miało swój 

koniec. 

 
Radny pan Jerzy CYBULSKI: 

Czy w tej strefie przewidziany jest areał, który jest własnością Agencji Nieruchomości Rolnych,       

a będący w dzierżawie? 

 
Pan Grzegorz MROWIŃSKI - Burmistrz Miasta: 

Szanowni Państwo! 

Ta podstrefa, która zostanie utworzona, nie będzie obejmowała gruntów Skarbu Państwa,          

bo takimi są grunty będące własnością Agencji Nieruchomości Rolnych. Ale myślę,                   

że najważniejsze w tym wszystkim jest to, że już powstała podstrefa Działdowo, a jak coś 

powstało, to tylko może się rozszerzać. My cały czas prowadzimy rozmowy na temat gruntów 

leżących w okolicach ulicy Przemysłowej. Przypomnę państwu, że to był priorytet: ulica 

Przemysłowa musi powstać, musimy tam ładować pieniądze w infrastrukturę. Ktoś się śmiał,     

że się buduje w polu ulicę, prawda? No i dzisiaj ten ktoś się już nie śmieje, bo jednak                  

to wszystko zaczyna procentować. My z panem wójtem się spotykamy i są kolejne plany, żeby 

wspólnie inwestować, a może wspólnie pozyskiwać pieniądze, aby ten teren jeszcze bardziej 

uatrakcyjnić dla inwestorów. 

Pan Marek Dwórznik zadał bardzo ciekawe pytanie dotyczące rozmowy z Zarządem 

Dróg Wojewódzkich odnośnie remontu odcinka ul. Grunwaldzkiej.  

Takich rozmów było wiele, one były na poziomie Działdowa. Po jednej z takich rozmów pan 

Starosta powiedział, panie Burmistrzu, to pan przejmuje inicjatywę, niech pan działa, żeby           

ta droga została wyremontowana.  

Co na dzień dzisiejszy osiągnęliśmy i mamy to potwierdzone na piśmie? – Marszałek, z którym 

kilkakrotnie spotykaliśmy się w tej sprawie, zadeklarował, że jeszcze w tej kadencji jest w stanie 

wyremontować odcinek ulicy Męczenników od huty i odcinek ulicy Grunwaldzkiej, ten 
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wojewódzki, do wiaduktu kolejowego na ulicy Grunwaldzkiej. Warunek jest taki: Marszałek 

daje 50% kosztów, pozostałe 50% dają samorządy. Pan Starosta również zadeklarował tutaj 

udział. Jesteśmy już umówieni z dyrektorem do spraw inwestycyjnych Wojewódzkiego Zarządu 

Dróg na spotkanie w Działdowie; będziemy rozmawiali o możliwościach technicznych.           

My deklarujemy w przyszłym roku wykonanie projektu, będziemy robili wszystko, żeby ten 

projekt powstał w pierwszej połowie roku, i żeby znalazł się w budżecie Województwa 

Warmińsko-Mazurskiego do realizacji na rok 2018. Robimy to z myślą o rozwoju 

przedsiębiorczości. Przecież takie piękne zakłady, taka przedsiębiorczość, jaka tam funkcjonuje, 

zasługuje na to, żeby zrobić wszystko. Nawet, jeśli trzeba będzie wziąć kredyt, to myślę,            

że państwo się nie zawahają.  

Pan radny Przybyszewski pyta o podwyżkę podatku od nieruchomości, wody, czynszu. 

Jeśli chodzi o podatek od nieruchomości, to odpowiedź już państwo mają: nie podnosiliśmy 

przez dwa lata, trzeci raz nie podnieśliśmy i chyba tak zostanie. Wodę podnieśliśmy raz przez     

te dwa lata i to była symboliczna podwyżka. A czy będziemy podnosić? - Myślę, panie prezesie, 

że już niebawem się dowiemy, tak?  

 
Pan Ireneusz FALBA - prezes PGKiM Sp. z o.o.: 

Panie Przewodniczący! Wysoka Rado! Szanowni Państwo! 

Cena wody jest zawsze ustalana w oparciu o taryfę, którą przygotowujemy rokrocznie. Taryfa 

zawiera jedną podstawową rzecz: ona musi zapewnić przychody na takim poziomie, żeby ta cena 

wody i odbioru kanalizacji była zawsze w zgodzie z kosztami naszymi.  

Jeżeli koszty nie wzrosną - ja gwarantuję, że podwyżek nie będzie. Natomiast nie wszystkie 

koszty są uzależnione od Spółki. Spółka ma wpływ na jakąś część kosztów, natomiast część tych 

kosztów jest niezależna. 

Co do podatków - słyszeliśmy, że nie wzrosną od nieruchomości, czyli z tego tytułu podwyżki 

nie będzie. Co do energii - mam podpisane umowy na następny rok, czyli obejmujący również    

tą nową taryfę. Ceny są atrakcyjne, także jeżeli nic się nie stanie i będą one utrzymane w ryzach, 

to z tego tytułu też nie powinno być żadnych niespodzianek. Co do pozostałych kosztów, nie 

wiem czy państwo zwróciliście uwagę: niedawno była publikowana wypowiedź ministra 

Ochrony Środowiska i była forsowana ustawa o zwiększenie kosztów podatkowych związanych   

z wydobyciem wody. To na razie, póki co, zostało zdementowane, odłożone na przyszłe okresy  

i jeżeli to nie wejdzie, to też z tego tytułu nie będzie żadnych podwyżek. Natomiast nie wiem,   

co będzie z resztą. Nie wiem, jak się zachowa - dzisiaj już tu cytowany w innym kontekście - 

Ekologiczny Związek Gmin „Działdowszczyzna”, który również jest elementem 

kosztotwórczym, jeżeli chodzi o cenę kanalizacji, gdzie my odstawiamy osad nadmierny             
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z oczyszczalni. Tego osadu jest tak w ciągu roku 4, 5 tysięcy ton i taka tona kosztuje netto       

114 zł. Nie wiem czy pan Przewodniczący, w ramach poprawy swojej kondycji w Związku, nie 

raczy też dokonać jakiejś podwyżki czy korekty cen osadu. Także tyle z mojej strony na temat 

cen wody i ścieków na rok następny. 

 
Pan Grzegorz MROWIŃSKI - Burmistrz Miasta: 

Proszę Państwa! 

Mogę powiedzieć tylko tyle, że z podwyżkami, które wychodzą z PGKiM-u wcale nie jest tak 

łatwo. One tutaj są przez nas, kolokwialnie mówiąc, obrabiane i jeżeli nie ma zasadności,           

to my się na nie zgadzamy. I myślę, że jeżeli nawet ta podwyżka będzie, to naprawdę minimalna.   

Co do czynszu, to Burmistrz nie określa czynszów we wspólnotach mieszkaniowych, to same 

wspólnoty mieszkaniowe określają wysokość czynszu, wysokość funduszu eksploatacyjnego       

i wysokość funduszu remontowego - ja nie mam na to żadnego wpływu. 

Jest to smutne, że najpierw straszono Burmistrzem, teraz się straszy podwyżkami - ja myślę,        

że to niczemu nie służy. Jestem przekonany, że robimy wszystko, żeby w naszym mieście żyło 

się coraz lepiej. 

Kolejne pytanie które padło, to jest pytanie od pana radnego Kocieli odnośnie pewnych 

braków w Urzędzie Stanu Cywilnego. Chodzi tu o krzesła i brak miejsca do wypicia szampana - 

pan Sekretarz się ustosunkuje do tego. 

 
Pan Tadeusz MARCHLEWICZ - Sekretarz Miasta: 

Panie Przewodniczący! Szanowni Państwo! 

Chciałbym jednorodnie odpowiedzieć na te dwa pytania dotyczące tych brakujących krzeseł i tej 

salki, którą kiedyś tam pan jeszcze pamięta, że ona tam istniała. Zanim na te pytanie  

bezpośrednio odpowiem, to potrzebne jest przybliżenie pewnego kontekstu.  

Mianowicie, Urząd Stanu Cywilnego, ewidencja ludności, dowody osobiste stanowią 

podstawową część zadań zleconych, ona jest jednorodnie ulokowana w Ratuszu. Z chwilą 

zasiedlania zamku myśmy celowo - z punktu widzenia pewnej tradycji, przyzwyczajeń ludności   

i pewnego szacunku dla klienta - pozostawili jednorodne zadania właśnie tam, w Ratuszu.           

Po drugie: zadania zlecone stanowią niewielki odsetek rodzaju zadań wykonywanych przez 

Urząd Miasta. One w tej chwili po przeglądzie, przez dwa lata próbowaliśmy sami się okroić,     

co do ilości zadań wykonywanych i wyciśnięcie rzetelności, ilości czasu poświęconego              

na wykonywanie z tych zadań z ponad 10 etatów do 8 etatów. 

Ponadto chciałbym państwu powiedzieć, że w jednej z przerw pani Skarbnik podała mi pewne 

dane. Ja państwu powiem tak: Urząd Stanu Cywilnego to są 3 etaty; Wydział Spraw 

Obywatelskich 3 etaty: działalność gospodarcza tj. 4/5 etatu i oc i sprawy obronne 1 i 1/5, czyli 
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w sumie 8. Te etaty, Szanowni państwo, to jest 100% zadań wykonywanych w imieniu państwa. 

To, co dostajemy dotacje na te zadania, to w roku 2016 z tego, co można już wywnioskować 

dołożymy z własnej kieszeni 115.700 zł do zadań USC i Wydziału Spraw Obywatelskich            

i do spraw działalności gospodarczej i obronnych, szeroko rozumianych, 112.950 zł.  

W takich uwarunkowaniach, pamiętacie państwo okres tzw. konkordatu i co się stało                

po konkordacie. - Zostały w gminach piękne, puste sale ślubów. Administracja rządowa 

oczywiście samorządom groziła palcem, że nie wolno wam likwidować, bo to musicie               

w godnych warunkach, stosownie do ceremonii itd., itd. Ale samorządy mówią: tak, to dajcie 

pieniądze. I szereg się obkurczało. 

Co się stało w mieście Działdowo? - Sala ślubów ostała, a zakusów na jej powierzchnię było, 

proszę mi wierzyć, bardzo dużo z tak zwaną wymianą rotacyjną zadań włącznie. Przy czym 

potrzebna jest tzw. też obsługa tego zadania, aby przywracać, demontować i takie inne rzeczy. 

Sala ślubów: jak państwo widzicie czy jak byliście, a jeżeli nie to zachęcam, po remoncie tam 

pojawił się jeszcze najpiękniejszy element tego, poza oczywiście samym budynkiem, piękny 

piec zabytkowy i jej wystrój - mogę powiedzieć, że - jest utrzymywany na wzorowym poziomie.      

A więc doznania estetyczne dla ceremonii ślubnej są zapewnione w sposób - powiedziałbym 

skromnie - bardzo dobry. Natomiast, jak państwo wiecie, ceremonie ślubne są takie lub takie         

i próbując organizacyjnie, tak jak na bazie chociażby tej sali, ilość osób mogących się pomieścić 

jest zawsze lepsza jak miejsca są stojące, wtedy ta ilość osób wchodzących, możliwość 

pomieszczenia jest większa. Natomiast ja sam uczestniczyłem w kilku ceremoniach z osobistą 

rodziną włącznie, gdzie jeżeli tylko organizator tej ceremonii życzył sobie i przewidywał osoby 

starsze, sam też to robiłem, tam natychmiast pojawiała się dostateczna ilość krzeseł będących      

na wyposażeniu Urzędu, aby zapewnić komfort tzw. nestorom rodziny i tak to jest wykonywane.  

Natomiast jeżeli chodzi o salkę. 

Szanowni państwo, salka była przegrodzona, bo ona była - że tak powiem w tzw. formie 

megalomanii pewnej uprzedniej władzy - tam stworzona, kosztem innej powierzchni Ratusza, 

ale on był remontowany kiedyś, przy kapitalnym remoncie, zupełnie na inne cele. Tam była 

przegrodzona część, tam była Straż Miejska, jak państwo pamiętacie. Po zlikwidowaniu tego 

przedziału, osadzono tam właśnie Wydział Spraw Obywatelskich: ewidencję ludności                   

i dowodów osobistych. Dlaczego? - Dlatego, że ścieżki Urzędu Stanu Cywilnego, służbowe 

ścieżki oczywiście, w sensie przepływu informacji, dokumentów i wspólnego klienta                   

są tak dalece wspólne, że nie wyobrażałbym sobie, żeby te dwie komórki organizacyjne nie były 

w bezpośrednim swoim sąsiedztwie. Stąd też przeznaczono tą salkę na taki zbożny cel i myślę, 

że wymiar i ekonomiczny, i społeczny tej decyzji kiedyś są ze wszech miar słuszne.  
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Chciałbym jeszcze powiedzieć państwu tak, że stosunek ślubów tzw. konkordatowych  

do cywilnych, czyli do Urzędu Stanu Cywilnego, w mieście Działdowo utrzymuje się                

na podobnym poziomie i wynosi 3:1. W 2015 było 183 do 59; na ten moment roku obecnego -

169 do 64, jest lekki wzrost. I sądzę, że obsługa, jeżeli chodzi o ceremonie w wymiarze Ratusza, 

jest zapewniona w sposób należyty. 

Natomiast chęć współdziałania organizatora z kierownikiem Urzędu Stanu Cywilnego w tej 

sprawie, jeżeli chodzi o zapewnienie miejsc dla tych starszych, to jest rzeczą oczywistą. 

Natomiast ja osobiście wyznaję jeszcze taką zasadę, że ceremonia ślubna i szereg innych takich 

ceremonii, ona jest dostojniejsza jak te kreacje nie są pogniecione, jak się przyjmuje                    

je w dostojeństwie, na stojąco, to jest takie doznanie zupełnej pełni.  

Natomiast generalnie rzecz biorąc, chciałbym państwu powiedzieć, że sala ślubów jeszcze 

została kompletnie obudowana. Z tamtej strony, gdzie był korytarz, jest teraz kasa, która 

powstała, bo - nie będę wymieniał - jeden z organów chciał potężne pieniądze za obsługę 

kasową pewnych wpłat.. Także my nie mamy pół metra kwadratowego wolnego, aby tam 

przeznaczyć na inne cele, chociażby te, jak pan wskazał, życzeniowo-toastowe. Być może          

w pewnej perspektywie, dzięki pewnym zabiegom, te powierzchnie zostaną w jakiś sposób 

pozyskane i przeznaczone. To pomieszczenie już ma przeznaczenie - Wydział Gospodarki 

Komunalnej, Mieszkaniowej i Nadzoru Właścicielskiego z punktu widzenia ich bardzo trudnych 

warunków, z punktu widzenia zdrowotnego, jeżeli chodzi o tamtą lokalizację. Tyle mogę 

powiedzieć w sensie całościowym. Dziękuję bardzo.  

 
Pan Grzegorz MROWIŃSKI - Burmistrz Miasta: 

Panie radny, ja rozmawiałem z panią kierownik Urzędu Stanu Cywilnego i prosiłem ją, żeby -    

w momencie, kiedy będą zgłaszane śluby - sondowała zapotrzebowanie na krzesła. I takie 

krzesła będą czekały na osoby starsze. Także nie ma tutaj żadnego zagrożenia, jeżeli będzie 

nawet potrzeba dokupienia, to również nie uciekamy przed takim obowiązkiem. 

 
Radny pan Zbigniew KOCIELA: 

Dziękuję, panie Sekretarzu. Natomiast pan bardziej nam przedstawił - z całym szacunkiem dla 

pana - tło historyczne, jak problem ewentualnego rozwiązania tego. Natomiast do czego              

ja zmierzam? - To, że ta liczba ślubów spadła, to już jest historia. Dzisiaj ma miejsce                     

to, co ma, czyli tych ślubów jest więcej. 

Pewne rozwiązanie przedstawił pan Burmistrz i uważam, że to jest słuszny pomysł, aby              

tą informację udzielała właściwa osoba nadzorująca, sprawująca opiekę nad tymi, którzy 

przychodzą zawrzeć ten ślub. Natomiast ja uważam, że gdyby postawiono dwie estetyczne 

ławki, takie pasujące do całego pomieszczenia, one z pewnością zawsze znajdą tam osoby, które 
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będą siedziały, a na pewno wzbogacą i estetycznie te miejsce, które naprawdę wygląda bardzo 

ładnie - z panem się zgadzam. A w bieganinie przedślubnej często osoby po prostu zapominają   

o tego typu sprawach. Liczę tylko na to, że jeżeli ta statystyka będzie szła w górę, czyli tych 

ślubów będzie więcej, to pomyślimy nad tym, aby to zmienić. Tym bardziej, że zasugerowałem 

panu, że Muzeum Państwa Krzyżackiego ma być podobno kiedyś przeniesione - taką informację 

uzyskaliśmy z mediów. Dziękuję.  

 
Radny pan Andrzej PRZYBYSZEWSKI: 

Panie Sekretarzu, ja chyba jeszcze raz się rozwiodę i hajtnę, żeby zobaczyć, jak to wygląda. 

 
Pan Romuald REMISZEWSKI - Przewodniczący Rady: 

Dziękuję panu radnemu za dowcipne podejście do sprawy. Nie wiem, co na to żona. 

Proszę bardzo, panie Burmistrzu. 
 

Pan Grzegorz MROWIŃSKI - Burmistrz Miasta: 

Proszę państwa, ja się zgodzę z panem radnym Przybyszewskim, mi się ta wypowiedź pana 

Sekretarza tak bardzo podobała, że będę częściej korzystał z pana pomocy, panie Sekretarzu. 

Proszę państwa, żeby nie tracić czasu, kolejne odpowiedzi. 

Czy Interaktywne Muzeum Państwa Krzyżackiego znajdzie się na zamku? 

Myślę, że docelowo jest to rozsądne rozwiązanie. Każda wycieczka, a tych wycieczek naprawdę 

bardzo dużo przyjeżdża na zamek, do muzeum i kiedy się z nimi spotykam, to na wiele pytań, 

które pojawiają się w rozmowie z nimi, zawsze pada jedno: dlaczego Interaktywne Muzeum 

Państwa Krzyżackiego jest w Ratuszu, a nie na zamku.? 

Okres trwałości projektu na Interaktywne Muzeum Państwa Krzyżackiego kończy się                

w 2018 roku i, zgodnie z harmonogramem prac, w 2018 roku ma być zakończony remont 

gotyckiej części zamku. Więc jest to możliwe i będziemy starali się iść w tym kierunku, tym 

bardziej, że jeszcze pan dyrektor Grążawski sygnalizował nam brak pomieszczeń 

administracyjnych. Jako dyrektor, on siedział w kasie razem ze sprzątaczką, księgową, 

bileterem. Nawet, jeżeli goście przyjeżdżali, to musiał prosić pozostałych pracowników                

o opuszczenie tego pomieszczenia, żeby porozmawiać. Już nie wspomnę o magazynie 

muzealiów, których coraz więcej się pojawia w Działdowie. Nie wspomnę o pracowni renowacji 

tych zabytków, nie wspomnę o czytelni, archiwum jakimś, o bibliotece podręcznej. Te rzeczy 

zostały przewidziane, proszę państwa, w gotyckiej części zamku. No i z racji zarządzania 

instytucją, która będzie o wiele większa uważam, że powinno wszystko znaleźć się w jednym 

budynku. Natomiast pomysłu co do tego, co w tych opuszczonych salach będzie, to jeszcze nie 

mamy. 
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Radny pan Paweł ŚWIĄTEK: 

Czy istnieje szansa na poszerzenie ekspozycji naszego muzeum? 

 
Pan Grzegorz MROWIŃSKI - Burmistrz Miasta: 

Proszę Państwa! 

To jeden z warunków otrzymania tych pieniędzy. Także ekspozycja będzie o wiele, wiele 

bogatsza. Żeby nie tracić czasu zapraszam państwa - jest projekt aranżacji wnętrz, wszystko jest 

opisane i to będzie realizowane.  

Co z budynkami po Urzędzie Skarbowym? 

Nie zgodzę się, że liście, które tam się pojawiają są wynikiem bałaganu, zaniedbań i tego, że nie 

ma tam instytucji. Na dowód powiem państwu tyle, że Urząd Skarbowy nie sprzątał liści. Liście 

się pojawiły dlatego, że spadają z drzew i one są codziennie sprzątane przez Miejską Służbę 

Drogową. 

Budynek jest zabezpieczony... (p. T. Olszewska mówiła bez otrzymania głosu, poza mikrofonem). 

To w takim razie wyciągniemy konsekwencje w stosunku do pana Brzozowskiego, który 

odpowiada. Natomiast, proszę państwa, Urząd Skarbowy nie sprzątał liści, tylko liście...            

(p. T. Olszewska ponownie mówiła bez otrzymania głosu, poza mikrofonem) ...to będzie sprzątała 

Miejska Służba Drogowa (p. T.Olszewska mówiła dalej) ...ale będzie sprzątała teraz Miejska  

Służba Drogowa i myślę, że nie ma najmniejszego problemu. 

 
Pan Romuald REMISZEWSKI - Przewodniczący Rady: 

Pani Przewodnicząca, czy pani chciałaby zabrać głos? Jeżeli tak, to proszę podejść do mikrofon, 

bo tak, to nie słychać w urządzeniach elektronicznych tego i ta dyskusja nie ma odzwierciedlenia 

w nagraniach z sesji. 

 
Pan Grzegorz MROWIŃSKI - Burmistrz Miasta: 

Proszę Państwa! 

Mieliśmy problem z podłączeniem liczników prądu i liczników gazowych z racji tego, że Urząd 

Skarbowy rozwiązał umowy, bo musiał rozwiązać, opuszczając ten budynek. I, jak to w Polsce 

bywa, firmy - powiedzmy te, które podlegają pod państwo - mają swoje procedury, swój czas 

itd., itd. 30 dni temu dopełniliśmy wszystkich formalności i w zeszłym tygodniu Energa-

Operator w końcu założyła nam liczniki. Licznik gazowy również już wisi i nie boimy się zimy, 

budynek jest zabezpieczony, lada moment pojawią się ogłoszenia o możliwości 

wydzierżawienia, przekazania tego budynku - mówię o głównym budynku na placu Mickiewicza 

- na specjalistyczne przychodnie. Jeżeli będą zainteresowani, to będziemy prowadzili rozmowy  

na ten temat. Jeżeli nie, to będziemy szukali zupełnie innego rozwiązania.  
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Natomiast w budynku przy placu Biedrawy została udostępniona jedna sala dla Uniwersytetu 

Trzeciego Wieku, UTW już z tej sali korzysta. Na własny koszt położył panele, wymalował 

pomieszczenia, posprzątał, pozyskał meble. Z tego co wiem, to seniorzy i słuchacze 

Uniwersytetu są bardzo zadowoleni. Jest to, oczywiście siedziba przejściowa. Mam nadzieję,     

że docelowo uda nam się doprowadzić do końca projekt Zamkowej 6. 

I, proszę państwa, w tym budynku - po gruntownym remoncie - ja widzę siedzibę Straży 

Miejskiej. Dlatego, że dzisiaj nawet nielogiczne jest umiejscowienie Straży Miejskiej obok 

Komisariatu Policji. Bo, jak ktoś kogoś napadnie, to albo policja, albo Straż Miejska, a tak         

to wyglądają przez okno i czekają, że może straż podejmie interwencję, a straż myśli, że może 

policja i wcale tak bezpiecznie nie jest. Także, proszę państwa, taki jest pomysł, takie jest 

zamierzenie.  

Natomiast, jeśli chodzi o budynek po bibliotece czy po żłobku, jak kto woli, to zapadała 

decyzja, że zostanie on przekazany Miejskiemu Ośrodkowi Pomocy Społecznej. Miejski 

Ośrodek Pomocy Społecznej - tutaj, chylę czoło przed panią dyrektor - w tym roku                   

ma oszczędności rzędu pół miliona złotych na różnego rodzaju świadczeniach i lada moment 

będzie opracowana dokumentacja na remont dachu, na remont tych pomieszczeń. Tam powstaną 

pomieszczenia związane z obsługą 500+, z obsługą świadczeń, ale też pomieszczenia, które będą 

uzupełnieniem już istniejących pomieszczeń związanych z działalnością Klubu Seniora, tego 

Klubu przy ulicy Jagiełły. Także, proszę państwa, dobra wiadomość - jeden problem mamy         

z głowy, aczkolwiek przyznam szczerze: każdy kolejny budynek to jest poważny problem. 

Proszę państwa, wizję lokalną sobie na koniec zostawię, bo też chciałbym się do tego 

ustosunkować. 

Pan Przewodniczący Przybyłka - ulica Traugutta.  

Panie naczelniku Wojciechu Fabiński, bardzo proszę przypomnieć mi. Będziemy                        

się kontaktowali z panem Mendalką i będziemy starali się ten ruch skierować na ulicę Raginisa     

i podjąć również działania ku temu, żeby tą ulicę utrzymać w jak najlepszym porządku. 

Mieliśmy rozstrzygnięty przetarg na usługi wyrównywania ulic. Proszę państwa, był wybrany 

SKR Działdowo, który ogłosił upadłość i w tym momencie sprzęt już sprzedał. Do końca roku 

mamy problem, radzimy sobie siłami Miejskiej Służby Drogowej. W przyszłym roku, od razu 

ogłaszamy przetarg i prace równające drogi będą kontynuowane. Natomiast, mam nadzieję,       

że ulica Traugutta nieszczęsna, Reymonta i te kilka ulic zostanie niebawem pobudowane. 

Na ulicy Sikorskiego powstaje oświetlenie, to jest fakt. 

Drzewa na ulicy Zbożowej czy Żytniej już są uzupełnione... 
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Pan Andrzej WIŚNIEWSKI - Zastępca Burmistrza: 

Panie Burmistrzu! Panie Przewodniczący! 

Drzew nasadziliśmy w tym roku 703 sztuki i między innymi w tamtym osiedlu: na ulicy 

Pszenicznej sadziliśmy, na ulicy Polnej, na Żytniej. Niestety, okazuje się, że panu nie chodziło 

ani o Pszeniczną, ani o Żytnią tylko - żeśmy się w przerwie dogadali, że - chodzi o ulicę 

Zbożową. Ten rok nie zamyka nasadzeń w naszym mieście. W przyszłym roku posadzimy 

podobną ilość, a nawet większą, bo chcemy dobić docelowo do tysiąca sztuk rocznie.                   

I na pewno, jeżeli będzie taka możliwość to, na ulicy Zbożowej również posadzimy drzewa. 

Kolejność robimy taką, że: w tym roku jak żeśmy wykonali drogi czy chodniki i jest pas zieleni,      

to robimy nasadzenia zaraz przy tych nowo wykonanych inwestycjach. Resztę dosadzamy tam, 

gdzie do tej pory tych drzewek nie było. 

I, panie Przewodniczący, proszę o przypomnienie mi na początku przyszłego roku, żebyśmy       

w miesiącu marcu dosadzili. Pan już to po drugi raz porusza, także na pewno na ulicy Zbożowej 

te nasadzenia będą na wiosnę przyszłego roku wykonane. 

 
Pan Włodzimierz PRZYBYŁKA - Przewodniczący  Zarządu Osiedla nr 1:  

Panie Burmistrzu, przekierowanie tego ruchu swoją drogą, ale jak oni się przekierują z tym 

ruchem, to zostawią rozwaloną ulicę do przymrozku. Ja bym proponował jednak, żeby pogadać   

z nim po chłopsku i powiedzieć mu: panie, jeździcie, zrobiliście te dziury, bo do groma jasnego 

wszyscy tutaj... a tak to ja przekieruję i zostanie ten bałagan. Zrobili, to trzeba te dziury 

naprawić.  

 
Pan Andrzej WIŚNIEWSKI - Zastępca Burmistrza: 

Chciałbym zapytać: kiedy pan widział tą drogę tak uszkodzoną, bo wczoraj i przedwczoraj         

ta droga była naprawiana. Być może to są już nieaktualne wiadomości. 

 
Pan Włodzimierz PRZYBYŁKA - Przewodniczący Osiedla nr 1: 

Nie, ja tam mieszkam. 

 
Pan Andrzej WIŚNIEWSKI - Zastępca Burmistrza: 

To będziemy tam dalej robili.  

Pytam pana, bo taką dostałem informację, że część tej ulicy była naprawiana. 

 
Pan Grzegorz MROWIŃSKI - Burmistrz Miasta: 

Proszę państwa, ja myślę, że już się kończą te męczarnie mieszkańców ulicy Traugutta, 

Reymonta i już niebawem myślę, że to nie będzie wracało na naszą sesję. 
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Pan Przewodniczący Olszewski pyta się odnośnie ulicy Krasickiego. Chodzi o budowę 

chodnika przy Zespole Szkół nr 2 i czy ta inwestycja zostanie wykonana w przyszłym roku? 

Odpowiadam szczerze: nie wiem. Nie wiem, czy zostanie wykonana. Po pierwsze - jesteśmy      

na etapie wykonywania wielu dokumentacji przebudowy dróg i chodników lokalnych. Jeżeli 

mamy sam chodnik remontować, to tego nie będziemy robić, dlatego że chcemy wyremontować 

całą ulicę Krasickiego. 

Ale, Szanowni państwo, przyszły rok będzie bardzo trudny z racji tego, że jest zaplanowanych 

dużo inwestycji, nie lokalnych związanych z ulicami, z osiedlami, ale są to inwestycje dotyczące 

wszystkich mieszkańców. Mówię tutaj chociażby o zamku, mówię o przebudowie ciągów 

komunikacyjnych. Ja mogę państwu tylko zdradzić tyle z prac nad budżetem, że wydatki            

w przyszłym roku opiewają na kwotę 95 milionów złotych. Także my liczymy, że w czasie tych 

inwestycji pojawią się też duże oszczędności, pod warunkiem że uda nam się przeprowadzić 

przetargi. A przetargi na te dofinansowania, które dostaliśmy, chcemy przeprowadzić jeszcze      

w tym roku, w grudniu, bo to nam gwarantuje ogromne oszczędności. Pamiętają państwo:         

w zeszłym roku z tego ciągu Skłodowska - plac 1 Maja - Pocztowa mieliśmy ponad 50% 

oszczędności. W tym roku już to przeliczyliśmy, mam nadzieję, że będą mniejsze i wtedy 

będziemy do budżetu wrzucać kolejne inwestycje, mając już gotowe kosztorysy itd., itd. 

Natomiast wszyscy samorządowcy i specjaliści wiedzą, że w momencie, kiedy zostaną 

uruchomione pieniądze, podpisane umowy ceny mogą pójść w górę od 30 do 50% nawet. 

Dlatego my się śpieszymy, żeby jak najszybciej na to, co mamy już, ogłaszać te przetargi. 

Proszę państwa, wydaje mi się, że wyczerpałem wszystkie odpowiedzi i chciałbym 

wrócić jeszcze do tej związanej z zaproszeniem. 

Proszę państwa, ja te zaproszenie znam. Miałem okazję przeczytać je na drzewie, chyba nawet      

na placu Mickiewicza i to jest zaproszenie na wizję lokalną. Czyli ja rozumiem, że wizja lokalna 

jest to potwierdzenie czegoś lub zaprzeczenie czemuś w terenie. Czy jest taka potrzeba? - Ja tej 

potrzeby nie widzę i postaram się państwa przekonać, dlaczego. Po pierwsze, w ogłoszeniu jest -

zacznijmy od tego, bo jeżeli już mamy ustalić o co tak naprawdę chodzi - to jest podany numer 

działki, której nie ma. Jest podana działka 2882/2. Takiej działki nie ma, ponieważ z podziałów, 

które były wcześniej robione, zostały wyodrębnione 288/4, 288/3, 288/5 i przypuszczam,           

że to chodzi o działkę 2882/6. Jest to działka, która jest własnością Skarbu Państwa, a działką     

tą zarządza Agencja Nieruchomości Rolnych Skarbu Państwa. 

Proszę Państwa, ustawa o gospodarowaniu nieruchomościami rolnymi Skarbu Państwa, 

konkretnie art. 24 ust.5 przewiduje taką możliwość, że Agencja może, w drodze umowy, 

nieodpłatnie przekazać na własność jednostce samorządu terytorialnego nieruchomości - i teraz 

proszę wyraźnie słuchać - przeznaczone w miejscowym planie zagospodarowania 
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przestrzennego lub studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania przestrzennego gminy 

na cele związane z realizacją inwestycji infrastrukturalnej służącej wykonywaniu zadań 

własnych w zakresie wodociągów, zaopatrzenia w wodę, kanalizacji, usuwania i oczyszczania 

ścieków komunalnych, utrzymania czystości i porządku oraz urządzeń sanitarnych, wysypisk       

i unieszkodliwiania odpadów komunalnych, ochrony zdrowia, pomocy społecznej, edukacji 

publicznej, kultury i kultury fizycznej, zakładania lub rozszerzania cmentarzy komunalnych 

albo, jeżeli położony jest na nich cmentarz. 

I, proszę państwa, pada pomysł, żeby pozyskać od Agencji działkę na cele kultury 

fizycznej czy na cele rekreacji. Ładnie się to nam wszystko wpisuje - jest działka 2882/6. 

Problem polega na tym, że - a to jest problem numer 1, tych problemów będzie więcej -            

że działka ta nie ma drogi dojazdowej. Jedyna droga, która do tej działki prowadzi, to została     

tu wytyczona (Burmistrz pokazał na mapce) między innymi działkami i ona dochodzi do cieku 

wodnego, do kanału młyńskiego, który ze starego miasta przebiega tutaj (Burmistrz pokazał     

na mapce) pod wiaduktem kolejowym. Państwo pamiętają tu (Burmistrz pokazał na mapce)  

kiedyś był wiadukt, który został zasypany i pod tym wiaduktem była droga. On później został 

zasypany, dzisiaj nie ma już tu drogi dojazdowej, a został tylko sam ciek wodny. 

Proszę państwa, oczywiście nic nie stoi na przeszkodzie, żeby pozyskać tą działkę, a potem się 

martwić, co dalej zrobić. Ale, jak państwo słyszeli, działkę można pozyskać wtedy, kiedy 

przeznaczenie tej działki, na które ma być przekazane, jest zgodne z miejscowym planem 

zagospodarowania przestrzennego albo ze studium. Czyli musimy mieć w planie albo w studium 

zapis na cele kultury fizycznej albo na cele rekreacyjne. 

Pamiętają państwo, niedawno uchwaliliśmy studium. Koszty tego studium - mam przed sobą 

fakturę - to jest 15.375 zł. Gdzie był przewodniczący Zieliński, kiedy uchwalaliśmy studium?     

Co stało na przeszkodzie, żeby zgłosić taki wniosek na etapie uchwalania, a nawet wcześniej 

przyjść powiedzieć: proszę państwa, mam pomysł - jest działeczka, zgłosimy ją, będzie ona         

w przyszłości pełniła funkcję rekreacji czy sportu itd., itd. Nie zgłosił. Uchwaliliśmy studium, 

musimy wracać do początku. A swoją drogą zapytam się, gdzie dzisiaj jest przewodniczący 

Zieliński? Ja przewodniczącego Zielińskiego na sesji nie widziałem od kilkudziesięciu sesji. 

Może gdyby przychodził, gdyby częściej ze mną rozmawiał, to byśmy nie popełniali takich 

błędów.  

Proszę państwa, to jest teren tej działki (Burmistrz pokazał na mapce). Na szybko, w czasie 

przerwy przygotowałem dla państwa ten dokument (slajd). W studium: przyrodnicze 

przestrzenie otwarte, te niebieskie linie - tereny bezpośredniego zagrożenia powodzą (Burmistrz 

pokazał na mapce). W tym momencie to, że to są tereny powodziowe to nie jest wizja planisty. 

To wynika z pewnych badań, jakie są robione przez instytuty meteorologiczne. My dzisiaj 
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planując zagospodarowanie rzeki Działdówki, powiem państwu, że firma, która będzie robiła 

projekt, musi wykupić dane statystyczne dotyczące opadów sprzed ostatnich pięćdziesięciu lat. 

I na podstawie tych danych ma ocenić czy te tereny mogą być zagrożone powodzią, czy nie 

mogą być zagrożone powodzią.  

Proszę państwa, czy w tym momencie, mając takie studium, jesteśmy w stanie występować        

do Agencji o pozyskanie tego terenu i czy mamy szanse na pozyskanie? - Nie. Najpierw pan 

przewodniczący powinien złożyć wniosek do Rady Miasta o przystąpienie do zmian nad studium 

zagospodarowania.  

Dalej, Szanowni państwo, pokaże państwu plan. 

Proszę państwa, w planie zagospodarowania to jest ten teren (Burmistrz pokazał na mapce) - 

zieleń, zieleń naturalna. Czyli ponownie musimy dokonać zmiany najpierw studium, potem 

zmiana w planie. Procedura zmiany planu - wyliczyliśmy - to 182 dni albo 192 dni. Zmiana 

studium, sami państwo wiedzą, dwa lata siedzieliśmy nad studium. Dłużej to trwa, bo studium 

wymaga szerszych konsultacji i badań, tego nie liczyliśmy, ale myślę, że to jest przynajmniej rok 

czasu. 

Ja nie mam nic przeciwko temu, żeby występować, tylko proszę mi powiedzieć, jaki jest cień 

nadziei, że uda nam się te tereny pozyskać? 

Proszę państwa, oprócz tego, że jest ustawa, jest zarządzenie Prezesa Agencji Nieruchomości 

Rolnych w sprawie nieodpłatnego przekazywania na własność mienia wchodzącego w skład 

zasobu własności rolnej Skarbu Państwa:  

„Wniosek o nieodpłatne przekazanie nieruchomości oprócz rodzaju planowanej inwestycji 

powinien być odpowiednio uzasadniony i zawierać następujące dokumenty i informacje: 

1) zaświadczenie wskazujące na zgodność charakteru inwestycji z przeznaczeniem 

nieruchomości w obowiązującym miejscowym planie zagospodarowania przestrzennego lub 

studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania przestrzennego gminy - o tym mówiłem 

przed chwilą; 

2) wskazanie daty rozpoczęcia i zakończenia inwestycji oraz przewidywanych źródeł jej 

finansowania; 

3) dokumentację, tj.: założenia, ekspertyzy, projekt umożliwiający określenie potrzeb 

gruntowych realizowanej inwestycji; 

Bo Agencja może stwierdzić, proszę państwa, że ta działka to jest za duża i wtedy: 

zrobicie podział, zapłacicie, przekażemy wam połowę tej działki. 

4) oświadczenie wskazujące na brak możliwości realizacji planowanego przedsięwzięcia 

inwestycyjnego w oparciu o własne grunty”. 
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Więc powiem państwu, że to jest grunt Gminy-Miasto Działdowo (Burmistrz pokazał      

na mapce). Czyli występujemy, mówimy, że nie mamy gruntów, dajcie nam grunty, bo nie 

mamy własnego, a oni robią analizę i co się okazuje?  

Proszę państwa, ja to wszystko państwu mówię, ale to wszystko mówiłem panu 

Zielińskiemu, ja mu to tłumaczyłem wszystko. Mówię: Wojtku - bo sobie pozwolę tak do niego  

mówić- zrozum, to nie jest realne. 

5) zobowiązanie do wykonania na własny koszt ewentualnych podziałów geodezyjnych; 

i punkt ostatni: 

6) uchwała rady miejskiej upoważniająca burmistrza do nieodpłatnego nabycia nieruchomości    

na mienie komunalne gminy”. 

Proszę państwa, wszystko jest do przejścia, wszystko jest do zrobienia, tylko jaki jest tego sens? 

Mamy cztery piękne boiska pobudowane przez mojego poprzednika, pana Bronisława 

Mazurkiewicza. Na wszystkich czterech boiskach mamy zatrudnionych trenerów, ponosimy        

z tego tytułu koszty, nie mamy 100 % obłożenia, i to obłożenie będzie spadać. Czy w ogóle pan 

przewodniczący dokonał jakiejkolwiek analizy zapotrzebowania na boisko na tamtym terenie?- 

Wydaje mi się, że nie.  

Ja byłem na spotkaniu z mieszkańcami i, kiedy on przedstawił ten pomysł mieszkańcom, 

wstaje pani i mówi tak: panie Zieliński, ja mam osiemdziesiąt lat, dla mnie to boisko? - Ja chcę 

chodnik. Popatrzyłem po sali, najmłodszy uczestnik tego spotkania - między 40 a 50 lat. 

Ale, żeby nie być gołosłownym sprawdziłem dzisiaj dla państwa, ile dzieci mieszka                    

w Działdowie. Wybrałem osiem roczników urodzonych w latach 2009-2016, czyli od obecnych 

ośmiolatków do dzieci, które się właśnie co urodziły. Bo myślę, że gdybyśmy mieli pobudować 

boisko, to nie wcześniej niż za 4, 5 lat oni by z tego korzystali.  

W Działdowie jest 1721 dzieciaków, osiem roczników - proszę sobie wyobrazić. Z czego,           

na ulicach: Osiedleńcza, Kochanowskiego, Reja, Mrongowiusza, Dąbrowskiej, Kolejowa 

mieszka - 50. Na Osiedleńczej mieszka 3 i pani mi mówi: ale, panie Burmistrzu, oni wszyscy      

w Irlandii są, bo to jedna rodzina jest. Na Kochanowskiego, czyli tam gdzie pan 

przewodniczący, 10 dzieci; na Reja - 4, na Mrongowiusza - 12; na Dąbrowskiej - 4;                    

na Kolejowej- 17. 

Proszę państwa, skąd te dane? - Pani Zalewska mnie zmusiła do tego. Nigdy, nikt z nas się nie 

pochylał nad tym, ile tych dzieci mieszka. Ale skoro mamy planować tą reformę oświaty, 

postanowiliśmy dogłębnie przeanalizować i powiem państwu szczerze: usiąść i płakać, miasto 

się starzeje. 

Co dają boiska przy szkołach? - Opiekę, trenera, szatnię, toaletę, bezpieczeństwo.  
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Proszę mi uwierzyć, tu nie ma dojazdu, nie ma parkingu, nie ma drogi dojazdowej. 

Wybudowanie na polach boiska? Proszę państwa, ja naprawdę chylę czoła, szukajmy pomysłów, 

ale bardzo proszę zgłaszać takie pomysły, które są naprawdę możliwe do zrealizowania. 

Jako przykład powiem: kiedyś pan radny Przybyszewski upominał się o nie mój program 

wyborczy, upominał się o komunikację miejską. Więc pierwsze co mówię to: przecież ja nie 

będę realizował programu wyborczego mojego konkurenta. Ale poszedłem do domu, spotkałem 

się z burmistrzem Mławy, spotkałem się ze starszymi ludźmi. Proszę państwa, nie można tak 

mówić. Jest taka potrzeba komunikacji miejskiej i to trzeba zrealizować, nieważne czy to było 

Mrowińskiego, czy to było pana Mazurkiewicza, czy to było Wojtka Zielińskiego.               

Proszę mi wierzyć, chcemy realizować wszystko to, czego potrzebują mieszkańcy. Natomiast nie 

szukajmy takich rzeczy, które mają nas podzielić albo coś tam pokazać. Ja jestem otwarty          

na dyskusję ze wszystkimi radnymi, proszę mi wierzyć. Nie dzielę radnych na koalicyjnych            

i opozycyjnych, wszyscy chcemy zmieniać to miasto. Dziękuję. 

 
 
Ad pkt 22 

Wolne wnioski i informacje: 

 
Pan Romuald REMISZEWSKI - Przewodniczący Rady: 

Rozmawiałem z panem prezesem PGKiM i prosiłem o informację w sprawie terminów 

odczytów liczników i płatności za wodę, bo nastąpiła taka informacja, że będzie to co trzy 

miesiące i ludzie starsi szczególnie na to zwracają uwagę, żeby jednak pozostawić ten okres 

poprzedni. 

 
Pan Ireneusz FALBA - prezes PGKiM sp. z o.o.: 

Panie Przewodniczący! Wysoka Rado! Szanowni Państwo! 

Ten trzymiesięczny odczyt dotyczył tylko grupy, jakiegoś małego wycinka budynków  

jednorodzinnych. Spowodowany był przejściowymi kłopotami związanymi z odejściem jednego 

z inkasentów, ponieważ PGKiM standardowo dysponował trzema inkasentami, którzy 

realizowali swoje odczyty w poszczególnych rejonach. Niestety, jeden nabył prawa                    

do emerytury, notabene mogę powiedzieć, że pracował ponad 40 lat w naszej firmie i odszedł 

sobie spokojnie i nie ukrywam, że ja podchwyciłem ten temat, w taki należyty myślę sposób, 

żeby zlikwidować całkowicie ten etat w związku z wchodzeniem powolnym, ale już pewnym,   

na drogę odczytów radiowych. Oczywiście ten odczyt radiowy nie będzie dotyczył raczej 

domków jednorodzinnych, tylko raczej budynków wielorodzinnych, instytucji itd. Natomiast 

życie pokazało trochę inne rozwiązania, ponieważ odejście tego inkasenta i do tego jeszcze 
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nałożył się sezon urlopowy spowodowało wydłużanie tych terminów odczytu i to tylko z tym 

było związane. Terminy regulaminowe, które obowiązują w Działdowie jest to dwumiesięczny 

odczyt w ramach domków jednorodzinnych. Natomiast, jeżeli chodzi o wielorodzinne                  

i instytucje jest to okres jednomiesięczny, i ten regulamin się nie zmienia w żaden sposób. Także 

jeżeli państwo takie pytania usłyszycie od mieszkańców: czemu tak jest? To były naprawdę 

przejściowe kłopoty PGKiM-u, za co możemy przeprosić i powinniśmy przeprosić, natomiast 

one nie zmieniają w żaden sposób regulaminu. To tylko jest przesunięcie jedno i więcej to nie 

nastąpi, mam nadzieję. 

 
Radny pan Sławomir PSZENNY:   

Panie Przewodniczący! Szanowni Państwo Radni! 

Jak co roku, również i w tym roku, będzie organizowane spotkanie przed Bożym Narodzeniem - 

10 grudnia. Taką tradycją się stało, że wspólnie składamy się również na jeden z elementów tego 

wydarzenia, czyli wspólny poczęstunek. Więc, jeśli życzeniem państwa radnych będzie 

wpłacanie, to ja się deklaruję, że te wpłaty, jak co roku, przyjmę i przekażę osobom, które będą 

odpowiedzialne ze strony Domu Kultury za tą imprezę. Dziękuję. 

 
Pan Włodzimierz PRZYBYŁKA - Przewodniczący Zarządu Osiedla nr 1: 

Panie Burmistrzu, jak dobrze niekiedy być w opozycji. Czy pan Burmistrz sobie 

przypomina, kiedy pan Burmistrz był w opozycji i byliśmy na sali w starej części zamku,             

i dyskutowaliśmy na temat przeznaczenia środków na muzeum. I pan - jak sobie przypominam - 

mówił tak: „Utopione pieniądze, czy później, czy wcześniej te muzeum powinno być tu”. I teraz 

się okazuje, że opozycja niekiedy ma rację - tylko taka dygresja.  

A druga sprawa - pytają mieszkańcy: czy pan Burmistrz ma wpływ na Radio 7, żeby       

w Radiu 7 były podawane informacje na temat miasta, urzędu, pracy itd.. Bo jest tylko Lidzbark, 

czy inne miejscowości, a Działdowo niestety mało jest promowane - taka  moja mała dygresja. 

 
Pan Grzegorz MROWIŃSKI - Burmistrz Miasta: 

Proszę Państwa! 

Media to jest czwarta władza i do tego niezależna. Szanowni państwo, ja cały czas wybieram się, 

wybieram i chyba się wybiorę, bo już wiele razy sobie obiecywałem, że pojadę porozmawiać, 

tym bardziej, że jest takie oczekiwanie, żeby tą współpracę zacieśnić jeszcze bardziej                  

z Radiem 7. Znaczy, ta współpraca dobrze się układa, ale cóż ja będę państwu tłumaczył: media 

to nie są instytucje charytatywne, to są firmy, które zarabiają i myślę, że w przyszłym roku,         

w budżecie też znajdziemy większe środki na promocję tego, co dzieje się w naszym mieście      

w Radiu 7. 
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A opozycja bardzo często ma rację i nieważne czy raz się jest po tej stronie stołu, czy po drugiej, 

to ja uważam, że opozycja jest potrzebna po to, żeby patrzeć władzy na ręce, żeby kontrolować.   

I ja nigdy nie negowałem potrzeby opozycji i cieszę się, że taka opozycja... Chociaż, proszę 

państwa, ja bym nie nazwał opozycją tej grupy radnych, która może nie jest w koalicji. Ja wiem, 

że ich serca są duże i te serca biją dla naszego miasta i robią wszystko, żeby żyło nam się lepiej. 

 
Radny pan Zbigniew KOCIELA: 

Ja pragnę państwu przypomnieć, iż w pewnym sensie te zadanie, o którym mówił pan 

Przewodniczący Osiedla, było swego czasu realizowane. Było realizowane m.in. przez moją 

osobę i przez pana dyrektora Miejskiego Domu Kultury. Powiem więcej, my robiliśmy               

to po pierwsze społecznie, przynajmniej ja, pan dyrektor być może był czasami w godzinach 

pracy. I, panie Burmistrzu, było to działanie, za które Radio 7 nie pobierało jakichkolwiek opłat 

czy formy wynagrodzenia. Natomiast muszę panu z przykrością przypomnieć, iż trochę braku 

zaniedbania z początkiem kadencji - ja mam na to własną odpowiedź, której chyba nie              

ma konieczności publikowania, mówienia o tym w tym momencie. Natomiast, gdyby pan 

wykazał więcej woli na początku swojej kadencji, ta audycja by trwała dalej. Ona się zajmowała, 

co prawda, tylko kulturą, ale cieszy mnie to, iż chce pan nawiązać ponownie dyskusję z panem 

redaktorem Plochem na ten temat. I miejmy nadzieję, niekoniecznie w tej formie, ale 

jakiejkolwiek innej, w której by można było promować miasto, być może również nieodpłatnie. 

Także zachęcam pana do podjęcia dialogu, mam nadzieję, że będzie skuteczny. 

 
Radna pani Stanisława ŻYWICKA: 

Ja z tego miejsca, pragnę podziękować panu Burmistrzowi Andrzejowi Wiśniewskiemu              

za rozwiązanie problemu dotyczącego ubytku chodnika przy ulicy Waryńskiego-Łąkowa, 

naprzeciw parkomatu, który zagrażał bezpieczeństwu przechodniów. Dziękuję bardzo jeszcze 

raz. 

 
Radny pan Jerzy CYBULSKI: 

Panie Przewodniczący! Panie Burmistrzu! 

Dochodzą nas radnych informacje, które krążą w mieście, wynikające - wydaje mi się -                

z nieznajomości tematu. A czego dotyczy rzecz? Na przykład ulicy Olsztyńskiej - utrzymania 

zieleni. Następnie akcji, która była związana z wiatrakami, co było już dość dawno. Ulicy 

Męczenników. Chodzi mi o co? - Ludzie w mieście nie znają zasad, nie ma informacji                 

o podziale, że my, jako miasto, nie odpowiadamy za utrzymanie danej drogi, danego chodnika, 

ale odpowiadamy jako władza, prawda? I wydaje mi się, że należałoby taką informację co jakiś 

czas przedstawić, że my akurat nie odpowiadamy za utrzymanie ulicy Olsztyńskiej czy  
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Męczenników, bo to nie jest w naszym obowiązku, a jednak jest to wszystko postrzegane jak 

władza, jako miasto. Dziękuję bardzo. 

 
Radny pan Roman ŁUKASZEWSKI: 

Panie Przewodniczący, ja mam taki wniosek, aby przewodniczący Komisji składając 

sprawozdanie międzysesyjne na posiedzeniu Rady, mówiąc o uchwałach głosowanych, nie 

mówili pozytywnie, tylko bardziej konkretnie, to znaczy tak, jak dziś powiedział nawet pan 

Przewodniczący Pszenny, pozytywnie jednogłośnie. Jeżeli są załóżmy głosowania, że nie ma tej 

jednomyślności, żeby podawać ile jest „za”, ile jest „przeciw”, ile „się wstrzymało. Każdy z nas 

bierze udział w dwóch Komisjach i co się dzieje u niego na Komisji, jak głosowanie przebiega 

wie, ale już na komisjach, w których nie uczestniczy, nie wie. W pewnym sensie to dotyczy też 

pana Przewodniczącego, który już poddaje pod głosowanie konkretny projekt uchwały. Mówię: 

albo Przewodniczący Komisji, albo pan Przewodniczący już na sesji poddając uchwałę pod 

głosowanie - taka informacja powinna być.  

Drugi wniosek, to taki trochę może dziwny się wyda. Zbliżają się Święta, mija                 

w pewnym sensie połowa naszej kadencji i to tak w nawiązaniu do wniosku pana Pszennego: czy 

nie szłoby zrobić składkowej Wigilii? To znaczy myślę tu o radnych, plus jeszcze szefostwa,      

a przykład na Przedzamczu? Bo ta Wigilia, o której pan Pszenny powiedział, jest, owszem, ale      

to jest dla miasta. Nie wiem, czy taka tradycja tu była, czy nie, a może zapoczątkujmy nową 

tradycję. Dziękuję.  

 
Pan Romuald REMISZEWSKI - Przewodniczący Rady: 

Myślę, że warto to przemyśleć. 

 
Radny pan Marian ODACHOWSKI: 

Proszę Państwa! 

Najpierw może informacja: przez trzy soboty - jedną we wrześniu i dwie październikowe - 

mieszkańcy Działdowa sprzątali dawny cmentarz ewangelicki przy ul. Księżodworskiej. Było    

to możliwe dzięki zaangażowaniu wielu osób, głównie księdza pastora Waldemara Kurzawy, 

pod którego ten cmentarz podlega: przy pomocy skazanych, członków Miłośników Ziemi 

Działdowskiej, także dzieci, harcerzy, no może najmniej tam było radnych, ale może państwo 

nie wiedzieli. A mówię o tym także dlatego, żeby podziękować panu Burmistrzowi za jego 

osobiste zaangażowanie i udział bezpośrednio w tych czynnościach porządkowych i też wsparcie 

logistyczne polegające na usunięciu zebranych chaszczy, drzew i innych śmieci z tego terenu. 

Dziękuję, panie Burmistrzu. No do czego to doszło, że opozycja chwali, ale tak to powinno 
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wyglądać. I, proszę państwa, dla Was też będzie okazja, bo na wiosnę planowane jest kolejne 

porządkowanie tego terenu cmentarza. Dziękuję. 

 
Pan Romuald REMISZEWSKI - Przewodniczący Rady: 

Panie radny, jeżeli będzie termin sprzątania, to prosiłbym o jego przekazanie na sesji czy                          

na komisjach i na pewno radni gromadnie wezmą udział w tym przedsięwzięciu. Dziękuję 

bardzo. 

 
Radny pan Piotr DEMSKI 

Chciałbym podziękować panom Burmistrzom za złożenie wniosku do województwa odnośnie 

doświetlenia przejść dla pieszych na ulicy Olsztyńskiej i ulicy Lidzbarskiej. Naprawdę 

mieszkańcy będą za to wdzięczni, bo sam kilka razy przejeżdżałem i naprawdę mają rację w tym 

kierunku. Pogoda jest mglista, widoczność jest bardzo słaba, także naprawdę będą szczęśliwi,       

a idzie tam sporo mieszkańców do pracy i przechodzi na drugą stronę. Dziękuję bardzo. 

 
Radny pan Andrzej PRZYBYSZEWSKI: 

Mieszkańcy ulicy Pocztowej chcą podziękować panu Burmistrzowi Wiśniewskiemu i panu 

Mrowińskiemu za spotkanie, wyjaśnianie tego wszystkiego, co będzie robione. Piękne dzięki        

za to. Dziękuję.  

 
Pan Czesław SĘKOWSKI -Wiceprzewodniczący Rady:  

Mam pytanie do pana Burmistrza. Tak, jak na poprzedniej sesji panu dziękowałem, w imieniu 

mieszkańców ulicy 332 za utwardzenie i za zamontowanie oświetlenia na tej ulicy. Tak 

mieszkańcy tej ulicy mają problem, ponieważ ulica ta została wykonana w miesiącu lipcu,                          

a do dzisiejszego dnia nie jest włączone to oświetlenie i mieszkańcy pytają się, kiedy ono będzie 

włączone? 

 
Pan Grzegorz MROWIŃSKI - Burmistrz Miasta:  

Wysoka Rado! Drodzy Państwo! Podsumuje to, co się dzieje między Gminą-Miastem 

Działdowem a Energą-Oświetlenie - to są, proszę państwa, działania monopolistyczne.             

My zakładamy i rozważamy możliwość złożenia skargi do Urzędu Ochrony Konkurencji                    

i Konsumentów na działania właśnie monopolistyczne. Ponieważ w momencie, kiedy Gmina-

Miasto Działdowo podjęła działania mające na celu zmodernizowanie oświetlenia i w pewnym 

sensie wyniesienie punktów pomiarowych tak, żebyśmy mogli sami robić konserwacje tego 

oświetlenia, to Energa-Oświetlenie również, z przykrością stwierdzam, Energa-Operator 

włączyły się w takie działania,  których celem ma być zablokowanie naszych prac. Jako przykład 

powiem państwu, że Gmina-Miasto ma prawie w 50% zmodernizowane latarnie. Jest                 
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to oczywiście zasługa poprzednich władz, które konsekwentnie ulica po ulicy wymieniały.      

My to, co jest dobre, to kontynuujemy. No i, proszę państwa, te zmodernizowane oświetlenie 

dalej funkcjonowało na układach pomiarowych będących własnością zakładów energetycznych. 

Powoduje to że my chcąc zmienić żarówkę musimy włączyć oświetlenie. Nie mamy dostępu      

do stacji trafo, a więc nie możemy tego sami zrobić. W związku z powyższym, to oświetlenie, 

które jest własnością miasta musi być obsługiwane przez spółkę Energa-Oświetlenie, a spółka    

od słupa bierze miesięcznie ok. 10 zł netto czy ta żarówka się przepali, czy się nie przepali. Więc 

podjęliśmy takie działania, że wynosimy trzy układy pomiarowe, jeżeli udałoby nam się             

je wynieść, wtedy w przypadku, kiedy latarnia - ktoś nam zgłasza, że - się nie świeci, podjeżdża 

człowiek od nas: włącza, żarówkę wymienia, wyłącza i płacimy parę groszy za jedną żarówkę 

raz na parę miesięcy, bo tak mniej więcej te żarówki się wymienia. 

Wystąpiliśmy z wnioskiem o warunki techniczne. Warunki techniczne dostaliśmy, co świadczy  

o tym, że jest możliwość podłączenia. Wykonaliśmy wyniesienie, przygotowaliśmy skrzynkę, 

wszystko zostało zrobione. Po czym podpisaliśmy umowę na przyłączenie, zapłaciliśmy 

pieniądze i pat, podobnie jak w przypadku ulicy 3.2.3. Mija termin, lada moment te 30 dni minie, 

które oni mają na podłączenie, i my wtedy będziemy występowali najprawdopodobniej do sądu 

o odszkodowania, tak rozważamy. Jest to bardzo trudny temat.  

Natomiast, proszę państwa, doszło do spotkania z przedstawicielami Zakładu Energetycznego         

i oni nam wytłumaczyli, że oni chętnie nas podłączą, ale nie mają w stacji trafo wolnego pola. 

My tłumaczymy, ale przecież są warunki techniczne, my nie wiemy, co macie w stacji trafo. 

Jeżeli dajecie warunki, to powinniście nas podłączyć. - My nie mamy wolnego pola, bo pole, 

które chcieliśmy wam przekazać jest obecnie zajęte przez Energę-Oświetlenie, więc musicie 

dogadać się z Energą-Oświetlenie, żeby oni wam te pole udostępnili. Dzwonimy do Energii- 

Oświetlenie, a Energa-Oświetlenie mówi tak: to, panie Burmistrzu, pan rozwiąże umowę           

na te pole, to my wtedy panu je odstąpimy.  

Ja nie mogę zaryzykować złożeniem wniosku o rozwiązanie umowy, bo znając życie, to pewnie 

przez kolejne trzy miesiące pół miasta mi nie będzie święciło, tak? I wtedy powiedzą,                 

że to Burmistrza wina. No przecież pan rozwiązał umowę, o co panu chodzi, tak?  

My jesteśmy już u kresu, bo można być cierpliwym, tak? Więc podejmiemy dwutorowo 

działania; może sprawę do sądu skierujemy, a na pewno napiszemy skargę do UOKiKU, żeby 

troszeczkę przyjrzeli się tym działaniom. Chociaż powiem państwu, że odezwała się do nas 

Energa-Oświetlenie i dojdzie do spotkania 15 listopada. Czasami człowiek jest porywczy           

na takich spotkaniach., ale może to poskutkuje - zobaczymy. 

Panie radny, robimy co możemy, natomiast postawa monopolisty jest tutaj. 
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Pan Czesław SĘKOWSKI -Wiceprzewodniczący Rady: 

Panie Burmistrzu, bardzo dziękuję. Ja znam tą sprawę, pan mi kilka razy mówił o tej sprawie, ale 

jednak do mieszkańców bardziej dotrze przez eter, jak ode mnie. Dziękuję bardzo. 

 
Radny pan Andrzej TESSAR: 

Panie Przewodniczący, chciałbym rozszerzyć wniosek pana radnego Łukaszewskiego, który 

dotyczy prac Komisji, a więc informowanie przez Przewodniczących o tym, jak głosowano nad 

poszczególnymi projektami uchwał, czyli ilościowe podawanie głosów. Chciałbym jeszcze ten 

wniosek rozszerzyć o to, aby Przewodniczący Komisji informowali radnych o wnioskach, jakie 

zapadły w trakcie posiedzeń poszczególnych Komisji, bo na tej podstawie się dowiemy, czy       

na poszczególnych komisjach wnioski jakieś zapadają, czy też nie, a jednocześnie też ukróci      

to później zapytania kierowane do pana Burmistrza, bo wiele tych zapytań wtedy by już nie 

padło. Dziękuję bardzo. 

 
Pan Grzegorz MROWIŃSKI - Burmistrz Miasta: 

Drodzy Państwo! 

Korzystając z okazji, chciałbym zaprosić państwa na różnego rodzaju działania związane                

z obchodami Święta Niepodległości. 

Państwo wiedzą, zaczęliśmy w poniedziałek: odbył się koncert w wykonaniu nauczycieli 

Państwowej Szkoły Muzycznej w Działdowie. Bardzo piękny koncert, dziękuję za państwa 

obecność.  

Wczoraj mieliśmy prelekcję dr Girzyńskiego, również przyszło ok. 40, 50 osób, w tym wielu 

radnych. 

Natomiast chciałbym państwa zaprosić na II Działdowski Bieg Niepodległości. Wiem, że kilku 

radnych bierze udział. Mam nadzieję, że ducha rywalizacji zostawimy gdzieś tam z boku, 

prawda? Pozostałych radnych też zapraszam. Proszę państwa, mamy już komplet uczestników, 

250 osób zapisało się na ten bieg. Z tego co wiem, na liście rezerwowej jest ponad 20 osób. 

Wszyscy uczestniczy biegu otrzymają medale, także zapraszam już państwa do pomocy, jest         

to bardzo fajna, bardzo piękna impreza.  

I oczywiście 11 Listopada również chciałbym zaprosić państwa na Mszę świętą w intencji naszej 

Ojczyzny, która odbędzie się o godz. 14.00 w kościele p.w. Podwyższenia Krzyża Świętego. 

Dziękuję bardzo. 

 
Pan Romuald REMISZEWSKI - Przewodniczący Rady: 

Dziękuję bardzo, panie Burmistrzu.  
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Ja także zachęcam państwa radnych do wzięcia udziału w wydarzeniach organizowanych             

z okazji Święta Niepodległości.  

Natomiast, jak już prawie wszyscy państwo składają gratulacje i dziękują panu Burmistrzowi,     

to ja pozwolę sobie także.  

Panie Burmistrzu, chciałbym pogratulować pozyskania tych ogromnych środków finansowych,   

a zwłaszcza podjęcia już działań zmierzających do odbudowy zamku działdowskiego. Leżało     

mi to zawsze na sercu, żeby zamek kiedyś był faktycznie wyremontowany i służył mieszkańcom, 

i nie tylko mieszkańcom, bo będą z tego korzystać odwiedzający nas turyści, czy też 

przejeżdżające osoby z innych miejscowości.  

Bardzo cieszą mnie - i myślę, że państwa radnych także - podejmowane działania jeżeli chodzi    

o wsparcie rozwoju przedsiębiorczości. I, panie Burmistrzu, trzymamy za to kciuki, żeby            

w naszym mieście powstawały nowe miejsca pracy. Oczywiście wiemy, jaki to jest problem, 

kilkanaście lat temu było może nieco łatwiej, natomiast dzisiaj te miejsca pracy powstają bardzo 

powoli, inwestorzy już inaczej podchodzą do pewnych spraw. I także, że powstała podstrefa 

ekonomiczna. To jest bardzo istotne, bo - jak pan powiedział - będzie się to rozwijało.  

Chciałbym także podziękować panu, panie Burmistrzu, i wszystkim radnym za to, że nie 

podnosimy od trzech lat podatków. To jest bardzo istotne dla funkcjonowania mieszkańców, 

rodzin. Te wydatki, jak wiemy,  rosną w innych sferach, także tutaj wspomagamy jakby naszych 

mieszkańców Działdowa i za to bardzo serdecznie w imieniu własnym i - myślę, że - państwa 

radnych - dziękuję, panie Burmistrzu. 

 
Ad pkt 23 

 

        Pan Romuald REMISZEWSKI - Przewodniczący Rady:  

        Zamykam XXII sesję Rady Miasta Działdowo.  

 

              

Protokołowała                                                                                               Przewodniczący Rady 

G.Nadratowska                                                                                             Romuald Remiszewski 

 

                                                                                                      


